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خبر
مرگ خاموش معادن در سایه قطعی برق؛
 بیش از 50 درصد معادن کشور تعطیلند

و  معادن  خاموشی  و  تولید  کاهش  باعث  انرژی  ناترازی 
محدودیت  و  برق  مکرر  قطعی های  با  و  معدنی شده  صنایع 
رئیس  شکوری،  بهرام  است.  شده  متوقف  تولید  چرخ  گاز، 
معتقد  ایران  بازرگانی  اتاق  معدنی  کمیسیون معدن و صنایع 
کشور  معادن  درصد   50 از  بیش  موجود،  شرایط  در  است 
 ۳۷ شامل  دنیا  غنی  معدنی  منابع  درصد   ۷ ایران  تعطیل اند. 
میلیارد تن ذخایر قطعی و 5۷ میلیارد تن ذخایر احتمالی و 
با وجود یک درصد جمعیت جهان  را  معدنی  ماده  نوع   ۶۷
تولید  ارزش  از  معادن  سهم  مواهب،  این  تمام  با  اما  دارد، 

کشور تنها یک درصد است.
بخش  در  و خدادادی  فراوان  با وجود ظرفیت های  متأسفانه 
بخش  این  مناسب  ریل گذاری  عدم  دلیل  به  کشور،  معدن 
نتوانسته آنطور که باید و شاید سرمایه جذب کند، در حالی 
در  اتکا  قابل  ظرفیت  یک  صنایع  معدنی  و  معدن  بخش  که 
رشد  و  اشتغال  در  سهمی  می تواند  و  بوده  ایران  اقتصاد 

اقتصادی داشته باشد.

حلقه مفقوده رشد بخش معدن در کشور ما گرچه انبوهی از 
مشکلات اعم از ریسک های سیاسی و تحریم ها، بوروکراسی 
حقوقی  مشکلات  مجوزدهی،  در  شفافیت  ضعف  و  اداری 
ناترازی  بحران  اما  است؛  و...  سرمایه گذاری  امنیت  عدم  و 
انرژی نیز به مشکلات این بخش در سال ها و به ویژه ماه های 
اخیر افزوده است؛ تا جایی که خطر تعطیلی، گریبان بسیاری 
از معادن کشور را گرفته است. این خطر موجب شده فعالان 
به  حاضر  ناچار  به  حیات  ادامه  جهت  خصوصی  بخش 
تعطیلی چند روزه معادن خود شده اند تا شاید زیان ها کمتر 
برای  »سرمایه گذاری  یعنی  سال  شعار  با  که  مساله ای  شود؛ 

تولید« منافات دارد.
جایگزین  عنوان  به  روزگاری  آن  از  که  معدنی  صنایع 
جدی  چالش های  با  حالا  می شد،  صحبت  نفتی  درآمدهای 
در  برق  کمبود  همچون  اساسی  زیرساخت های  تامین  در 
این  و  شده اند  روبرو  زمستان  در  گاز  محدودیت  و  تابستان 
چالش باعث شده که امروزه چرخ تولید در معادن از حرکت 

بایستد.
در چنین شرایطی که کشور با تحریم روبرو و تولید کشور 
به برق پایدار وابسته است، انتظار می رود سیاست گذاران با 
به عملی آورند.  پشتیبانی  آنها  از  نقش معادن،  اهمیت  درک 
همچنین از نهادهای مسئول نیز انتظار می رود با اطلاع رسانی 
تحمیل  از  و کاهش خاموشی ها،  دقیق  برنامه ریزی  و  شفاف 

خسارت های سنگین به این بخش جلوگیری کنند.
کاهش چشمگیر صادرات معادن به دلیل عوارض سنگین

اتاق  بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
حالِ  شرایط  در  معادن  وضعیت  مورد  در  ایران  بازرگانی 
در  که  شرایطی  به  توجه  با  گفت:  »ایلنا«  به  کشور  حاضر 
اکثر  روی  که  سنگینی  عوارض  به واسطه  و  ایجاد  کشور 
آن  به  صادراتی  عملا  است،  شده  بسته  معدنی  محصولات 
بالادست  در  معدنی  مواد  و  محصولات  در خصوص  شکل 
صادرات  حتی  مجموع  در  و  نمی گیرد  انجام  زنجیره 

محصولاتی مثل فولاد نیز کاهش پیدا کرده است.
واسطه مشکلاتی  به  معادن کشور  اکثر  تولید  داد:  ادامه  وی 
مثل  انرژی  ناترازی  و  بحث سوخت  دولتی،  قبیل حقوق  از 
قطعی و محدودیت برق، گاز و... کاهش زیادی یافته و عملا 
معادن  از  عمده ای  بخش  و  ندارند  زیادی  تولید  متاسفانه 
شرایط خوبی  معادن،  شرایط  بهتر،  عبارت  به  تعطیل اند.  هم 

نیست.
تعطیلی بیش از 50 درصد معادن کشور

ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
در پاسخ به این سوال که »چه تعداد از معادن کشور در حال 
در کشور  معدن  هزار   ۱۲ از  بیش  تعطیل اند؟« گفت:  حاضر 
از  این تعداد، ۷ هزار و ۷00 معدن یعنی بیش  از  داریم که 

50 درصد تعطیل اند.
گذشته  سنوات  از  معادن  تعطیلی   زنجیره  شکوری،  گفته  به 
آغاز شده است و در حال حاضر نیز ادامه دارد و هر روز به 

تعداد معادن تعطیلِ کشور افزوده می شود.
وی ادامه داد: هرچند مشکلات زیادی موجب تعطیلی معادن 
شده  علت  بر  مزید  نیز  انرژی  ناترازی  بحران  اما  شده اند؛ 
است. وقتی سه روز در هفته، برق صنعت فولاد قطع می شود 
و تولید آن کاهش پیدا می کند، طبیعی است که تقاضای آن 
برای محصولات بالادست هم کاهش پیدا کرده و معدن هم 
می کند.  تامین  را  زنجیره  که  است  بالادستی  از صنایع  یکی 
وقتی در زنجیره تولید کاهش پیدا می کند تقاضا برای آن نیز 

کاهش می یابد

در حالی ایران در اوایل قرن پانزدهم هجری شمسی قرار دارد 
که تحولات جمعیتی این کشور در چهار دهه گذشته، یکی از 
پرسرعت ترین تغییرات در تاریخ معاصر را تجربه کرده است، 

چراکه از میزان باروری بیش از ۶.5 در دهه ۶0 تا کاهش 
جوان  جامعه ای  از  اخیر؛  سال های  در   ۱.5 از  کمتر  به  آن 
و در حال رشد به جامعه ای در آستانه سالخوردگی تبدیل 

شده  است. 
کشور  جمعیت  تحقیقات  موسسه  رئیس  صادقی،  رسول 
ابتدای  در  کرد:  اظهار  ایران  تحولات جمعیت  به  اشاره  با 
قرار  شرایطی  در  ایران  شمسی،  هجری  چهاردهم  قرن 
بالا  باروری  میزان  هم  و  میر  و  مرگ  میزان  هم  که  داشت 
بود؛ در آن دوره، رشد جمعیت به دلیل بالا بودن همزمان 
اما پس  داشت.  قرار  پایین تری  این دو شاخص، در سطح 
از پیروزی انقلاب اسلامی و به ویژه در دهه ۶0 ، به دنبال 
میر،  و  مرگ  کاهش  و  و سلامت  بهداشت  بهبود وضعیت 
رشد جمعیت به شدت افزایش یافت. در آن مقطع، مباحث 
و سیاست گذاری های جمعیتی کشور عمدتاً بر باروری بالا، 

جوانی جمعیت و کنترل موالید متمرکز بود. در واقع، دغدغه 
از  جلوگیری  و  جمعیت  بالای  رشد  مهار  مسئولان،  اصلی 
پیامدهای اجتماعی و اقتصادی آن بود.وی در پاسخ به این سوال 
که در حال حاضر و در آستانه قرن پانزدهم، وضعیت جمعیت به 
چه شکل تغییر کرده است؟، ادامه داد: در قرن پانزدهم هجری 
شمسی، ایران وارد وضعیت جمعیت شناختی تازه ای شده است 
است.  قبل  دوره  معکوس  زیادی  حدود  تا  گفت  می توان  که 
اکنون با پدیده باروری پایین و افزایش نسبت سالمندان مواجه 
هستیم. بنابراین، پارادایم سیاست گذاری جمعیتی هم از کنترل 
فرزندآوری،  تشویق  سمت  به  جمعیت،  رشد  مهار  و  موالید 
حمایت از خانواده و افزایش بیشتر جمعیت تغییر یافته است. 
حال  در  جمعیتی  چالش های  و  فرصت ها  همواره  این رو،  از 
دگرگونی اند و سیاست گذاری های کلان نیز باید متناسب با این 
تغییرات تنظیم شوند.صادقی با اشاره به تغییر این روند در چهار 
دهه گذشته، یادآور شد: در اوایل دهه ۶0، میزان باروری کل 
کشور بیش از ۶.5 فرزند به ازای هر زن بود. در دهه ۸0 این 
میزان به کمتر از ۲ رسید و در نیمه اول دهه ۹0، باروری در 
حوالی عدد ۲ تثبیت شد اما از سال ۱۳۹۶ به بعد، روند نزولی 
دوباره آغاز شد و اکنون به عدد پایین تر از ۱.5 رسیده است. باید 

توجه داشت که این رقم بدون در نظر گرفتن جمعیت مهاجر 
افغانستانی محاسبه شده و اگر آن را در محاسبات لحاظ کنیم، 

عدد کمی متفاوت خواهد شد.

حدود  حاضر  حال  در  جمعیت  رشد  نرخ  اما  داد:  ادامه  وی 
0.۶ درصد است؛ نرخ رشد جمعیت با میزان باروری متفاوت 
است. نرخ رشد جمعیت حاصل تفاضل تعداد موالید و تعداد 
فوت شدگان در یک سال است که به آن رشد طبیعی می گویند. 
اگر مولفه مهاجرت نیز به آن افزوده شود، رشد مطلق جمعیت به 
دست می آید. به دلیل باروری پایین و افزایش مرگ و میر ناشی 
از سالمندی جمعیت، روند نرخ رشد جمعیت قطعاً در سال های 
جمعیت  تحقیقات  موسسه  بود.رئیس  خواهد  نزولی  آینده 
مطالعات  در  که  جمعیتی  پنجره  وضعیت  به  ادامه  در  کشور 
جمعیت شناسی از آن به عنوان دوره ای که در آن بیش از دوسوم 
جمعیت یک کشور در سن کار )۱5 تا ۶۴ سال( قرار دارند، یاد 
می شود، اشاره کرد و افزود: این وضعیت یک فرصت طلایی 
برای رشد اقتصادی و ارتقای شاخص های توسعه است. ایران 
از سال ۱۳۸5 وارد پنجره جمعیتی شده است و برآورد می شود 
که این وضعیت تا حدود سال ۱۴۲0 تا ۱۴۲5 ادامه داشته باشد. 
یعنی حدود ۲0 سال را پشت سر گذاشته ایم و ۱5 تا ۲0 سال 
که  اینجاست  کلیدی  نکته  اما  بود.  خواهیم  فاز  این  در  آینده 
صرف حضور در پنجره جمعیتی به تنهایی کافی نیست؛ مهم این 
است که چگونه از این فرصت در جهت تولید ثروت، توسعه 

منابع انسانی و ارتقای زیرساخت های کشور بهره ببریم.
سن  تغییرات  درخصوص  سوالی  به  پاسخ  در  ادامه  در  وی 
ازدواج در ایران و وضعیت تجرد در جامعه، گفت: در چهار 
دهه اخیر، میانگین سن ازدواج در ایران به طور متوسط در 
هر دهه، حدود یک سال افزایش یافته است. برای دختران، 
میانگین سن ازدواج از حدود ۲0 سال در دهه ۶0 به ۲۴ سال 
در حال حاضر رسیده است. در مورد پسران نیز این عدد از 
۲۴ سال به ۲۸ سال افزایش یافته است. افزون بر این، پدیده 
تجرد در جامعه افزایش قابل توجهی داشته است. در سال 
۱۳۶5، تنها ۶ درصد از دختران ۲5 تا ۲۹ ساله مجرد بودند 
که این رقم در حال حاضر به ۲۶ درصد رسیده است. برای 
پسران نیز، این میزان از حدود ۲0 درصد در آن سال ها، به 
بیش از 50 درصد در مقطع سنی ۲5 تا ۲۹ ساله ها افزایش 
یافته است.به گفته وی، افزایش امید زندگی در ایران تاکنون 
بیشتر ناشی از کاهش مرگ و میر نوزادان و کودکان بوده 
است اما در آینده، این افزایش عمدتاً به دلیل کاهش مرگ و 
میر در سالمندان و کاهش تصادفات و مرگ های زودرس در 
جوانان خواهد بود. اگر بتوانیم سبک زندگی سالم را در جامعه 
نهادینه کنیم و مرگ ناشی از حوادث و بیماری های غیرواگیر را 
کاهش دهیم، امید زندگی در کشور می تواند ۴ تا 5 سال دیگر 
افزایش پیدا کند. پیش بینی می شود که در دو دهه آینده، امید 
زندگی در ایران برای زنان به حدود ۸۲ سال و برای مردان به 

بیش از ۷۸ سال طی دو دهه آینده برسد.
اما چرا سیاست های تشویقی جمعیتی در ایران هنوز نتوانسته اند 
داد:  توضیح  طور  این  باره  این  در  صادقی  باشند؟،  اثربخش 
یکی از دلایل مهم، تورم بالا و شرایط اقتصادی دشوار است 
بی اثر کرده است.  را عملًا  از مشوق ها  بسیاری  اثرگذاری  که 
موضوع دیگری که کمتر به آن پرداخته شده، خدمات مراقبت از 
کودک است. در بسیاری از کشورها، مهدکودک های با کیفیت 
و مقرون به صرفه با حمایت دولت راه اندازی شده که بخشی از 
دغدغه والدین برای فرزندآوری را کاهش داده است در حالی 
که در کلان شهرهای ما، مهدکودک های مناسب و ارزان قیمت 
عملا وجود ندارند. از سوی دیگر، قانون حمایت از خانواده 
موانع  همه  جامع  به طور  نتوانسته  هنوز  جمعیت،  جوانی  و 
فرزندآوری را پوشش دهد و در برخی حوزه ها نیاز به بازنگری 

و اصلاح جدی دارد.

ایران در آستانه سالخوردگی؛ باروری به کمتر از 1/5 فرزند رسید

نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز مجلس مجددا ایرادات 
شورای نگهبان به لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات 

کشوری را رفع و تصویب کردند.
قانون   ۸۷ ماده  اصلاح  موضوع  واحده  ماده  در  اساس،  براین 
مدیریت خدمات کشوری، عبارت ۴0 ساعت در هفته به عبارت 

۴۲ ساعت و ۳0 دقیقه در هفته اصلاح شود.
مدیریت  قانون  ماده ۸۷   ۳ تبصره  انتهای  به  زیر  متن  همچنین 

خدمات کشوری الحاق می شود.
دولت مجاز است ساعات کار تمامی دستگاه های اجرایی اعم از 
ستادی و استانی به استثنای واحدهای نظامی، انتظامی و امنیتی و 
بخش عملیاتی واحدهای خدمات رسانی از قبیل بانک ها، گمرک 
درمانی  بهداشتی  مراکز  بیمارستان ها،  ایران،  اسلامی  جمهوری 
و اماکن ورزشی را با در نظر گرفتن شرایطی از قبیل وظایف 
دستگاه ها، شرایط محیط کار و میزان بهره وری و صرفه جویی در 
مصرف انرژی در 5 روز هفته از روز شنبه تا چهارشنبه تنظیم 
نماید.فهرست کامل بخش عملیاتی واحدهای خدمات رسانی و 

استثنائات موضوع این تبصره ظرف سه ماه از تاریخ لازم الاجرا 
شدن این قانون توسط سازمان اداری و استخدامی کشور تهیه 

می شود و به تصویب هیئت وزیران می رسد.
تبصره ۴ نیز برای رفع ایراد شورای نگهبان به شرح زیر اصلاح 
شد.در تمامی قوانین و مقرراتی که از مبنای ۴۴ ساعت کار در 
هفته و ۱۷۶ ساعت کار در چهار هفته متوالی استفاده شده است؛ 
از جمله قانون کار مصوب ۲۹/0۸/۱۳۶۹ مجلس شورای اسلامی 
این  از تاریخ لازم الاجرا شدن  الحاقات بعدی،  با اصلاحات و 
قانون به ترتیب به ۴۲ ساعت و ۳0 دقیقه در هفته و ۱۷0 ساعت 

کار در چهار هفته متوالی اصلاح می شود.
در جریان بررسی ایرادات شورای نگهبان،  محسن زنگنه نماینده 
تربت حیدریه در تذکری گفت: در جلسه هیئت عالی نظارت 
بحث های بسیار مفصلی شد و در نهایت  مخالفتشان به جهت این 
بود که بخش خصوصی ما اعتراض کرده و این مصوبه را باعث 
ایجاد هزینه برای بخش خصوصی دانسته و مغایر با سیاست های 
تولید و سیاست های مختلف دانستند، بر این اساس، هیئت عالی 

نظارت با تعطیلی دو روز در هفته مخالف است.
وی ادامه داد: الان در اصلاح مصوبه مجددا روی دو روز تعطیلی 
آمده که دولت می تواند  از سوی دیگر  تاکید شده و  در هفته 
ساعت کاری کارکنان را به جای ۴0 ساعت در هفته به ۴۲ ساعت 

و ۳0 دقیقه در هفته افزایش دهد.
این نماینده  مجلس شورای اسلامی بیان کرد: این مصوبه مجددا 
در هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام رد خواهد 

شد. بهتر است که به کمیسیون بازگردد و اصلاح شود.
این لایحه با تعطیلی شنبه در مجلس یازدهم نهایی شد اما به علت 
ایرادات شورای نگهبان مجددا در مجلس  دوازدهم در دستور کار 
قرار گرفت و به کمیسیون اجتماعی ارجاع شد. پس از بررسی در 
کمیسیون اجتماعی و صحن مجلس با تعطیلی پنجشنبه ها و کاهش 
ساعات کاری از ۴۴ ساعت به ۴0 ساعت در هفته موافقت شده 
بود اما با ایراد مجمع تشخیص مواجه شد لذا مجلس برای رفع این 
ایراد و تامین نظر شورای نگهبان ساعت کاری را به ۴۲ ساعت و 

۳0 دقیقه کاهش داد.

رئیس انجمن اهدای عضو ایرانیان با بیان اینکه از میان حدود 
۳ هزار مورد مرگ مغزی مناسب در کشور، تنها از هزار نفر 
اهدای عضو انجام می شود؛ گفت: در حال حاضر حدود ۲5 
رئیس  نجفی زاده  کتایون  هستند.  پیوند  در صف  بیمار  هزار 
انجمن اهدای عضو ایرانیان با اشاره به اهمیت آگاهی رسانی 
صحبت  عضو  اهدای  از  وقتی  گفت:  مغزی  مرگ  درباره 
مغزی  مرگ  دچار  افراد  اعضای  اهدای  منظورمان  می کنیم، 
است. مرگ مغزی به معنای پایان فعالیت مغز است؛ در این 
حالت، قلب که یک عضله است و برای تپش نیاز به امواج 
الکتریکی دارد، این امواج را از یک بافت عصبی که خداوند 
در بالای قلب قرار داده، دریافت می کند. این گره های عصبی 
تولید کرده و در طول  الکتریکی  امواج  یون ها  با جا به جایی 
ایجاد ضربان  باعث  و  منتشر می کنند  قلب  رشته های عصبی 
و  مغزی  مرگ  تفاوت  بر  تأکید  با  می شوند.نجفی زاده  منظم 
کما اظهار کرد: برخلاف کما، که در آن ساختمان مغز سالم 
است و امکان بازگشت وجود دارد، در مرگ مغزی سلول ها 
به طور کامل تخریب شده اند و امکان بازگشت وجود ندارد. 
اگر سه روز پس از وقوع مرگ مغزی جمجمه را باز کنیم، 
مغزی  دیگر  و  می شویم  مواجه  بی شکل  و  متعفن  توده ای  با 
پرچین و چرک وجود ندارد.وی ادامه داد: عواملی چون ضربه 
افزایش  به  منجر  می تواند  تومور  یا  مغزی  خونریزی  سر،  به 
فشار داخل جمجمه، انسداد رگ ها و در نهایت مرگ مغزی 
شود. با این حال، قلب به واسطه خاصیت منحصر به فرد خود 
می تواند ۶ تا ۸ دقیقه بدون اکسیژن به تپش ادامه دهد و این 
زمان طلایی برای متصل کردن بیمار به دستگاه تنفس مصنوعی 
است تا از مرگ اعضا جلوگیری شود.وی با بیان اینکه سرعت 
در اخذ رضایت خانواده اهمیت بالایی دارد، افزود: از میان 
از  تنها  در کشور،  مناسب  مغزی  مرگ  مورد  حدود سه هزار 
هزار نفر اهدای عضو انجام می شود و اعضای دو هزار مرگ 
مغزی دیگر به خاک سپرده می شود. هر فرد دچار مرگ مغزی 
می تواند تا هشت عضو حیاتی شامل قلب، دو ریه، دو کلیه، 
کبد، لوزالمعده و روده را اهدا کند. اگر تنها از سه عضو دو 
هزار نفر باقی مانده استفاده می شد، از دست رفتن شش هزار 
عضو قابل پیشگیری بود.رئیس انجمن اهدای عضو ایرانیان با 
اشاره به آمار بیماران منتظر پیوند گفت: در حال حاضر حدود 
۲5 هزار بیمار در صف پیوند هستند و روزانه بین ۱0 تا ۱۲ نفر 
به دلیل نرسیدن عضو جان خود را از دست می دهند که این 

رقم سالانه به ۳ تا ۴ هزار نفر می رسد.

جهت تامین نظر شورای نگهبان

مجلس مجددا تعطیلی پنجشنبه ها و کاهش ساعت کاری کارکنان را تصویب کرد

مرگ روزانه 10 تا 12 نفر به 
خاطر نرسیدن عضو پیوندی

با اشاره به گرانی ۷5  رئیس اتحادیه کسب وکارهای مجازی 
درصدی قیمت اینترنت گفت: در شرایط عادی می توان قیمت  
اینترنت را افزایش داد؛ ولی امروز مردم درگیر معیشت خود 
هستند و نباید این اتفاق بیفتد. رضا الفت نسب، رئیس اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی با تاکید بر اینکه این اتحادیه با افزایش 
اظهار  است،  مخالف  فعلی  شرایط  در  همراه  اینترنت  قیمت 
مایحتاج  از  یکی  گاز،  و  برق  آب،  مثل  اینترنت  امروز  کرد: 
اصلی زندگی مردم شده است.وی با بیان اینکه هرچقدر هزینه 
اقتصادی  بر وضعیت  تاثیر مستقیم  پیدا کند  افزایش  اینترنت 
موضوعاتی  و  نیازها  اپراتورها  افزود:  دارد،  مردم  معیشت  و 
دارند که باید حل و فصل شود. همچنین نیاز به سرمایه گذاری 
روی زیرساخت هایی است که باید نوسازی شده و ارتقا پیدا 
کند.رئیس اتحادیه کسب وکارهای مجازی گفت: دولت باید 
به موضوع گرانی ۷5 درصدی اینترنت ورود کند و تعرفه را 
اپراتورها کمک کند که مشکلاتشان را برطرف  به  بشکند و 
کنند.الفت نسب افزود: اپراتورها هم نیازها و هزینه هایی دارند، 
اما اینکه صرفا بخواهیم این هزینه ها را از کاربر دریافت کنیم، 
گذاشتن فشار مضاعف روی دوش مردم است. البته دولت هم 
در حوزه اقتصاد کشور مسئولیت دارد و باید این موضوعات 
را مدیریت کند.وی با بیان اینکه افزایش ۷5 درصدی قیمت 
اینترنت برای مردم سخت و ظلم مضاعف به آنها در شرایط 
حالِ حاضر است، گفت: زمانی شرایط عادی است و می توان 
قیمت  اینترنت را افزایش داد؛ ولی امروز مردم درگیر معیشت 

خود هستند و افزایش قیمت اینترنت ظلم به مردم است.

با وجود الزام قانون بودجه ۱۴0۴ برای فراهم سازی امکان انتقال 
سهمیه سوخت به کارت های بانکی تا پایان تیرماه، سخنگوی 
صنف جایگاه داران تأکید کرد که حذف کارت سوخت قطعی 
نیست و مردم همچنان باید کارت های سوخت خود را نگه 
دارند. رضا نواز سخنگوی صنف جایگاه داران با اشاره به بند 
جدید قانون بودجه ۱۴0۴ درباره امکان انتقال سهمیه سوخت 
از کارت سوخت به کارت بانکی اظهار کرد: این طرح موضوع 
جدیدی نیست و حدود دو تا سه سال است که درباره آن بحث 
تخصیص  در  عدالت محوری  نیز  آن  اصلی  رویکرد  می شود. 
یارانه سوخت بوده که در دولت سیزدهم و چهاردهم مورد 
توجه قرار گرفته است.وی افزود: طبق قانون بودجه، وزارت 
ماه  مکلف شده ظرف چهار  مرکزی  بانک  همکاری  با  نفت 
سهمیه  انتقال  امکان   – تیرماه  پایان  تا  یعنی   – سال  آغاز  از 
سوخت به کارت های بانکی را فراهم کند. همچنین تا پایان 
اردیبهشت ماه نیز باید آیین نامه اجرایی آن تدوین و تصویب 
شود.نواز با اشاره به برداشت های مختلف از این بند قانونی 
کارت  بند،  این  اجرای  با  که  شود  تصور  نباید  کرد:  تأکید 
سوخت به طور قطعی حذف خواهد شد. این موضوع در قانون 
تصریح نشده و اجرای آن به فراهم شدن کامل زیرساخت ها، 
رفع ملاحظات امنیتی و انجام آزمایش های میدانی وابسته است.

او از مردم خواست همچنان کارت سوخت خود را نگه دارند 
به  نیز مجدداً  و گفت: ما بارها تأکید کرده ایم و از همین جا 
مردم عزیز توصیه می کنیم که به هیچ وجه کارت های سوخت 
خود را کنار نگذارند. در ماه های آینده، به ویژه ایام سفر، قطعاً 
به آن ها نیاز خواهد بود.سخنگوی صنف جایگاه داران درباره 
وضعیت فعلی اجرای این طرح توضیح داد: چندین پیشنهاد از 
سوی دستگاه های مختلف از جمله وزارت نفت و شرکت های 
تابعه آن مطرح شده که در مرحله بررسی آزمایشگاهی است. 
در  آزمایشی  اجرای  و  پایلوت  مرحله  به  هنوز  طرح ها  این 
سطح جامعه نرسیده اند.به گفته وی ما به صورت دقیق روند 
این موضوع را رصد می کنیم و در صورت نهایی شدن طرحی 
جدی، نظرات فنی و عملیاتی خود را ارائه خواهیم داد. حتی 
ممکن است طرح مستقلی از سوی صنف ما به دولت پیشنهاد 
فاز اجرا  اما در حال حاضر، هنوز طرحی جدی وارد  شود. 

نشده که نیازی به ورود رسمی ما باشد.

پس  لرزه گرانی قیمت اینترنت 

افزایش قیمت اینترنت
 ظلم در حق مردم است

جایگزینی کارت بانکی به
 جای کارت سوخت تا تابستان

از  حفاظت  برای  ترامپ  طلایی  گنبد  طرح 
آمریکا

ترامپ طرح سپر دفاعی گنبد طلایی به ارزش ۱۷5 میلیارد 
آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ،  کرد.دونالد  رونمایی  را  دلار 
موشکی  دفاع  سپر  پروژه  اجرای  برای  طرحی  کرد  اعلام 
کرده  انتخاب  دلار  میلیارد   ۱۷5 ارزش  به  طلایی«  »گنبد 
به عنوان  ایالات متحده را  نیروی فضایی  از  و یک ژنرال 

مسئول این برنامه جاه طلبانه منصوب کرده است. 
از سوی  موشکی  تهدیدات  با  مقابله  برنامه،  این  از  هدف 
چین و روسیه عنوان شده است.ترامپ گفت: »گنبد طلایی 
همچنین  او  کرد.«  خواهد  محافظت  ما  مادری  سرزمین  از 
برنامه  این  به  پیوستن  خواهان  نیز  کانادا  که  کرد  اضافه 

شده است.
با پیشنهاد آمریکا درباره غزه موافقت  تل آویو: 

کرده ایم
پذیرش  مدعی  صهیونیستی  رژیم  وزیری  نخست  دفتر 
غزه  جنگ  درباره  رژیم  این  سوی  از  آمریکا  پیشنهاد 
درباره  آمریکا  پیشنهاد  پذیرش  از  صهیونیستی  شد.رژیم 
وزیری  نخست  دفتر  اساس،  این  داد.بر  خبر  غزه  جنگ 
پیشنهاد ویتکوف  با  رژیم صهیونیستی اعلام کرد: اسرائیل 
است. کرده  رد  را  آن  تاکنون  حماس  اما  کرده،  موافقت 

آمده  نتانیاهو  بنیامین  دفتر  سوی  از  شده  منتشر  بیانیه  در 
است: نتانیاهو اعضای ارشد تیم مذاکره کننده را از دوحه، 
پایتخت قطر، در بحبوحه مذاکرات متوقف شده تبادل اسرا 

احضار کرده است.
صلح  مذاکرات  از  میزبانی  آماده  پاپ  ایتالیا: 

اوکراین است
برای  را  خود  آمادگی  پاپ  کرد  اعلام  ایتالیا  نخست وزیر 
میزبانی مذاکرات صلح اوکراین ابراز کرد.جورجیا ملونی، 
نخست وزیر ایتالیا، روز سه شنبه در بیانیه ای اعلام کرد پاپ 
لئو چهاردهم، رهبر کاتولیک های جهان در تماس تلفنی با 
او، آمادگی خود را برای میزبانی دور بعدی مذاکرات برای 
واتیکان  در  اوکراین  و  روسیه  میان  جنگ  به  دادن  پایان 
تأیید کرده است.ملونی گفت: »ایتالیا با قدردانی عمیق از 
تأیید  صلح،  به  بی وقفه اش  تعهد  بابت  چهاردهم  لئو  پاپ 
را  واتیکان  آتی در  میزبانی مذاکرات  برای  ایشان  آمادگی 

تحسین کرد.«
او  عقلی  زوال  از  بایدن  مشاوران  ترامپ: 

سوءاستفاده کردند!
بایدن،  جو  ارشد  مشاوران  که  شد  مدعی  ترامپ  دونالد 
زوال  از  سوءاستفاده  با  کشور  این  سابق  جمهور  رئیس 
شناختی وی، سیاست هایی که به هیچ عنوان تحت حمایت 
شبکه  در  پیامی  در  می کردند!ترامپ  اجرا  را  نبود  بایدن 
که  شد  مدعی  »تروث سوشال«  به  موسوم  اجتماعی خود 
هجوم  و  نبود  باز  مرزهای  سیاست  حامی  هرگز  بادین 
زیردستان  برنامه ریزی  و  هماهنگی  با  غیرقانونی  مهاجران 
او که از طریق به دست گرفتن کنترل »ماشین امضا«، عملًا 

ریاست جمهوری را از وی »دزدیده« بودند، اتفاق افتاد.
معاریو«: تل آویو در آستانه یک انزوای بی سابقه 

قرار دارد
رژیم  سابقه  بی  انزوای  به  زبان  عبری  روزنامه  یک 
بن  از  نقل  به  معاریو  کرد.روزنامه  اذعان  صهیونیستی 
کسبیت تحلیلگر صهیونیست نوشت، رژیم صهیونیستی در 
آستانه یک انزوای بی سابقه قرار دارد و در تمام جبهه ها 

شکست می خورد.
این تحلیلگر اضافه کرد، اوضاع کنونی رژیم صهیونیستی 
تداوم جنگ  نتانیاهو و  بنیامین  دلیل سیاست های کابینه  به 
علیه غزه به وجود آمده است. نتانیاهو به دنبال تحقق یک 
پیروزی محال است. حتی همپیمانان تل آویو نیز آن را رها 

کرده و جهانیان درهای خود را به روی اسرائیل بسته اند.
»الجولانیِ  آمریکا؛  رسمی  اعتراف  نخستین 

تروریست را بر کرسی قدرت نشاندیم
سفیر سابق آمریکا در سوریه به نقش این کشور در نشاندن 
کرد.رابرت  اذعان  قدرت  کرسی  بر  تروریست  الجولانیِ 
گفتگوی  یک  در  دمشق  نزد  آمریکا  سابق  سفیر  فورد 
صورت  به  اروپا  و  آمریکا  که  کرد  تاکید  مطبوعاتی 
سرکرده  الجولانی  ابومحمد  دادن  سوق  در  مستقیم  غیر 
تروریست های حاکم بر شام از میدان تروریستی به میدان 
سیاست ایفای نقش کرده اند.وی افزود، یک تیم اروپایی از 
سوی یک نهاد غیردولتی با مشارکت خود او انتخاب شد و 
در سال ۲0۲۳ زمانی که الجولانی همچنان سرکرده هیئت 
تحریر الشام در ادلب بود فعالیت خود را برای انتقال وی 

به جهان سیاست آغاز کرد.
کد  انتشار  به  آی«  بی  »اف  سابق  مدیر  واکنش 

ترور »ترامپ«!
مدیر سابق اف بی آی به انتشار یک کد مرموز در فضای 
بی  اف  مدیر سابق  داد.جیمز کومی  نشان  واکنش  مجازی 
مجازی  فضای  در  شده  منتشر  پست  که  کرد  تاکید  آی 

حاوی ۲ کد ۸۶ و ۴۷ را حذف کرده است.
برای حذف  از کد ۸۶ در رستوران ها  وی اضافه کرد که 
 ۴۷ کد  و  می شود  استفاده  لیست  از  گروه  و  دسته  یک 
آمریکا  رئیس جمهور  هفتمین  و  عنوان چهل  به  ترامپ  به 

اشاره دارد.
کومی بیان کرد که فکر نمی کرده انتشار این پست به معنی 
آمریکا  داخلی  امنیت  وزیر  باشد.پیشتر  به خشونت  ترویج 
کومی  تهدید  خصوص  در  تحقیقات  که  بود  کرده  اعلام 

علیه ترامپ در فضای مجازی آغاز می شود.
50 مهاجر انتقالی به زندان السالوادور، قانونی 

وارد آمریکا شده بودند!
که  می دهد  نشان  آمریکا  اندیشکده  یک  جدید  گزارش 
دست کم 50 نفر از مهاجرانی که دولت آمریکا آنها را به 
زندان فوق امنیتی در السالوادور منتقل کرده است، به طور 

قانونی وارد آمریکا شده بودند!
از  نفر   50 کم  دست  کیِتو«،  »موسسه  جدید  گزارش  طبق 
کسانی که دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا آنها 
منتقل  السالوادور  در  امنیتی  فوق  زندانی  به  و  اخراج  را 

کرده است، مهاجران قانونی بوده اند.
ورودی  مدارک  با  پرونده   ۹0 از  گزارش،  این  براساس 
جمله  از  رسمی  کانال های  طریق  از  نفر   50 مشخص، 
مجدد  اسکان  و  بندرگاه ها  مشروط،  آزادی  طرح های 

پناهندگان یا با روادید معتبر وارد آمریکا شده بودند.
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گیلان گیلان

استاندار گیلان: 

پیوستن به اتحادیه اوراسیا 
فرصت راهبردی توسعه تجارت 

و ترانزیت گیلان است

ترانزیت، ظرفیتی تحول آفرین اما خاموش در گیلان
مسیر  در  قرارگیری  آستارا،  و  کاسپین  انزلی،  بنادر  وجود 
کریدور شمال - جنوب، تکمیل آزادراه قزوین - رشت، اجرای 
پروژه های کلانی چون خط آهن رشت - کاسپین که به انجام 
رسیده و رشت - آستارا که تازه آغاز شده گیلان را به استانی 
با ظرفیت های تجاری و بیش از آن ترانزیتی قابل توجه تبدیل 

کرده و می کند. 
زیرساخت های  برخی  در  نواقصی  میان  این  در 
آنها  رفع  صورت  در  که  دارد  وجود  استان 
پنجره ای رو به بازار بزرگ ۸۰۰ میلیارد دلاری 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ترانزیت ۲۰ میلیون 

تنی کالا با روسیه خواهد گشود.
و  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  در  ایران  عضویت 
ترانزیت کالا از مسیر گیلان امکان دسترسی به 
ارمنستان  قزاقستان،  بلاروس،  روسیه،  بازارهای 
سهل تر  اقتصادی  فعالان  برای  را  قرقیزستان  و 

می کند.
موافقت نامه تجارت با اوراسیا ۲۵ اسفندماه ۱۴۰۳ 
به این اتحادیه اقتصادی ابلاغ و مقرر شد ۲ ماه 
بعد از این تاریخ یعنی ۲۵ اردیبهشت سال ۱۴۰۴ 

قابلیت اجرایی پیدا کند.
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت، طبق این 
درصد   ۸۷ تا  می توانند  ایرانی  تجار  توافقنامه 

کالاهای مبادله ای میان طرفین را با تعرفه صفر مبادله کنند.
توافق تجارت آزاد ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا به 
طور قطع فرصت بی نظیری برای گیلان است که با کشورهای 
مسیر  در  و  بوده  همجوار  خاکی  و  آبی  طریق  از  آسیای میانه 
کریدور نوستراک قرار داشته و دارای مسیر کوتاه دریائی با بنادر 

آستراخان و لاکان روسیه است.
مرزی  پل  از  بهره برداری  و  افتتاح  با   ۱۴۰۲ دی ماه   ۹ گیلان 
جدید اتومبیل رو آستارا - آستارا بر روی رودخانه »آستاراچای« 
ارتقاء  برای  گام هایی  آستارا  مرز  تا  باکو  آزادراه  موازات  به 
اسفندماه  و ۲۱  برداشت  و کشور  استان  ترانزیتی  ظرفیت های 
همان سال هم آزادراه منجیل - رودبار )هشت کیلومتر باقیمانده 
آزاده راه قزوین - رشت( به عنوان محور ارتباطی مهم استان 

تکمیل شد.
سومین  که  کاسپین   - رشت  خط آهن  هم   ۱۴۰۳ خردادماه 
از  بهره برداری  افتتاح شد؛  لقب گرفت،  ریلی کشور  ابرپروژه 
پروژه های مذکور گام بلندی برای ارتقاء ظرفیت ترانزیتی استان 

و کشور است.
سال  در  موجود  نواقص  نیز  و  ظرفیت ها  این  وجود  با  گیلان 
۱۴۰۳ توانست حدود ۶ میلیون تن کالا را از گیلان جابجا کند 
که یک میلیون و ۳۷۳ هزار تن از این میزان صادرات مبدا، ۱۰۰ 
هزار تن صادرات عبوری، ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن واردات و 

۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تن ترانزیت از مبدا و مقصد بود.
بارهای صادراتی و وارداتی  ترانزیت و جابه جایی  اینک  هم 
از استان با مشکلاتی مواجه است که نخستین مساله و نقص 
موجود در این حوزه را بخش خصوصی مطرح می کند چنانکه 
کارگروه  در  امسال  ماه  فروردین  گیلان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
اشتغال و سرمایه گذاری بخشی از مشکلات مرز زمینی آستارا 

را عنوان می کند. 
سامان نظری گفت: از دیدگاه فعالان اقتصادی فرآیند نوبت دهی 
 ۶۰ روزانه  که  باشد  بگونه ای  باید  مرز  مدیریت  و  کامیون ها 
درصد کامیون های یخچال دار، ۲۵ درصد کانتینرهای چادری و 

۱۵ درصد سایر موارد از مرز عبور کنند.
وی افزود: این در حالی است که هم اکنون نوبت دهی به صورت 
اینترنتی و حضوری انجام می شود که بر اساس اعلام اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای از ابتدای دی ماه این فرآیند فقط 
به صورت اینترنتی است اما بر اساس بررسی های انجام شده با 
وجود آماده بودن تمام زیرساخت ها تاکنون بالغ بر۸۰ درصد 

نوبت دهی بصورت دستی انجام می شود.
نقل  و  حمل  و  راهداری  سازمان  سامانه  کرد:  تصریح  نظری 
موضوع  این  و  نیست  متصل  گمرک  سامانه  به  هم  پایانه ها 
موجب سوء استفاده رانندگان می شود زیرا می توانند بار خود 
را فسادپذیر اعلام کنند و سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای هم با توجه به این شرایط امکان راستی آزمایی ادعا را ندارد.

وی افزود: با توجه به تمرکز مدیریت فناوری اطلاعات هر ۲ 
سازمان در تهران؛ تحقق این موضوع باید در سطح ملی پیگیری 
شود. استاندار گیلان نیز در پاسخ به درخواست بخش خصوصی 
که خواستار حفظ مرزهای جدید و قدیم آستارا بودند، گفت: 
درصورت تجهیز امکانات از سوی سازمان پایانه ها و حمل و 
نقل جاده ای و ارائه سرویس و خدمات مناسب، موافق با حفظ 
مرز باشرط استفاده از مرز جدید برای رویه های صادرات و مرز 

قدیم در ترانزیت و واردات هستیم. 

هادی حق شناس تصریح کرد: درصورت تکمیل این بندر و 
محوطه  از  خارج  در  مانوری(  )محوطه  یارد  شانتینگ  ایجاد 
بندری که برعهده شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشور است و گسترش ریل به اسکله های دوم و سوم این بندر 
امکان استفاده از تمام ظرفیت ۳۰ واگن قطار را )هم اینک از 
۱۵ واگن قطار در این بندر استفاده می شود( فراهم می کند که 

تاثیر به سزایی در کاهش هزینه ها و ایجاد ارزش افزوده دارد.
اما در ادامه چالش های این حوزه باید به پروژه آزادراه قزوین 
- رشت اشاره کرد که بالاخره ۲۱ اسفندماه ۱۴۰۲ هشت کیلومتر 
باقیمانده آزادراه با عنوان منجیل - رودبار به بهره برداری رسید 
اما باز هم بخشی از این مسیر یعنی باند برگشت مانده و اجرا 

نشده است.
این  می گوید:  اینگونه  آن  مشکلات  مورد  در  گیلان  استاندار 
مسیر تنها آزادراه کشور است که پس از گذشت هشت سال 
از بهره برداری پروژه اصلی؛ بخشی از آن )باند برگشت( باقی 
مانده است اگرچه به لحاظ مهندسی اجرای این پروژه شاهکار 
محسوب می شود اما باید باقی مانده این طرح و سایر پروژه های 
راه و راه آهن استان به نحو مطلوب تکمیل و به بهره برداری 

برسد.
حق شناس ادامه داد: طرح این مباحث به مفهوم آن نیست که 
در گذشته اقداماتی در این بخش ها صورت نگرفته است اما به 
لحاظ متوسط آزادراهی به نسبت سایر نقاط کشور شرایط خوبی 
نداریم ضمن اینکه آزادراهی که بصورت ناقص اجرا شده باشد 
در شان گیلان و مهمانانی که به این استان سفر می کنند، نیست.

مسیر  از  کیلومتر   ۸.۲ کرد:  تاکید  همچنین  گیلان  استاندار 
بازگشت آزاد راه منجیل- رودبار محوری نیست که اجرای آن 
معادل کل پروژه زمان برد، مسیری که برای استان گیلان بسیار 
مهم و حیاتی است و با صرفه جویی حجم بنزینی که خودروها 
در ترافیک صرف می کنند عملا می توان در طولانی مدت منابع 

مالی این پروژه را تامین کرد.
تقویت خط آهن رشت - کاسپین اولویت باشد 

اما فعال حوزه ترانزیت و حمل و نقل کشور نظری دیگر در این 
رابطه دارد و می گوید: برای رونق ترانزیت در این استان باید 
راه آهن رشت-آستارا را به فراموشی سپرد و زیرساختها را در 
محور راه آهن رشت- کاسپین و بنادر انزلی و کاسپین تقویت 
کرد. مسعود دانشمند با بیان اینکه هم اینک نزدیک ۱۸ درصد بار 
کشور با راه آهن جابجا می شود؛ گفت: بهره برداری از راه آهن 
رشت - آستارا کمک چندانی به توسعه ترانزیت منطقه نخواهد 
کرد چون حمل بار ریلی و از طریق راه آهن اعم از بار داخلی، 

تجاری و ترانزیتی در ایران چندان کارآمد نیست. 
 - تهران  آهن  راه  ناکارآمدی؛  این  مثال  کرد:  تصریح  وی 
کامیون  با  بار  است حمل  کیلومتر  و ۳۵۰  هزار  با  بندرعباس 
در  قطار  با  بار  همین  اما  می شود  انجام  روزه   ۲ مسیر  این  از 
مدت زمان بیش از یک هفته جابجا می شود که این امر موجب 
از  ریلی  نقل  و  به حمل  تمایل کمتری  می شود صاحبان کالا 

خود نشان دهند.
کارگو هوایی 

فرودگاه سردار جنگل ۲۸ متر پایین تر از سطح آبهای آزاد قرار 
دارد که این امر در فرود و برخاستن هواپیما، حمل بار و صرفه 
این  می تواند  مزیت  این  است؛  تاثیرگذار  سوخت  در  جویی 

فرودگاه را به هاب هوایی منطقه تبدیل کند.
فعال اقتصادی و حوزه ترانزیت و حمل و نقل کشور درخصوص 
بهره مندی از ظرفیت کارگو هوایی نیز در این رابطه گفت: پیش 
از پیروزی انقلاب فرودگاه مهرآباد کارگو یا مرکز کالای هوایی 
ترکیه  پاکستان،  افغانستان،  بارهای  و  بود  خاورمیانه  و  کشور 
این  تحمیلی  جنگ  و  انقلاب  از  پس  می شد  توزیع  ایران  در 
مزیت از ایران گرفته شد و اکنون نمی توان ادعا کرد فرودگاه 

با همه ظرفیت ها و مزیت هایش می تواند هاب تجارت  رشت 
هوایی منطقه باشد زیرا هواپیمای مناسب، انبار و سردخانه برای 

نگهداری کالا نیاز داریم. 
دانشمند اضافه کرد: امکان جابجایی کالا با هواپیماهای کوچک 
برای  لازم  امکانات  حاضر  درحال  اما  است  فراهم  ایران  در 
فراهم  منطقه  کارگو  و  هوایی  تجارت  هاب  به  گیلان  تبدیل 
بزرگ حمل  پیش شرط شرکت های  زیرا  نیست 
هوایی  کارگو  از  استفاده  برای  تجاری  کالاهای 
رشت، استفاده از هواپیمای بوئینگ ۷۴۷ کارگو 
و همچنین چاره جویی در خصوص تعهد آنها به 
قرارداد فریلنسر با کشورهای حاشیه خلیج فارس 

است. 
رشد ترانزیت در گیلان 

حال با همه این چالش ها و ظرفیت ها طبق اعلام 
ناظر گمرکات استان، ۷۰ درصد صادرات عبوری 
از گیلان از مرز آستارا انجام شده است درحالی 
که مجتمع بندری آستارا ماه هاست به دلیل انباشت 
و  است  تعطیل  بندر  این  حوضچه  در  رسوبات 

تردد کشتی ها در این بندر انجام نمی شود. 
از  بهره مندی  برای  زیرساختها  تکمیل  لزوم 

ظرفیت ترانزیت در گیلان 
مدیرکل بنادر و دریانوردی گیلان در این رابطه 
در گفت و گو با ایرنا لازمه استفاده از ظرفیت ترانزیت برای 
توسعه اقتصادی استان را تکمیل زیرساخت های حمل و نقل 
این  مناسب عنوان و تصریح کرد:  مانند ریل و جاده  ترکیبی 
زیرساختها نه تنها در استان گیلان بلکه باید در سراسر کشور 
فراهم شود. ترانزیت یعنی باری که از بندرعباس به بندرانزلی از 
طریق ریل و یا جاده حمل شود که متاسفانه باوجود فاصله ۱۴ 
کیلومتری مجتمع بندری انزلی از ریل این بندر به ریل متصل 

نشده است. 
با اشاره به رشد ۷۶ درصدی ترانزیت کالا از  حسین یونسی 
مجتمع بندری انزلی در سال ۱۴۰۳؛ علت این رشد را از مجتمع 
و  کرد  اعلام  دلفین  اسکله های  از  بهره برداری  انزلی؛  بندری 
افزود: این اسکله ها با رفع اشکالات آن پس از ۶ سال مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
تاثیر کاهش تراز آب دریای خزر بر بنادر گیلان 

یک فعال حوزه ترانزیت و حمل و نقل کشور با اشاره به کاهش 
تراز آب و پسرفت دریای خزر گفت : آبخور کنار اسکله در 
بنادر انزلی و کاسپین در حال کاهش است، بنابراین کشتی هایی 
باظرفیت کوچکتر امکان پهلوگیری در این بندر را دارند از اینرو 
باید برای این موضوع راه حلی یافت و یا تدبیری برای کاهش 

مداوم آب دریای خزر اندیشید. 
دانشمند اظهار کرد: رفع مشکلات این حوزه می تواند به راه آهن 
رشت - تهران و سایر نقاط کشور اعتبار دهد و باید برای بهره 
برداری از تمام ظرفیت و تقویت خطوط راه آهن رشت-قزوین 

و رشت - تهران برنامه ریزی کرد.
انجام هیدورگرافی بنادرانزلی، آستارا و چمخاله

با اشاره به ظرفیت بسیار  بنادر و دریانوردی گیلان  مدیر کل 
ایجاد شده است،  بندرانزلی  خوبی که طی سالیان گذشته در 
خزر  دریای  آب  تراز  ملاحظه  قابل  کاهش  وجود  با  گفت: 
بویژه طی سال قبل، برنامه ریزی دقیقی برای لایروبی علمی این 

بندر)هیدروگرافی و بستر شناسی( انجام شده است.
یونسی افزود: پارسال ۲۴ نوبت بنادر استان گیلان هیدروگرافی 

شد که در تاریخ این بنادر بی سابقه بود.
تراز آب  با کاهش  مقابله  راه علمی  تنها  را  هیدروگرافی  وی 
دریای دانست و تاکید کرد: هیدروگرافی این امکان را در اختیار 
ما قرار می دهد تا وضعیت بستر را برای لایروبی به طور دقیق 
مورد مطالعه و بررسی قرار دهیم.یونسی تاکید کرد: بر این مبنا 
درصورت ادامه دار بودن روند کاهشی آب دریای خزر و کاهش 
یک متری آن در حوضچه قدیم بندر انزلی این حوضچه را از 
اظهار  گیلان  دریانوردی  و  بنادر  کل  داد.مدیر  خواهیم  دست 
کرد: پای اسکله های مجتمع بندری انزلی در حوضچه قدیم را 
نمی توان بیش از ۲۰ تا ۳۰ سانتیمتر لایروبی کرد در این صورت 
اسکله ها فرو ریخته و کامیون ها امکان بارگیری نخواهند داشت.

وی عنوان کرد: اما حوضچه جدید بندرانزلی بیش از پنج متر 
عمق دارد و در اسکله های ۱۱ تا ۱۶ آن مشکلی در این زمینه 
وجود ندارد و می توان طرح توسعه بندر را در این حوضچه 
اجرا و سه پست اسکله دیگر نیز احداث کرد که بزودی انجام 
بندر  این  در  توسعه  طرح  اجرای  کرد:  تاکید  شد.وی  خواهد 
اسکله  این  در  را  کشتی  فروند   ۱۵ همزمان  پهلودهی  امکان 
را  لازم  خدمات  دارد  آمادگی  بندرانزلی  و  می کند.  فراهم  ها 
به فعالان اقتصادی، صادرکنندگان و ترانزیت کنندگان کشور 

ارائه کند.

را  برق خورشیدی  مگاوات   ۲۰ ورود  گیلان،  فعالان صنعتی 
تثبیت تولید و کاهش خاموشی ها می دانند و  عاملی مؤثر در 

خواستار تداوم حمایت دولت از این پروژه ها هستند. 
 انرژی های تجدیدپذیر نظیر خورشیدی، بادی و زمین گرمایی 
به عنوان منابع پاک، پایدار و نامحدود، نقش حیاتی در تأمین 
با  که  فسیلی  سوخت های  برخلاف  دارند.  بشر  آینده  انرژی 
و  زیست محیطی  آلودگی  موجب  و  می شوند  تمام  مصرف 
کاهش  به  تجدیدپذیر  انرژی های  می شوند،  زمین  گرمایش 
گازهای گلخانه ای، حفظ منابع طبیعی و ارتقای امنیت انرژی 
به  کمتر  اتکای  دلیل  به  منابع  این  همچنین  می کنند.  کمک 
مناطق محروم  در  برق  تأمین  قابلیت  متمرکز،  زیرساخت های 
در  پایدار  توسعه  محرک  موتور  و  دارند  نیز  را  دورافتاده  و 
قرن ۲۱ محسوب می شوند.گیلان با سابقه راه اندازی نخستین 
از  استفاده  در  پیشگام  منجیل،  در  کشور  بادی  نیروگاه 
نیروگاه که از دهه ۷۰ شمسی  این  انرژی های نو بوده است. 
به بهره برداری رسیده، هنوز در حال فعالیت است و به عنوان 
الگوی موفق بهره گیری از انرژی تجدیدپذیر در کشور شناخته 
می شود. محمود دشت بزرگ، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
گیلان در این باره می گوید: گیلان از سال ها پیش با نیروگاه 
بادی منجیل به عنوان یکی از نخستین نیروگاه های بادی کشور، 
در مسیر استفاده از انرژی های تجدیدپذیر گام برداشته است و 
این نیروگاه با وجود قدمت، همچنان فعال است و ظرفیت های 
شناسایی  حال  در  استان  در  بادی  انرژی  حوزه  در  جدیدی 

است تا برای جذب سرمایه گذار آماده سازی شود.
در  انرژی خورشیدی  در حوزه  موجود  به خلأ  اشاره  با  وی 
نیروگاه های  ظرفیت  از  تاکنون  متأسفانه  می دهد:  ادامه  استان 
خورشیدی در مقیاس مگاواتی بهره مند نبوده ایم، اما این روند 

با همکاری سازمان های مربوطه از سال گذشته تغییر یافته است.
اقدامات  به  اشاره  با  گیلان  منطقه ای  برق  شرکت  مدیرعامل 
بیان می کند: در ۲ ساختگاه واقع  صورت گرفته در این زمینه 
در علی آباد و قرتی کان، پروژه احداث ۲ نیروگاه خورشیدی 
 ۲۰ مجموعاً  که  شده  آغاز  مگاوات   ۷ و   ۱۳ ظرفیت های  با 
مگاوات برق خورشیدی را وارد شبکه خواهد کرد که عملیات 
در  نیز  دوم  ساختگاه  و  شده  آغاز  نخست  ساختگاه  اجرایی 
ابراز  دارد.دشت بزرگ  قرار  تخصیص  و  تأمین  نهایی  مراحل 
امیدواری می کند که با رفع موانع پیش رو، عملیات اجرایی 
ساختگاه دوم نیز به زودی آغاز خواهد شد تا در سال ۱۴۰۴ 
برق  تولید  سبد  به  پاک  برق  مگاوات   ۲۰ اضافه شدن  شاهد 

استان باشیم.
 تولیدکنندگان و فعالان صنعتی می گویند 

غذایی  مواد  کارخانه های  از  یکی  مدیر  قربانی،  محمدرضا 
دغدغه های جدی  از  یکی  برق  پایداری  می گوید:  لوشان  در 

انرژی  از  برق  مگاوات   ۲۰ ورود  و  است  تابستان  در  ما 
چون  بود؛  خواهد  صنایع  به  بزرگی  کمک  خورشیدی، 
رئیس  است.منتظری،  اثرگذار  بسیار  ما  تولید  در  خاموشی ها 
هیئت مدیره یک واحد صنعتی در منطقه آزاد انزلی نیز معتقد 
در  صرفه جویی  به  نه تنها  نو  انرژی های  از  استفاده  که  است 
استان  صنعتی  چهره  بلکه  می کند،  کمک  سوخت  مصرف 
و  می کند  جهانی  استانداردهای  با  هم راستا  و  مدرن تر  نیز  را 
این پروژه ها در جذب سرمایه گذار خارجی هم تأثیرگذارند.

رشت  در  پوشاک  تولید  کارگاه  مدیر  موسوی،  نسرین  سیده 
نیز می گوید: وقتی تولید برق از منابع پاک بالا برود، هزینه ها 
در بلندمدت کاهش می یابد و امنیت انرژی تضمین می شود. 
امیدواریم حمایت از این پروژه ها استمرار داشته باشد.حسینی، 
انرژی های تجدیدپذیر  یکی از سرمایه گذاران فعال در حوزه 
از  استفاده  اینکه؛  بر  مبنی  دارد،  باره  این  در  اظهارنظری  هم 
برق کمک  تولید  هزینه های  به کاهش  نه تنها  پاک  انرژی های 
می کند، بلکه فرصت های شغلی جدیدی نیز ایجاد خواهد کرد. 
برسند.با  بهره برداری  به  تأخیر  بدون  پروژه ها  این  امیدواریم 
توجه به بحران کم آبی، فرسودگی نیروگاه های حرارتی و نیاز 
انرژی های پاک به  به توسعه پایدار، سرمایه گذاری در حوزه 
اولویت راهبردی دولت و بخش خصوصی تبدیل شده است. 
از  برخورداری  و  ویژه  جغرافیایی  موقعیت  دلیل  به  گیلان 
تابش مناسب خورشید در مناطق جنوبی، ظرفیت بالایی برای 
ایجاد نیروگاه های خورشیدی دارد که می تواند نقش مهمی در 

پایداری شبکه برق و توسعه صنعتی ایفا کند.
همچنین با توجه به افزایش نیاز به انرژی و محدودیت منابع 
تأثیر  می تواند  پاک  انرژی های  در  سرمایه گذاری  فسیلی، 

بسزایی در توسعه پایدار استان گیلان و کشور داشته باشد.

تجارت  توسعه  در  استان  نقش  بر  تاکید  با  گیلان  استاندار 
ایران  پیوستن  غذایی؛  امنیت  و  ریلی  بین المللی، حمل ونقل 
کلیدی  راهبردهای  از  یکی  را  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  به 
برای افزایش صادرات، رونق اقتصادی و تحقق اهداف اقتصاد 

مقاومتی دانست. 
نظامی  با دانشجویان دوره عالی  هادی حق شناس در دیدار 
ایران،  اسلامی  جمهوری  ارتش  ستاد  و  فرماندهی  دانشگاه 
حمل ونقل،  حوزه  در  گیلان  ویژه  ظرفیت های  به  اشاره  با 
کشاورزی، منابع طبیعی و ترانزیت بر ضرورت بهره برداری 

موثر از این مزیت ها در راستای توسعه ملی تاکید کرد.
پایان یافتن سند چشم انداز ۲۰ ساله کشور  به  با اشاره  وی 
فناوری  و  علم  حوزه  در  هرچند  گفت:   ۱۴۰۴ سال  در 
پیشرفت های خوبی حاصل شده اما در زمینه سیاست گذاری 
اقتصادی همچنان با چالش هایی مواجهیم و بسیاری از اهداف 

این سند به طور کامل محقق نشده  است.
وی، عضویت ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا را فرصت 
منطقه  کشورهای  با  تجاری  روابط  گسترش  برای  راهبردی 
دانست و اظهار کرد: اتصال ریلی به این اتحادیه می تواند به 
افزایش صادرات، کاهش فشار حمل ونقل جاده ای و توسعه 
برنامه ریزی  صورت  در  کرد:  عنوان  کند.وی  کمک  پایدار 
مناسب، امکان واردات روزانه ۳۵ واگن بار از طریق خطوط 
گیلان  افزود:  بود.حق شناس  خواهد  فراهم  آذربایجان  ریلی 
از  یکی  دریایی و هوایی  زمینی،  مرزهای  از  برخورداری  با 
است. تجارت  حوزه  در  کشور  به فرد  منحصر  استان های 

وی با اشاره به ظرفیت بالای مرز آستارا و وجود سه پایانه 
گفت:  شهرستان  این  در  مسافری(  و  دریایی  )زمینی،  فعال 
و  نیست  مبادلات  حجم  با  متناسب  موجود  زیرساخت های 

نیازمند توسعه فوری در این بخش ها هستیم.
فرودگاه  ویژه  موقعیت  به  اشاره  با  همچنین  گیلان  استاندار 
رشت گفت: این فرودگاه ۲۸ متر پایین تر از سطح دریاست و 
با ویژگی های فنی منحصربه فرد، قابلیت نشست و برخاست با 

مصرف سوخت کمتر را فراهم می کند.
اینکه گیلان  بیان  با  ادامه  در  عالی دولت در گیلان  نماینده 
زمره  در  سال  در  میلی متر  بالای ۱۰۰۰  بارندگی  میانگین  با 
استان های پربارش کشور است، گفت: متأسفانه به دلیل نبود 
زیرساخت های نوین آبیاری و کشاورزی مکانیزه این ظرفیت 

بزرگ به فرصت تبدیل نشده است.
وی با اشاره به عملکرد پایین در تولید برنج نسبت به میانگین 
جهانی گفت: متوسط برداشت برنج در کشور کمتر از پنج تن 
در هکتار است، در حالی که این رقم در جهان بین ۸ تا ۱۲ تن 
است. افزایش بهره وری از طریق به نژادی و به زراعی می تواند 

امنیت غذایی کشور را تقویت کند.
استاندار گیلان در زمینه آب و بارندگی خوب استان افزود: با 
وجود این بارش های خوب، نبود سازوکارهای بهره برداری 

صحیح باعث هدررفت منابع شده است.
نخبگان،  فعال  مشارکت  بر ضرورت  تاکید  با  پایان  در  وی 
توسعه  کرد:  خاطرنشان  خصوصی،  بخش  و  محلی  مدیران 
گیلان باید بر پایه مزیت های اقلیمی، جغرافیایی و موقعیت 
ترانزیتی آن و با نگاه راهبردی به بازارهای منطقه ای و اتحادیه 

اوراسیا پیگیری شود

مرگ بانوی شفتی بر
 اثر ابتلا به هاری

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان از مرگ بانوی 
داد  خبر  شفت  شهرستان  در  هاری  به  ابتلا  اثر  بر  شفتی 
بیماری  این  از  پیشگیری  به  مردم  بیشتر  توجه  خواستار  و 
اظهار  خبر  این  تأیید  با  سلیمانی  مهدی  شد.سید  خطرناک 
کرد: متأسفانه این بانوی اهل یکی از روستاهای شهرستان 
با لاشه طیور خانگی که توسط یک  از تماس  شفت، پس 
مبتلا  هاری  بیماری  به  بودند،  گرفته شده  گاز  ولگرد  سگ 
شد و علی رغم هشدارهای پیشین شبکه بهداشت، به موقع 
با  شهروند  این  افزود:  نکرد.وی  مراجعه  درمانی  مرکز  به 
پاک سازی  به  اقدام  دستان خود،  روی  داشتن زخم  وجود 
لاشه های طیور غرق در خون کرد و متأسفانه بدون رعایت 
اصول بهداشتی و دریافت واکسن، این اقدام را انجام داد 
این در حالی است که پیش از آن، آموزش های لازم از سوی 
شبکه بهداشت منطقه درباره خطر انتقال بیماری هاری ارائه 
شده بود.سلیمانی با بیان اینکه این بانوی روستایی بیش از 
یک ماه پس از حادثه و تنها پس از بروز علائم بیماری به 
آن  در  افزود:  است،  کرده  مراجعه  رشت  رازی  بیمارستان 
زمان، با توجه به پیشرفت بیماری، دیگر روند درمان مؤثر 
واقع نشد و این بانوی هم استانی جان خود را از دست داد.

وی ضمن ابراز تأسف از وقوع این حادثه، بر لزوم جدی 
حیوانات  با  تماس  از  پس  بهداشتی  توصیه های  گرفتن 
هاری،  گفت:  و  کرد  تأکید  آلوده  لاشه های  یا  مشکوک 
پیشگیری  قابل  کاملًا  اما  کشنده  درصد   ۱۰۰ بیماری ای 
به  نسبت  مناسب  زمان  در  فرد  اینکه  به  مشروط  است، 

دریافت خدمات درمانی اقدام کند.

 

ژاپنی  ازگیل  گفت:  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
کشاورزان  برای  ریال  میلیارد   ۶۰۰ انبه  محلی  گویش  به 
استان درآمدزایی دارد. صالح محمدی اظهار کرد: برداشت 
آغاز  گیلان  باغ های  از  اخیر  روزهای  طی  ژاپنی  ازگیل 
بینی  پیش  دارد.وی  ادامه  نخست خردادماه  نیمه  تا  و  شده 
در  ژاپنی  ازگیل  محصول  تن   ۷۵۰ گیلان  باغداران  کرد: 
برداشت کنند. رئیس سازمان  باغ های استان  از  ۱۴۳ هکتار 
جهاد کشاورزی گیلان اضافه کرد: تالش، فومن، لاهیجان، 
تولیدکننده  شهرستان های  عمده  رشت  و  لنگرود  رودسر، 
گلابی  یا  )انبه  ژاپنی  هستند.ازگیل  استان  در  محصول  این 
میوه   خوشمزه ترین  و  پرخاصی ت ترین  از  یکی  جنگلی( 
میوه دهی  و  کاشت  قابلیت  ایران  شهرهای  اکثر  در  است 
مانند  کشور  شمالی  استان های  در  تاکنون  میوه  این  دارد، 
کرج،  تهران،  جمله  از  دیگر  مناطق  و  مازندران  و  گیلان 
اصفهان، یاسوج، خوزستان و شیراز کاشت شده و به مرحله 
برگ های  دارای  ژاپنی  ازگیل  رسیده است.درخت  میوه دهی 
زرد  یا  کمرنگ  نارنجی  خوشمزه  میوه های  و  براق  کشیده 
است؛ درخت این میوه دارای تاجی گرد و شاخه های جانبی 
حول تنه اصلی است که تا ارتفاع ۱۰ متر رشد می کند به 
دلیل نازک بودن تنه اصلی درخت و شکننده بودن شاخه ها 
شکستگی  خطر  متر؛  هفت  از  بیش  درخت  رشد  و  ارتفاع 

شاخه ها وجود دارد. 

 

و  قمار  بزرگ  باند   ۲ انهدام  از  رشت  انتظامی  فرمانده 
بندی  شرط  و  قمار  برگزاری  عاملان  از  نفر   ۸۶ دستگیری 
در این شهرستان خبر داد. سرهنگ عیسی روشن قلب اظهار 
در  مردم  اسلامی  اعتقادات  با  اینکه  بر  علاوه  قمار  کرد: 
در  می کند.وی  وارد  آسیب  جامعه  پویایی  به  است،  تضاد 
و  قمار  باندهای  فعالیت  خبر  دریافت  پی  در  افزود:  ادامه 
شرط بندی در سطح شهرستان رشت که همراه با تجمع افراد 
به  موضوع  بررسی  بود،  شهروندان  برای  آسایش  سلب  و 

صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت.
فرمانده انتظامی شهرستان رشت با بیان اینکه ماموران پلیس 
امنیت عمومی در تعامل با کلانتری ها پس از انجام اقدامات 
نامحسوس و تحقیقات پلیسی و اطمینان از صحت موضوع 
طی ماموریت های مجزا، ۸۶ نفر را حین بازی قمار دستگیر 
کردند، بیان کرد: بیش از ۱۵۰ قلم انواع آلات قمار بازی، 
چهار  فوتبال(،  نتایج  توتو)پیش بینی  برگ   ۵۰۰ و  هزار  سه 
دستگاه خودپرداز عابربانک سیار و ۸۹۴ میلیون و ۶۳۰ هزار 

ریال وجه حاصل از قمار از محل وقوع جرم کشف شد.
قماربازی  واحد صنفی محل   ۶ پلمب  از  انتظامی  مقام  این 
از  پس  متهمان  گفت:  و  داد  خبر  عمومی  آسایش  سلب  و 
قضائی  مرجع  به  قانونی  مراحل  سیر  برای  پرونده  تشکیل 

معرفی شدند.

ازگیل ژاپنی ۶۰۰ میلیارد 
ریال برای باغداران گیلان 

درآمدزایی کرد

انهدام ۲ باند بزرگ قمار و 
دستگیری ۸۶ قمارباز در گیلان

برق خورشیدی؛ امید تازه صنایع گیلان در مقابله با خاموشی ها
مدیرکل بنیاد شهید گیلان از برگزاری آیین افتتاحیه نگارخانه 
شهادت  سالروز  مناسبت  به  گیلان،  استان  شهدای  موزه 
شهدای خدمت خبر داد و گفت: نمایشگاه نقاشی »شهادت؛ 

همپای مردم« در این نگارخانه برپا خواهد شد. 
محمدرضا داوطلب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
انقلاب اسلامی، به فرا رسیدن اولین سالگرد شهادت آیت الله 
پرواز  سانحه  در  خدمت  شهدای  و  رئیسی  ابراهیم  سید 
افتخارات  از  رئیسی  شهید  گفت:  و  کرد  اشاره  اردیبهشت 

نظام اسلامی و الگوی مدیر جهادی، میدانی و تراز است.
و  ایثار  فرهنگ  ترویج  شهدا  نکوداشت  اینکه  بیان  با  وی 
ادامه داد: وظیفه ماست که  شهادت در جامعه دینی است، 
خدمات شهدای عرصه خدمت را به نحو احسن به جامعه و 

نسل آینده منتقل کنیم.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان شهدای خدمت 
خالصانه  خدمتگزاری  و  فداکاری  ایثار،  بارز  مصداق  را 
دانست و تصریح کرد: شهید رئیسی در صداقت، تلاش و 
خدمت بی منت، زبانزد همگان بود و الگویی برای مسئولان 

و مردم ایران به شمار می رود.
شهدای  موزه  نگارخانه  افتتاحیه  آیین  برگزاری  از  داوطلب 
استان گیلان، به مناسبت سالروز شهادت شهدای خدمت خبر 
داد و خاطرنشان کرد: این مراسم صبح فردا، ۳۱ اردیبهشت 

در موزه شهدای استان گیلان برگزار می شود.
وی با تاکید بر ضرورت پاسداشت مقام والای شهید آیت الله 
رئیسی و شهدای خدمت، افزود: شهدای خدمت جان خویش 
را در راه خدمت رسانی به مردم و میهن اسلامی فدا کردند.

مدیرکل بنیاد شهید گیلان همچنین از برپایی نمایشگاه نقاشی 
عنوان  تحت  گیلان  استان  شهید  مدیران  و  خدمت  شهدای 
»شهادت؛ همپای مردم« در این نگارخانه خبر داد و بیان کرد: 
این نمایشگاه با محوریت شهدای خدمت، تراز مدیریتی در 
گیلان از نهضت جنگل تا انقلاب اسلامی به مدت یک هفته 

میزبان علاقمندان خواهد بود.

نگارخانه موزه شهدای
 گیلان افتتاح می شود



خوراکی هایی که متخصصان 
گوارش عمداً مصرف آن ها را 

محدود می کنند

رنج بیش فعالی در گذر 
کودکی تا بزرگسالی

کم توجهی، بیش فعالی )ADHD( یک اختلال رشد عصبی 
محسوب می شود که محدود به دوران کودکی نیست بلکه 
طول  هم  بزرگسالی  دوران  تا  آن  تشخیص  دارد  احتمال 

بکشد.
 )neurodevelopmental( یک اختلال رشد عصبی ADHD 
قراری و  بی  مانند  نشانه هایی  با  اغلب  محسوب می شود و 

بی توجهی همراه است. 
تشخیص  کودکان  در  متداول  بطور  اختلال  این  چند  هر 
که  بگیرند  یاد  بزرگسالان  است  ممکن  اما  می شود،  داده 
نشانه های آن را پنهان کنند و این موجب می شود تشخیص 

آن از سایر اختلالات سلامت روان دشوار شود.
اختلال  این  برای  مختلفی  درمانی  روش های  روانشناسان 
رشد عصبی به کار می گیرند و تحقیقات نشان داده زندگی 
برخی از افراد درگیر پس از تشخیص این بیماری به میزان 
زیادی بهبود پیدا کرده است و آنها می توانند کارهایی مانند 
پرداخت به موقع قبوض، حفظ ارتباط با دوستان و خانواده 

را انجام داده و توانایی ارتباطی را ارتقا دهند.
این مسئله نشان دهنده امکان تحول با تشخیص این بیماری 
و کمک به هر بیمار برای در پیش گرفتن مسیری منحصر به 

فرد برای بهبود و درمان است.
اختلال کمی توجهی- بیش فعالی ریشه در کودکی

در همین خصوص یک روانشناس در خراسان جنوبی معتقد 
و  دوپامین  سطح  افزایش  برای  درمانی  و  دارو  که  است 
درمانی  روشهای  عنوان  به  تواند  می  مغز  در  نوراپی نفرین 

برای این بیماران موثر باشد.
فعالی  کم توجهی-بیش  اختلال  افزود:  شهریاری  راحله 
باعث  از مشکلات سلامت روان است که  )ADHD( یکی 
می شود فرد برای متمرکز شدن روی یک کار واحد یا ثابت 

نشستن برای مدت طولانی دچار مشکل شود.
وی ادامه داد: گرچه بسیاری از مردم در طول زندگی خود 
کاهش تمرکز و تغییر در سطح انرژی را تجربه می کنند اما 
کم توجهی و بیش فعالی در افراد مبتلا به ADHD شدیدتر 
است؛ به طوری که روی تحصیل، کار، روابط اجتماعی و 

زندگی خانوادگی آن ها تاثیر می گذارد.
کارشناس ارشد روانشناسی در خراسان جنوبی با بیان اینکه 
اختلال ADHD معمولا از دوران کودکی شروع می شود، اما 
احتمال دارد تا دوران بزرگسالی تشخیص داده نشود اظهار 
به  محدود   ADHD که  می کنند  فکر  مردم  از  کرد:بسیاری 
دوران کودکی است؛ در حالی که این تصور اشتباه است. 
این اختلال در بزرگسالان هم دیده می شود، اما در حقیقت 

ریشه در دوران کودکی فرد دارد.
رنج بیش فعالی در گذر کودکی تا بزرگسالی

اختلال  انوع  از  را  ترکیلی  و  فعالی  بیش  توجهی،  کم  وی 
همان طور  کم توجهی  نوع  در  افزود:  و  برشمرد   ADHD
نوع  از  فعالی  بیش  به  مبتلا  افراد  است،  پیدا  آن  نام  از  که 
از  پیروی  و  وظایف  تکمیل  کردن،  تمرکز  در  توجهی  کم 
مقابل،  در  لذا  می شوند  مواجه  مشکل  با  دستورالعمل ها 
علائم بیش فعالی یا تکانشگری در آن ها کمتر دیده می شود 
و تحقیقات نشان می دهد که بیش فعالی از نوع عدم تمرکز 

در بین دختران شایع تر است.
هم  تکانشی  بیش فعال-  نوع  در  شد:  یادآور  شهریاری 
توجه  در  هم  هنوز  است  ممکن  اختلال  این  به  مبتلا  افراد 
کردن کمی مشکل داشته باشند، اما بیشتر از بیش  فعالی و 
هستند،  بی قرار  که  معنی  این  به  می برند؛  رنج  تکانشگری 
زیاد  بنشینند،  جا  یک  نمی توانند  دارند،  زیادی  انرژی 
قطع  را  دیگران  صحبت  دارند  تمایل  یا  می کنند  صحبت 

کنند.
 ADHD افراد مبتلا به  بیشتر  بیان کرد: در نوع ترکیبی  وی 
نوع ترکیبی آن را تجربه می کنند؛ یعنی علائم کم توجهی و 
بیش فعالی-تکانشگری به یک اندازه در آن ها وجود دارد.

کم تحرکی - بیش فعالی از تشخیص تا درمان
نوع  این  به  مبتلا  افراد  کرد:  تاکید  خانواده  مشاوره  این 
در  مشخص  وظیفه  یا  کار  یک  انجام  برای  روانی  اختلال 
مدت زمان طولانی تمرکز کافی ندارند و فراموش می کنند 

چه وظایفی بر عهده شان گذاشته شده است.
وی بیان کرد: همچنین ممکن است کارها را به ترتیب انجام 
ندهند و با کوچک ترین محرکی دچار حواس پرتی می شوند 

لذا تمرکز خود را برای ادامه کار از دست می دهند.
برای  حتی  نداشتن  تحرک  و  ماندن  آرام  گفت:  شهریاری 
حرف  وسط  دائما  است،  دشوار  آن ها  برای  کوتاه  مدت 
پایان  به  برای  ماندن  منتظر  حقیقت،  در  و  می پرند  دیگران 

رسیدن صحبت دیگران برای آن ها سخت است.
افزود:  نیز  فعالی  بیش  تشخیص  راه های  در خصوص  وی 
هیچ آزمایش واحدی وجود ندارد که بتواند ابتلای شما یا 
فرزندتان را به ADHD تایید کند اما تنها راه برای تشخیص 
آن این است که متخصص سلامت روان علائم بیش فعالی 
شما یا فرزندتان را در ۶ ماه گذشته مورد ارزیابی قرار دهد.

کارشناس ارشد روانشناسی بالینی ادامه داد: 
پزشکی  سابقه  درباره  اطلاعات  جمع آوری  بدنی،  معاینه 
شخصی و خانوادگی، تست های روان شناختی برای ارزیابی 
شبیه  است  ممکن  که  شرایطی  سایر  بررسی  و  شما  علائم 

ADHD به نظر برسند انجام می شود.
کنترل  و  مدیریت  اختلال،  این  درمان  از  هدف  گفت:  وی 
خشم و رفتارهای غیر عادی است تا فرد بتواند با دیگران 

راحت تر ارتباط برقرار کند.
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خداحافظی  نوشابه  و  هات داگ  با  باید  می کنید  فکر  اگر 
همیشگی کنید، نگران نباشید. مصرف محدوداین خوراکی ها 
زیاده روی  آن ها  مصرف  در  فقط  نمی کند.  ایجاد  مشکلی 
به  )سورکروت(  ترش  کلم  کمی  افزودن  با  مثلًا  و  نکنید 

هات داگ، به سلامت روده خود کمک کنید.
می بریم:  پناه  دلخواهمان  خوراکی های  به  گاهی  ما  همه ی 
یک کاسه بزرگ بستنی شکلاتی پس از یک روز پرتنش، 
یک قوطی نوشابه همراه با چند برش پیتزا، یا یک همبرگر 

با سیب زمینی سرخ کرده در یک رستوران محبوب.
بیشتر  نشده.  رایج  بی دلیل  اندازه«  به  چیز  »همه  عبارت 
کامل  حذف  که  می دانند  تغذیه  متخصصان  و  پزشکان 
و  بدهد  نتیجه ی عکس  است  ممکن  محبوب  خوراکی های 
که  هستند  خوراکی ها  برخی  اما  شود.  پرخوری  به  منجر 
حفظ  کارشان  که  کسانی  یعنی   — گوارش  متخصصان 
سلامت روده و دستگاه گوارش است — تقریباً هیچ گاه به 

سراغشان نمی روند.
فاجعه آمیز  خوراکی ها  این  گه گاهی  مصرف  اگرچه 
نیست، اما در ادامه با شش ماده غذایی آشنا می شویم که 

متخصصان گوارش به ندرت مصرف می کنند:
)Protein Bars( ۱. بارهای پروتئینی

مغزهای  و  میوه ها  از  که  پروتئینی  بارهای  برخی  گرچه 
هارمونی  دکتر  اما  هستند،  بهتر  شده اند  تهیه  واقعی 
بسیار  نوارهای  می گوید  تافتس  پزشکی  مرکز  از  آلیسون 

فرآوری شده را هرگز مصرف نمی کند.
او می گوید: »بارهای پروتئینی اغلب بسیار فرآوری شده اند 
و حاوی افزودنی هایی هستند که سودمندی آن ها نامشخص 
از یک  را  پروتئین  میزان  همان  می توانید  در عوض  است. 
لیوان شیر، یک وعده کره بادام زمینی، مغزها یا تخمه کدو 

دریافت کنید.«
۲. استیک و گوشت قرمز

دکتر ریزوانا چودری از دانشگاه جانز هاپکینز می گوید:»من 
از خوردن گوشت قرمز، به ویژه استیک و همبرگر اجتناب 
سرطان  بروز  خطر  فرآوری شده  و  قرمز  گوشت  می کنم. 
گوشت ها  این  می دهد.  افزایش  را  پولیپ  و  بزرگ  روده 
مصرف  قصد  هم  اگر  هستند.  اشباع  چربی های  از  سرشار 
دارید، مقدار آن اهمیت دارد؛ خطر سرطان روده در افرادی 
پوند(  یک چهارم  از  )کمتر  گرم   ۱۰۰ از  بیش  روزانه  که 

گوشت قرمز مصرف می کنند، بیشتر است.«
۳. هات داگ و گوشت های فرآوری شده

حتی  می گوید  نیویورک  دانشگاه  از  دلاتور  رابیا  دکتر 
سوسیس، کالباس و بیکن هم در این فهرست قرار دارند: 
به  ابتلا  خطر  افزایش  با  فرآوری شده  و  قرمز  »گوشت 
مطالعات  است.  همراه  بزرگ(  )روده  کولورکتال  سرطان 
بیشتر  یا  بار  این گوشت ها چهار  نشان می دهد که مصرف 
در هفته، می تواند خطر ابتلا به سرطان روده را تا 2۰ درصد 

افزایش دهد.«
۴. مرغ و ماهی سرخ شده

ممکن  خوشمزه  مرغ  ناگت  یا  سرخ شده  فیله ماهی  مثلًا 
است، اما تأثیر خوبی بر دستگاه گوارش ندارد.

شرکت  بنیان گذار  و  میکروبیوم  محقق  غنوم،  محمود  دکتر 
روغن  که  داده اند  نشان  »مطالعات  می گوید:   BIOHM
سرخ کردنی می تواند باکتری های مفید روده را تخریب کند 
و به بروز تصلب شرایین )گرفتگی عروق( کمک کند. این 
سکته  یا  قلبی  به حمله  منجر  می تواند  بلندمدت  در  مسئله 

شود.«
۵. نوشابه گازدار

هاپکینز  جانز  دانشگاه  از  ماتیوز  سی.  سایمون  دکتر 
با  اما  می روند،  پایین  به راحتی  می گوید:»نوشابه ها 
بیماری های مزمن مانند دیابت و بیماری های قلبی مرتبط اند. 
آروغ  نفخ،  مانند  گوارشی  علائم  همچنین  نوشیدنی ها  این 
خود  کافئین دار  و  گازدار  شکل  در  به ویژه  را  رفلاکس  و 

تشدید می کنند.«
۶. نان سفید )نان تهیه شده از آرد تصفیه شده(

دکتر شیلبا گروور از بیمارستان بریگام و زنان در بوستون 
مصرف  با  رژیم هایی  که  داده اند  نشان  می گوید:»مطالعات 
غلات  و  فرآوری شده  گوشت  قرمز،  گوشت  بالای 
دیورتیکولیت  بیماری  به  ابتلا  خطر  افزایش  با  تصفیه شده 
همراه  بزرگ(  روده  دیواره  در  کیسه های کوچک  )التهاب 

هستند.«
او تأکید می کند که برخلاف باور عمومی، مصرف مغزها، 
دیورتیکولیت  به  ابتلا  خطر  افزایش  با  پاپ کورن  و  ذرت 
همراه نیست.»رژیم هایی که برای کاهش خطر بیماری هایی 
مانند دیابت، بیماری های قلبی و سرطان — از جمله سرطان 
روده — توصیه می شوند، احتمال بروز دیورتیکولیت را نیز 

کاهش می دهند.«

پیشنهاداتی برای محافظت از مغز

 در مقابل زوال عقل و آلزایمر
و  طولانی مدت  نشستن  که  می دهد  نشان  جدید  تحقیقات 
را  آلزایمر  به  ابتلا  خطر  می توانند  ذهنی  کنجکاوی  فقدان 

افزایش دهند.
تاثیر  که  زندگی  سبک  مهم  فاکتور  دو  به  مقاله،  این  در   

زیادی بر سلامت مغز دارند، پرداخته شده است.
مطالعات اخیر نشان می دهند که نشستن طولانی مدت، حتی 
و  آلزایمر  به  ابتلا  می تواند خطر  روزانه،  ورزش  وجود  با 

کاهش حجم مغز را افزایش دهد. 
در تحقیقاتی که توسط دانشگاه های وندربیلت و پیتسبورگ 
انجام شد، مشخص شد که افرادی که مدت زمان زیادی را 
نشسته اند، نسبت به دیگران زوال شناختی بیشتری را تجربه 
به طور  که  افرادی  در  به ویژه  منفی  تاثیرات  این  کرده اند. 

ژنتیکی مستعد آلزایمر هستند، بیشتر دیده می شود.
علاقه  و  کنجکاوی  که  می دهد  نشان  دیگر  مطالعه  یک 
محافظت  آلزایمر  برابر  در  مغز  از  می تواند  یادگیری  به 
علاقه مند  خود  زندگی  مراحل  تمام  در  که  افرادی  کند. 
مشکلات  به  کمتر  هستند،  جدید  اطلاعات  جستجوی  به 

شناختی و آلزایمر دچار می شوند.
 این ویژگی به ویژه در دوران پیری به سلامت مغز کمک 
می کند و خطر ابتلا به زوال عقل را کاهش می دهد.نشستن 
عوامل  از  می توانند  ذهنی  تحریک  عدم  و  طولانی مدت 

اصلی خطر آلزایمر باشند.
کنجکاوی  تقویت  و  نشستن  زمان  کاهش  دلیل،  همین  به   
بیماری  این  از  پیشگیری  در  موثر  راهکار  دو  یادگیری،  و 
هستند. فعالیت های جسمی و ذهنی به طور همزمان می توانند 
مغز را سالم نگه دارند و از زوال شناختی جلوگیری کنند.

4
اجتماعیاجتماعی افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشکی و نارضایتی بیماران

داروهای مشکوک زیر ذره بین؛ روایت رسمی از پشت پرده جمع آوری دارو از بازار

تعرفه های پزشکی امسال ۴۶ درصد افزایش پیدا کرده و این مسئله 
صدای کارشناسان سلامت، مردم و انجمن های پزشکی را درآورده.

هزینه  از  اجتناب ناپذیری  هزینه های  با  خانواده هایشان  و  بیماران   
درمان تا رفت وآمد به مراکز درمانی، غیبت از کار و بسیاری موارد 
بااین حال،  نمی گنجد.  بیمه ای  تعرفه  هیچ  در  که  مواجه اند  دیگر 
تعرفه های پزشکی امسال ۴۶ درصد افزایش پیدا کرده و این مسئله 

صدای کارشناسان سلامت، مردم و انجمن های پزشکی را 
درآورده. کارشناسان اقتصاد سلامت می گویند، دولت باید 
در  قیمت ها  مهار  به جای  اما  بنشیند  ارزانی  صندلی  روی 
تلاش برای رساندن آنها به سطح قیمت های بازار سیاه است.

سازمان  مسئولان  و  پزشکان  از  زیادی  تعداد  اما  مقابل  در 
نظام پزشکی معتقدند، در چندسال گذشته تعرفه های پزشکی 
فریز و دچار عقب ماندگی شده بود و این موضوع، موجب 
کار  از  پرستاران  و  پزشکان  جغرافیایی  و  شغلی  مهاجرت 

شده است.
حالا از یک سو، خدمات و تجهیزات پزشکی پابه پای دلار 
این  برای جبران  اعتباراتی  از سوی دیگر،  گران می شوند و 
به دیگر  به دلیل ورود  بیمه های کشور  ندارد.  گرانی وجود 
افزایش  با  متناسب  پرداخت  توان  اقتصادی،  حوزه های 
آنها  ورشکستگی  از  حتی  و  داده اند  دست  از  را  قیمت ها 
معتقدند،  حوزه سلامت  فعالان  است.  آمده  میان  به  حرف 
سطح  کاهش  به معنای  می تواند  سلامتی  هزینه  افزایش 
سلامت جامعه و افزایش مرگ ها و معلولیت هایی باشد که 

بیماری های  انجمن  مانند  پزشکی  انجمن های  بودند.  اجتناب پذیر 
بیمارانی  بودجه درمانی گلایه دارند و می گویند،  از کمبود  نادر، 
نمی توانند  بودجه  نبود  به دلیل  اما  می شوند  شناسایی  که  هستند 
بیماران هم از گرانی و کمبود دارو  در مسیر درمان قرار بگیرند. 
می گویند و از آسیب هایی که به دلیل تأخیر در تامین دارو به آنها 

وارد می شود.
انصراف از ادامه درمان

تعرفه خدمات پزشکی در سال ۱۴۰۱، 2۸ درصد، در ۱۴۰2، 2۴ 
درصد و در ۱۴۰۳، ۳۵ درصد بود اما امسال این عدد ۴۶ درصد 
علمی  انجمن  رئیس  واعظ مهدوی،  محمدرضا  است.  شده  اعلام 
وظیفه  فلسفه،  می گوید، سال هاست  »هم میهن«  به  اقتصاد سلامت 
دولت ها  شده،  گم  کشور  در  دولتی  نهادهای  اصلی  ماموریت  و 
افزایش  روی  فعالیت هایشان  و  دارند  قیمت ها  افزایش  در  سعی 
قیمت ها شکل می گیرد: »به نظر می رسد در وزارت بهداشت مسائل 
و مشکلات ارائه کنندگان خدمت، شرکت ها و کارخانجات بیش از 

مصالح مردم موردتوجه قرار می گیرد.
افزایش قیمت ها بعضاً ناگزیر است اما وزارت بهداشت باید برای 
افزایش پرداختی به مردم از هیئت دولت، سازمان برنامه و مجلس، 
اما  کند.  جبران  را  قیمت ها  افزایش  و  بگیرد  اعتبارات  و  بودجه 

این کار را انجام نمی دهد و بسیار ساده به مردم حواله می شود.«
او بر این باور است که سازمان های دولتی این سیاست را به عنوان 
یک خط مشی، در تمام حوزه ها پیش گرفتند و این درحالی است که 
تجربه  نشان می دهد، سیاست افزایش قیمت ها سیاستی ناموفق است 
که باعث فشار تورمی می شود و مانند زنجیره های به هم پیوسته ای 
در بخش های مختلف یکدیگر را تشدید می کنند: »زمانی که هزینه 
تمام شده برق افزایش پیدا می کند، دولت می خواهد افزایش هزینه را 
مردم بدهند. زمانی که قیمت تمام شده بلیت هواپیما گران می شود، 
افزایش هزینه به مردم تحمیل می شود. درحالی که مدیریت کلان 
کشور می تواند به سمت افزایش بهره وری، افزایش یارانه ها، جبران 
افزایش  سیاست  یا  بپردازد  این  نظیر  اقداماتی  و  هزینه ها  افزایش 

قیمت ها را متوقف کند.«
راه حلی که واعظ مهدوی آن را به دولت پیشنهاد می دهد، نشستن 
روی صندلی ارزانی و تثبیت قیمت است: »به نظر من راه حل اساسی 
این است که دولت اهتمامش را از افزایش قیمت قطع و به تثبیت 
قیمت رو بیاورد. سیاست هایی که افزایش قیمت سوخت، ارز، برق 
و بقیه نهاده های لازم برای تولید را دیکته می کند، باید کنار بروند. 
دولت باید روی صندلی ارزانی بنشیند و سعی در کاهش قیمت ها 
و  می کنند  مهار  را  تورم  دنیا  همه جای  در  دولت ها  باشد.  داشته 
مهم ترین وظیفه آنها مهار تورم است. دولت ما هم باید همین کار را 

انجام دهد و برای کاهش قیمت ها تلاش و اهتمام کند.«
افزایش تعرفه خدمات سلامت می تواند منجر به انصراف بیماران 
اتفاقی  باشد. چنین  بیشتر  هزینه  پرداخت  و  درمان  مسیر  ادامه  از 
بیانجامد.  جامعه  سلامت  سطح  کاهش  به  می تواند  درنهایت 
واعظ مهدوی در این باره می گوید: »مهم ترین آسیب این موضوع 
از  پرداخت  توان  نداشتن  به دلیل  افراد  از  بسیاری  که  است  این 
دریافت خدمات انصراف دهند. مردم در مراجعه به داروخانه زمانی 
با افزایش قیمت دارو مواجه می شوند، ممکن است نسخه را  که 
پرداخت  مالی  توان  نکنند؛ چون  دریافت  را  داروها  و  دهند  پس 

آن را ندارند.
ممکن است در مراجعه به بیمارستان اگر قرار است برای آنها استند 
یا پروتزی گذاشته شود و هزینه ای به طور مثال بین ۵۰ یا ۱۰۰ میلیون 
تومانی دارد، آن را به دلیل نداشتن توان پرداخت هزینه، نپذیرند. این 
مسئله باعث کاهش سطح سلامت مردم می شود، می تواند مرگ ها و 
معلولیت های قابل اجتناب برای مردم ایجاد کند و این درحالی است 
که در اسناد بالادستی، در سیاست های کلی و در برنامه های ششم و 
هفتم و حتی پنجم سیاست گذاری به این شکل بود که مبلغ پرداختی 

از جیب بیماران به 2۰ تا ۳۰ درصد کاهش پیدا کند.«
افزایش  قیمت ها بدون اینکه جبرانی توسط بیمه ها و اعتبارات بخش 
عمومی بهداشت و درمان برای آنها وجود داشته باشد، پرداخت از 
جیب بیماران را افزایش می دهد و به تبع آن آثار معلولیت یا مرگ های 
قابل اجتناب رخ خواهد داد. واعظ از ناکارآمدی بیمه ها در پوشش 
هزینه های درمانی انتقاد می کند و می گوید: »پوشش ۹۰ درصدی 
تعهدات  بیمارستانی و ۹۵ درصد خدمات سرپایی جزو  خدمات 
بیمه هاست. اما ما می بینیم که مردم در مراجعه به داروخانه ها باید 
بین ۷۵ تا ۸۰ درصد هزینه را از جیب بدهند و تعهد بیمه ها به 2۵ 
تا ۳۰ درصد کاهش پیدا کرده است؛ زیرا بیمه ها اعتبار ندارند و 
فشار گرانی ها بیش از افزایش بودجه و سرانه دریافتی بیمه هاست.«

به گفته او افزایش قیمت ها از سویی فشار به بیمه ها هم وارد می کند 
و به همین دلیل هم باید نظرات آنها برای افزایش بیمه ها دریافت 
شود: »اما هیچ کدام این موارد انجام نمی شود و عملًا بین افزایش 
قیمت  کالاهای مختلف و پذیرش از سوی بیمه ها، فاصله زیادی 
وجود دارد و مردم در مواجهه با آزمایشگاه، بیمارستان و داروخانه 
با افزایش هزینه مواجه می شوند و واحد ارائه کننده خدمت اعلام 
از جیب  باید  مردم  و  نپذیرفته  را  افزایش هزینه  بیمه،  می کند که 
بدهند و اگر کسی نداشته باشد، روشی برای پرداخت وجود ندارد؛ 

درنتیجه فرد خدمات پزشکی را دریافت نمی کند.«
او همه این موارد را از عوارض سیاست افزایش قیمت ها، آزادسازی 
قیمت ها و تورم زایی می داند: »این سیاست ها در دستور کار دولت و 
دستگاه های اجرایی قرار گرفته و در حال حاضر بینشی وجود دارد 
که می خواهد قیمت ها را رها کند، به قیمت بازار سیاه برساند و 
وقتی از آنها می پرسیم مردم چه می شوند، می گویند که به ما ارتباطی 

ندارد و بازار باید حرف بزند.« به گفته او تفکر بازار سیاه محوری و 
شوک درمانی عوارض چنین تصمیماتی است.

۴۶ درصد، میانگین افزایش قیمت است
امسال افزایش تعرفه سلامت به دو بخش فنی و حرفه ای تقسیم شده 
و بخش حرفه ای، افزایش دستمزد پزشک و بخش فنی، تجهیزات 
پزشکی را دربرمی گیرد. محمد میرخانی، معاون امور اجتماعی و 
پارلمانی سازمان نظام پزشکی درباره جزئیات این افزایش می گوید: 
و  کالاها  شامل  که  کرده  پیدا  افزایش  درصد   ۵۵ فنی  »بخش 
تجهیزات بیمارستانی مانند غذا، لباس، امکانات و تجهیزات پزشکی 
بیمارستانی است. بخش حرفه ای حدود ۳۵ درصد افزایش داشته 
است. افزایش ۴۶ درصدی، تمام تعرفه های سلامت و پزشکی را 
دربرمی گیرد که شامل دارو و رشته های غیرپزشکی مانند پرستاری 
هم می شود. درحقیقت میانگین افزایش قیمت ۴۶ درصد مجموعه ای 

از خدمات است.«
»در  می داند:  سلامت  ارزش گذاری  سیستم  را  اصلی  مشکل  او 
سال های گذشته به شکلی از درمان صحبت شده که گویی به دنبال 
انجام  مردم  توسط  مشاغل  تمام  می گردند.  مردم  بین  از  مقصر 
می شوند و به همین دلیل هیچ گاه، شغل نمی تواند مقصر باشد؛ نظام 
ارزش گذاری است که می تواند گرفتاری درست کند. در چندسال 
افزایش  بحث  در  ما  و  بود  شده  فریز  پزشکی  تعرفه های  گذشته 
تعرفه های پزشکی عقب ماندگی داریم. این موارد سبب مهاجرت 

شغلی و جغرافیایی پزشکان و پرستاران از کار شده است.
زمانی که عقب افتادگی زیاد می شود، در چندسال عددهای جبرانی 
هم زیاد می شود.« میرخانی معتقد است، سیستم سلامت ما متمایل به 
تمامیت دولتی داشتن است و می خواهد همه چیز را برابر و به شکل 
دستوری کنترل کند: »یک دستگاه ام .آر. آی دو میلیون دلار و یک 
دستگاه سی. تی. اسکن چندصد هزار دلار قیمت دارند و زمانی که 
افزایش  با  دستگاه ها  این  قیمت  می شود،  گران  تومان  هزار  دلار 
بسیاری مواجه می شود. شما نمی توانید دستگاه دو میلیون دلاری 
را با تعرفه ریالی سرپا نگه دارید. زیرا زمانی که خراب می شود، 
تعمیرش به راحتی ممکن نیست و ما مجبوریم این افزایش را در 

تعرفه بگنجانیم.«
که  می داند  مسئله ای  را  درست  ارزش گذاری  نظام  یک  نبود  او 
می تواند سلامت جامعه را در خطر قرار دهد: »اگر نظام ارزش گذاری 
بخواهد خیالی، دروغین و پوپولیستی باشد و هرجور که می تواند 
خدمت را ارزان نگه دارد، دستگاه ها مدت کوتاهی کار می کنند، 
سپس مجبورند از دور خارج شوند و این مسئله سلامت مردم را با 
خطر جدی مواجه می کند. اما زمانی مجبوریم کنترل شده قیمت را 

بالا ببریم و نظام بیمه ای باید افزایش را پوشش دهد.«
بااین حال نظام بیمه ای هم عملکرد درستی ندارد و میرخانی بیمه ها 
به  ما  بیمه ای  »نظام  را عامل شکل گرفتن پدیده زیرمیزی می داند: 
وظیفه خودش عمل نمی کند چون ورشکسته است. بیمه های بزرگ 
این  و  نمی توانند  اما  می دهند  را  همه چیز  در  کمک کردن  وعده 
درحالی است که خود آنها در تعرفه گذاری دخیل اند. بیمه ها یکی 
به وجودآمدن پدیده زشت زیرمیزی هستند و تعرفه های  از دلایل 
بیمه ها قیمت را مشخص می کند  دروغین درست می کنند. کمیته 
و فشاری که به مردم می آید به دلیل عمل نکردن بیمه ها به وظایف 
خودشان است. اگر بیمه ها پوشش درستی داشته باشند، نباید چنین 

فشاری به مردم بیاید.«
بیمارستان ها،  و  پزشکان  به  بیمه  سهم  به موقع  نشدن  پرداخت 
موضوعی است که بارها از آن انتقاد شده اما به نظر می رسد همچنان 
هم به عنوان یکی از بزرگترین مشکلات پزشکان باقی مانده است: 
می گیرند  بیمه  پول  ماهانه  اجتماعی  تامین  مانند  بزرگ  »بیمه های 
که  زمانی  اما  می کنند  پرداخت  ماه  سر  را  بیمه  حق  این  همه  و 
می خواهند پول کادر درمان را بدهند، حداقل شش ماه آن را به 
تعویق می اندازند. زیرا این پول ها گردش مالی و سود برای بیمه ها 
به همراه دارد. بسیاری از داروخانه ها به دلیل اینکه بیمه پول آنها را 
نداده، به تعطیلی اجباری کشیده شدند یا به سمت آزادفروشی رفتند.

پزشکان تمایلی به کار کردن با بیمه ندارند، حتی اگر بیمه بخواهد 
مناسب  زمان  در  را  آنها  پول  بیمه  زیرا  کند؛  کار  آنها  با  اجباری 
نمی دهند و به همین دلیل مجبورند با بیمار، آزاد حساب کنند و 
موضوع  این  علت  درباره  او  می بیند.«  آسیب  بیمار  که  اینجاست 
می گوید: »بیمه های ما به این دلیل که با پولی که باید برای درمان 
خرج شود وارد صندوق های بازنشستگی می شوند، ورشکسته اند. 
آنها باید سال های سال پول بازنشستگی بدهند، تورم را کنترل کنند 
و در بسیاری مواقع محل قرض دادن به دولت ها هستند و همه این 

موارد آسیب رسان می شوند.
زمانی که شما پول ندارید اما می خواهید در هر کاری وارد شوید، 
همه چیز خراب می شود.« در این میان، رنج بیماران خاص یا نادر 
نازک تر می شود و  بیمه گسترده تر شود،  بیشتر است: »هرچه چتر 
برخی جاها سوراخ می شود و آنهایی که در اقلیت درمانی هستند، 
آسیب می بینند. زیرا بیمه باید کثرت گرا باشد و قربانیان اول، همین 

بیماران خاص هستند.«
راه حل، یارانه ای که نیست

از هزینه های سلامت در هیچ بخشی دیده نمی شود و آن  بخشی 

هزینه هایی است که متاثر از بیماری بر زندگی عادی افراد تحمیل 
می شود؛ هزینه هایی مانند غیبت از کار، رفت وآمد به مراکز درمانی و 
ناتوانی هایی که به دلیل بیماری رخ می دهد. از طرف دیگر، داروهای 
شیمی درمانی و بعضی داروهای خاص بیماران خودایمنی باید از 
طریق داروخانه های خاص دریافت شود. اگر مرکزی که بیمار در 
بیمار  با  تامین سپس  باشد، آن را  آن بستری است دارو را داشته 
حساب می کند و اگر مرکز دولتی باشد، از طریق بیمه هزینه 

پرداخت می شود.
اما برخی از داروها که حتماً باید خارجی باشد و نمونه 
در  آزاد  قیمت  با  و  دلار  نرخ  با  متناسب  ندارد،  داخلی 
به  مبتلا  میلاد  پدر  می شود.  توزیع  خاص  داروخانه های 
شیمی درمانی  داروهای  تامین  برای  او  و  است  سرطان 
پدرش مجبور است به داروخانه های خاص مانند ۱۳ آبان 
مراجعه کند. او از نبود بانک اطلاعاتی درباره موجودی این 
به »هم میهن« می گوید: »هیچ  داروخانه ها گلایه می کند و 
بانک اطلاعاتی نیست که قبل از مراجعه به داروخانه بتوانید 
به آنجا بروید و جویا شوید که دارو در کدام داروخانه 
موجود است. اگر بانکی وجود داشته باشد هم ناقص است 
مراجعه حضوری  جز  راهی  و  می کند  تغییر  لحظه  در  و 

نیست.«
پروسه تحویل دارو در این داروخانه ها فرسایشی و زمان بر 
است: »اگر مجبور باشید نسخه آنلاین را در داروخانه های 
خاص خودتان تهیه کنید، باید در ساعات اولیه صبح بروید. 
زیرا شلوغ است و سهمیه روز دارو به سرعت تمام می شود. روند 
اداری برای تحویل دارو بسیار عجیب است. ابتدا باید برای دریافت 
برای  دیگری  در صف  باید  آن  از  پس  بایستید،  صفی  در  نسخه 
مراجعه به مسئول بیمه مستقر در مرکز پخش دارو منتظر بمانید تا 
نسخه شما تایید شود. اگر بیمه نداشته باشید هم باید منتظر بمانید، 
و  بیمارستان  از  را  آن  استعلامات  و  کند  تایید  را  بیمه  داروخانه 
دانشگاه علوم پزشکی بگیرد که اصالت آن تایید شود. پس از آن، 
دارو را به شما تحویل می دهند. تعداد مراکزی که این کار را انجام 

می دهند محدود است و در بسیاری از شهرستان ها نیست.
مراجعه  استان  مراکز  یا  تهران  به  باید  دارو  برای دریافت  بیماران 
کنند و به همین دلیل این پروسه زمان بر و فرسایشی است.« او برای 
دریافت یک قلم از داروهای پدرش که در بیمارستان موجود نیست، 
هربار بین دو تا چهار ساعت منتظر می ماند: »مسئله این است که پدر 
من همراه دارد و کسی هست که می تواند کارهایش را انجام دهد اما 
بسیاری مواقع خود بیماران برای دریافت دارو مراجعه می کنند. آنها 
باید چندین ساعت با وضعیتی که حال شان خوب نیست و حوصله 
ندارند، معطل دارو بایستند. شیمی درمانی از نظر عصبی و روانی 
تاثیرات منفی دارد و آنها باید پروسه دریافت دارو را هم تحمل 
کنند. در فصل گرما باتوجه به ازدحامی که در این مراکز هست، 

شرایط بسیار سخت تر و پیچیده تر می شود.«
از سوی دیگر، تجربه بیماران خاص نشان می دهد که سیستم درمانی، 
چابکی لازم برای ترخیص بیمار را ندارد: »باید چندین طبقه بالا 
ترخیص  مجوز  بالاخره  تا  امضاء گرفت  و چندین  پایین رفت  و 
صادر شود. ما درباره آدمی حرف می زنیم که شیمی درمانی می شود 
و به دلیل داروها و نوع بیماری، تحت فشار است. زمانی که این 
روندها مانند بیماران عادی برای آنها انجام می شود، شرایط بسیار 

طاقت فرسا می شود.«
تجویز  به  باتوجه  شیمی درمانی  داروهای  مانند  خاص  داروهای 
پزشک و نوع بیماری، گاهی نمونه داخلی ندارند، خارجی هستند 
داروهای  »عمده  نمی شوند:  بیمه  مشمول  خارجی  نسخه های  و 
شیمی درمانی مشمول بیمه نیستند؛ زیرا خارجی اند. در این شرایط، 
نیستند  هم قیمت دارو بسیار متفاوت می شود و هم چون داخلی 
به راحتی گیر نمی آید. من شنیده ام، برای دوز مشابه پدرم که داروی 
خارجی تجویز شده بود، برای یک دوره شیمی درمانی که سه دارو 
است و طی سه روز باید تزریق شود، حدود ۱2 میلیون تومان هزینه 
دارو شده بود.« او می گوید، تعداد داروهای تولید داخل محدود 
است و تنها همان ها مشمول بیمه می شوند. داروهای داخلی توسط 
یا تجویز پزشک  بیمار  انتخاب  اگر  اما  تامین می شوند  بیمارستان 
استفاده از داروهای خارجی باشد، حتی در داروخانه های خاص هم 

به سختی قابل تهیه است.
اما بخش دیگری هم درباره بیماران مبتلا به سرطان وجود دارد که 
به  آن  درباره  ایران  رادیوانکولوژی  انجمن  دبیر  قنبری مطلق،  علی 
»هم میهن« می گوید: »حدود ۶۸ درصد بیماران مبتلا به سرطان در 
ایران بعد از ابتلا به سرطان دچار هزینه های کاتاستروفیک می شوند 
که معنی آن این است که بیش از یک سوم هزینه های خانواده صرف 
تشخیص و درمان این بیماری می شود.« او از کمبود برخی خدمات 
پزشکی برای بیماران مبتلا به سرطان انتقاد می کند: »شیمی درمانی 
خوب در کشور توسعه پیدا کرده اما خدمات رادیوتراپی بیماران 
دسترسی خوبی ندارند.حتی در برخی از مراکز استان ها هم مراکز 
ارائه دهنده خدمات رادیوتراپی نداریم؛ اگر طبق سند شبکه مراقبت 
کردیم،  تدوین  بهداشت  وزارت  در  پیش  چندسال  که  سرطان 
دولت  در  امیدوارم  و  داشتیم  بهتری  وضعیت  الان  می شد،  عمل 
پیدا  دست  آن  به  شده،  دیده  سند  آن  در  که  فعلی شاخص هایی 
کنیم.« قنبری مطلق دسترسی به خدمات پزشکی را مسئله ای مهم 
در درمان بیماران می داند: »اگر در شهرتان این خدمات را داشته 
باشید، می توانید در بخش دولتی با هزینه خیلی کمتر این خدمات 
را دریافت کنید. هزینه های رفت و آمد و ماندن در شهر و استان 

دیگر را هم نمی پردازید.«
تاخیر در  افزایش هزینه شود،  مسئله دیگری که می تواند موجب 
تشخیص است: »موضوعی که نتیجه سرانجام بیمار را خراب کند، 
لاجرم هزینه آن را بالا می برد. یعنی اگر درمانی را انجام دهید، اما 
در زمان مشخص نباشد به این معنی است که در آینده به درمان های 
بیشتری نیاز خواهید داشت به خصوص سرطان که مشی عودکننده 

دارد.«
در  موجود  کلی  تورم  کارشناسان،  از  دیگر  بسیاری  مانند  هم  او 
جامعه را عامل افزایش هزینه تعرفه های سلامت می داند و راه حل 
این مسئله را تخصیص یارانه دولتی می داند: »راه حل این است که 
دولت به صورت خاص، برای داروها و تجهیزات یارانه پرداخت 
هم  امسال  و  سرمایه ای  تجهیزات  گذشته  سال  در  متاسفانه  کند. 
هرچند  شده اند  خارج  دولتی  ارز  شمول  از  مصرفی  تجهیزات 
بسیار  ولی  شود  جبران  مابه التفاوت  این  که  شده  داده  قول هایی 
کار سختی است که این جبران به درستی صورت بگیرد. خدمات 
سلامت به همان دلیلی گران می شود که همه چیز دچار تورم می شود 
و این اصولاً اجتناب ناپذیر است و اگر بخواهیم این مسیر را اصلاح 

کنیم، باید سیاست های کلی خود را تغییر دهیم.«

جمع آوری دارو از بازار، فقط زمانی انجام می شود که سلامت 
بیماران در خطر باشد؛ اما چطور یک دارو از قفسه  داروخانه ها 
تا اطلاعیه فوری »ریکال« پیش می رود؟ سرپرست بازرسی فنی 
سازمان غذا و دارو، با نگاهی دقیق به چرایی و چگونگی ریکال 
نظارتی  چالش های  و  مؤثر  ارتباطی  کانال های  نبود  از  داروها، 

پرده برداشت.
امیرحسین حاجی میری، سرپرست اداره بازرسی فنی و نظارت 
اداره کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو، از فرآیند 
جمع آوری داروهای مشکوک به نقص و سازوکار رصد کیفیت 

داروها در ایران گفت.
مختلفی  مسیرهای  از  دارو  و  غذا  سازمان  وی،  گفته  به 
دریافت  کیفی  نقص  دارای  داروهای  مورد  در  گزارش هایی 
یا  بالینی  ایراد  مشاهده  جانبی،  عارضه   بروز  جمله  از  می کند؛ 
موارد  بسیاری  در  میکروبی.  و  شیمیایی  فیزیکی،  نواقص  حتی 
نگهداری،  نحوه  به  مربوط  بلکه  نیست،  دارو  خود  از  ایراد  هم 
تأکید  میری  است.حاجی  آن  ناصحیح  مصرف  یا  حمل ونقل 
در  چالش های خاصی  با  متنوع خود،  اقلیم  دلیل  به  ایران  کرد: 

حفظ کیفیت دارو روبه روست. ممکن است یک دارو در شرایط 
در  گیرد.  قرار  کشور  مختلف  نقاط  در  متفاوت  بسیار  دمایی 
چنین شرایطی، حفظ کیفیت دارو کار ساده ای نیست و اهمیت 

نظارت های مستمر را دوچندان می کند.
رصد  در  جدی  مشکل  گزارش دهی؛  رسمی  کانال های  نبود 
نقص هاسرپرست بازرسی سازمان غذا و دارو از نبود کانال های 
رسمی، سریع و قابل اطمینان برای دریافت گزارش های مردمی 

و حرفه ای ابراز نگرانی کرد.
طریق  از  موجود  گزارش های  از  زیادی  بخش  او،  گفته  به   
که  می شود  منتشر  غیررسمی  گروه های  و  اجتماعی  شبکه های 
نه قابل پیگیری است و نه اصلاح کننده.وی افزود: »این که کسی 
دارویی را در گروهی با چند میلیون عضو معرفی کند و بگوید 
مشکل دارد، بدون ثبت رسمی در سامانه های مربوط، فقط باعث 
نگرانی عمومی می شود و راه حلی به دنبال ندارد.«حاجی میری با 
بیان این که جمع آوری )ریکال( یک دارو زمانی انجام می شود که 
خطر برای بیمار جدی و فوری باشد، افزود: »در چنین مواردی 
سازمان اجازه توقف حتی لحظه ای در فرآیند اجرایی را ندارد و 

باید بلافاصله به تمامی مراکز درمانی و داروخانه ها اطلاع رسانی 
کند تا حتی یک عدد از آن دارو نیز استفاده نشود.«وی گفت: از 
هر ده ها گزارشی که دریافت می شود، تنها یک مورد ممکن است 
منجر به ریکال شود و باقی، در سطوح مختلف بررسی و پیگیری 
می شوند. برخی از آن ها با توضیح شرکت سازنده بسته می شود 
و برخی نیز با اطلاع رسانی به مصرف کنندگان مدیریت می گردد.

داشتن  نگه  مخفی  برای  درخواست ها  برخی  به  واکنش  در 
ملاحظه ای  هیچ  که  کرد  تأکید  میری  حاجی  دارویی،  فراخوان 
افزود:  او  نیست.  پنهان کاری در موارد پرریسک پذیرفتنی  برای 
بازار،  واکنش  از  نگرانی  یا  شرکت  اعتبار  حفظ  بهانه  به  »نباید 
موارد،  این  در  انداخت.  خطر  به  را  بیمار  یک  حتی  سلامت 
تجربه  به  اشاره  با  باشد.«وی  حد  بالاترین  در  باید  شفافیت 
همه  »در  گفت:  دارویی  نظارت  حوزه  در  پیشرفته  کشورهای 
با  اما  مواجهند،  گزارش ها  دریافت  در  با چالش هایی  دنیا  جای 
استفاده از فناوری، سامانه هایی طراحی کرده اند که مردم و کادر 
درمان تنها با یک کلیک یا تماس تلفنی بتوانند گزارش های خود 

را ثبت کنند.«
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ایران و تقاطع صلح ارمنستان؛ 
رضایتی که نباید رایگان باشد!

بعید  فاصله  که  کرد  عنوان  کشاورزی  حوزه  کارشناس  یک 
میان دو واژه دامپروری و دامداری نکته کلیدی عقب افتادن 
صنعت پرورش دام کشور از قافله تولید صنعتی، سودآور و 

مزیت محور است.
یادداشتی  در  کشاورزی  حوزه  کارشناس  ناظری،  مهدی  ر، 
مهمترین  پروتئین  نوشت،  مهر  خبرگزاری  برای  اختصاصی 
بخش از سبد غذایی کالاهای اساسی است که تأثیر مستقیم 
تنوع  لحاظ  به  و  داشته  جامعه  سلامت  و  غذایی  امنیت  بر 
اسیدهای آمینه در منابع مختلف حیوانی و گیاهی و نیاز بدن 
انسان به آنها باید به طور متناسب و ارزان در دسترس عموم 

جامعه قرار گیرد.
در این راستا در طول سالیان گذشته و به ویژه ۱۵ سال اخیر 
است  بوده  گونه ای  به  اقتصادی  کلان  سیاست های  همواره 
به خصوص  ماده غذایی  این  به  نیاز سفره جامعه  تا حداقل 
پروتئین حیوانی که دارای ارزش تغذیه ای غیرقابل جایگزین 
است، تأمین شده و به عبارت دیگر سلامت و تغذیه جامعه 
بعضاً قربانی سیاست های اشتباه مدیران و کینه توزی دشمنان 

خارجی نشود.
پروتئین سفره ملت زیر ذره بین آمار

هر  گذشته  سالیان  طول  در  حاکمیت  که  می دهد  نشان  آمار 
چند حداکثر تلاش خود را برای تثبیت اقلام پروتئین حیوانی 
از جمله مرغ، گوشت گوساله و گوسفندی در سفره ملت به 
کار برده است اما این سیاست لااقل در گوشت قرمز کارایی 
لازم را نداشته است؛ به طوری که هر چند یک خانوار ایرانی 
سال   ۱۴ خرید  قدرت  همان  خود  امروز  حداقلی  درآمد  با 
پیش برای گوشت مرغ را دارد اما توان مالی آن برای خرید 
گوشت قرمز در همین بازه زمانی به نصف تقلیل یافته است؛ 
این نکته از این لحاظ قابل تأملی دو چندان است که مصرف 
گوشت به لحاظ ارزش غذایی و وجود ۹ اسیدآمینه ضروری 
بدن که در مرغ مقدار کافی وجود ندارد و نیز تنوع غذاهای 

گوشتی در فرهنگ ایرانی بسیار حیاتی است.
در  قرمز  گوشت  و  مرغ  گوشت  خرید  قدرت  روند  مقایسه 

جامعه ایرانی در بازه زمانی سال های ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۴
مطابق آمار، قیمت گوشت مرغ در سال ۱۳۹۰ معادل ۲,۵۰۰ 
تومان به ازای هر کیلوگرم بوده است که این قیمت در سال 
۱۴۰۴ با نرخ رشد ۳۴ برابری به ۸۶ هزار تومان رسیده است.

 ۳۷ رشدی  با  کارگری  حقوق  حداقل  زمانی  بازه  همین  در 
برابری از ۳۶۵ هزار تومان به ۱۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
رسیده است و نرخ پایه ارز با رشدی ۲۸ برابری از ۱,۰۲۴ 
ارز  )نرخ  تومان   ۵۰۰ و  هزار   ۲۸ به   ۱۳۹۰ سال  در  تومان 
گوشت  خرید  قدرت  دیگر  عبارت  است.به  رسیده  مرجع( 
با حداقل حقوق کارگری در  ایرانی  برای یک خانواده  مرغ 
هم  افزایش  که  نداشته  کاهش  تنها  نه  زمانی  بازه  این  طول 

نشان می دهد.
توسعه  و  پایدار  تولید  سیاست های  که  معناست  بدان  این 
محور در حوزه تولید مرغ در کشور در این سال ها به خوبی 
 ۷۰ حدود  علیرغم  کشور  مرغداری  صنعت  و  شده  انجام 
وارد  از خارج  به خوراکی که بخش عمده اش  نیاز  درصد 
می شود، توانسته است مزیت رقابتی ایجاد کرده که نتیجه آن 
خودکفایی در تولید و تأمین نیاز سبد غذایی ملت با امکانات 
و  سازی  یکپارچه  صنعتی،  واحدهای  است.توسعه  داخلی 

تکمیل زنجیره تأمین صنعت مرغداری از جوجه ریزی تا بازار 
تجارب  و  تحقیقاتی  دستاوردهای  از  بهره گیری  و  مصرف 
کشورهای موفق از جمله دلایل توفیق این صنعت بوده است.

چرا نیمی از گوشت قرمز سفره مردم آب رفت؟
اما در حوزه تأمین گوشت قرمز آمار تکان دهنده و البته شامل 
با  ایرانی  خانواده  یک  اگر  است؛  هشداردهنده  سیگنال هایی 
حداقل درآمد خود در سال ۱۳۹۰ می توانست یک کیلوگرم 
کند،  تهیه  تومان  هزار   ۱۰ قیمت  به  را  گوسفندی  گوشت 
هزار   ۷۰۰ باید  برابری   ۷۰ رشدی  با   ۱۴۰۴ سال  در  امروز 
کیلوگرم  یک  خرید  نرخ  همچنین  بپردازد.  آن  برای  تومان 
به ۵۵۰  از ۷,۵۰۰ تومان در سال ۱۳۹۰  نیز  گوشت گوساله 
هزار تومان در سال ۱۴۰۴ رسیده است که رشدی ۷۳ برابری 

را نشان می دهد.
بازه زمانی  با رشد حداقل دستمزد در  ارقام فوق  مقایسه  با 
مذکور در می یابیم که قدرت خرید جامعه در حوزه گوشت 
قرمز نصف شده است؛ به بیانی دیگر، سیاست گذاری مدیران 

در این حوزه فاقد کارایی لازم بوده است.
وقتی دامپروری می گوئیم اما دامداری می کنیم

فاصله بعید میان دو واژه دامپروری و دامداری نکته کلیدی 
عقب افتادن صنعت پرورش دام کشور از قافله تولید صنعتی، 

سودآور و مزیت محور است.
سبک  دام های  حوزه  در  معیشتی  و  سنتی  تولید  متأسفانه 
سبد  کننده  تأمین  غالب  بخش  همچنان  پرواری  گوساله  و 
گوشت قرمز داخلی است؛ با این اوصاف بدیهی است تولید 
شده  نژاد  اصلاح  وارداتی  گوشت  با  رقابت  قابلیت  داخل، 
و صنعتی را ندارد و به دلیل نقص در نقاط مختلف زنجیره 
تأمین از جمله نقش آفرینی واسطه ها، عدم دسترسی دامدار 
دام های  از  بهره گیری  ای و همچنین عدم  یارنه  نهاده های  به 
دو  قیمتی  افزایش  دستخوش  ور  بهره  و  شده  نژاد  اصلاح 

چندان نیز می شود.
تولید رونق و خودکفایی جان می گیرد اما به چند شرط

گوشت  تأمین  ناقص  زنجیره  تکمیل  برای  راهکار  نخستین 
قرمز، شناسایی نقاط بحرانی آن است. زمان بندی واقع گرایانه 
و هدفمند برای دستیابی به اهداف نیز از جمله ضرورت های 
تدوین برنامه های مدیریتی است؛ چرا که اصلاح ساختار یک 
برای  مزیت  و  ایجاد جذابیت  و  زمان  نیازمند  تاریخی  سنت 
برای  را  سرمایه ها  مرور  به  می تواند  که  است  گذار  سرمایه 
جذب  محور  توسعه  و  بزرگ  دام  پرورش  واحدهای  ایجاد 

کند.
راهکارهای کوتاه مدت

۱- وارد کردن دام های پرواری نژاد گوشتی با توجه به غالب 
بودن نژاد گاوهای شیری نظیر هلشتاین در حال حاضر برای 

حصول حداکثر بهره وری
۲- بخشی از واردات را به دام های نیمه پروار )گوسفند ۲۰ و 
گوساله ۲۰۰ کیلوگرمی( از کشورهای همجوار نظیر پاکستان 
و آسیای میانه در قرنطینه های مرزی اختصاص یابد تا هزینه 
تولید برای دامدار نیز پایین تر آمده و زمینه تولید رقابتی در 
داخل بیش از پیش فراهم شود؛ توضیح آنکه کشور پاکستان 
در  دامی  جمعیت  لحاظ  از  جهان  کشور  سومین  عنوان  به 
به دلیل  میانه  گوساله و کشورهای همسایه شمالی و آسیای 
دارا بودن مراتع حاصلخیز و مزیت تولید دام سبک از جمله 

مبادی مناسب جهت واردات این دام ها به شمار می روند.
راهکارهای بلند مدت نیز عبارتند از:

یکپارچه  زنجیره های  قالب  در  بزرگ  شرکت های  ایجاد   -۱
پرواربندی، کشتار تا بسته بندی و توزیع در پرورش گوساله 

و گوسفند پرواری گامی مهم برای تولید پایدار است.
برداری و ترویج بکارگیری دام های مولد  بهره  ۲- تحقیق و 

اصلاح شده

با وجود الزام قانونی برای احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
توسط صنایع بزرگ تا پایان ۱۴۰۴، تنها بخش اندکی از این 

تعهد محقق شده است.
 در پی افزایش مصرف برق در کشور و اعمال محدودیت هایی 
فولادی،  کارخانه های  به ویژه  بزرگ،  صنایع  برق  تأمین  در 
افتاده  راه  به  تولیدکنندگان  میان  در  نارضایتی  از  موجی 
اصلی  تشکل  سه  که  رسیده  جایی  به  وضعیت  این  است. 
خطاب  مشترک  نامه ای  طی  سیمان،  و  معدن  فولاد،  صنایع 
سیاست های  در  فوری  بازنگری  خواستار  رئیس جمهور،  به 

اعمال محدودیت بر مصرف برق صنایع شده اند.
۹۰ درصدی سهمیه  داده اند که کاهش  تشکل ها هشدار  این 
این  در  تولید  کامل  توقف  معنای  به  عملًا  کارخانه ها  برق 
با در نظر  واحدهاست. آن ها خواستار آن شده اند که دولت 
تأمین  با  مرتبط  تصمیمات  در  تولید،  زنجیره  اهمیت  گرفتن 
انرژی بازنگری کند؛ به عنوان نمونه طبق اعلام یکی از این 
 ۱۳ افت  با   ۱۴۰۳ سال  در  ایران  فولاد  صادرات  تشکل ها 
درصدی همراه بوده که منجر به زیانی در حدود یک میلیارد 

دلار شده است.
پاسخ صنعت برق: صنایع در انجام تعهدات خود کوتاهی 

کرده اند
با این حال، صنعت برق کشور معتقد است که بخش عمده ای 
از محدودیت های اعمال شده، نتیجه کم کاری خود صنایع در 
اجرای تعهدات قانونی شان است. آنطور که اردشیر مذکوری، 
به خبرنگار مهر  ایران  مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
می گوید: طبق ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، 
نیروگاه  مگاوات  هزار   ۱۰ احداث  به  موظف  بزرگ  صنایع 
به  مگاوات   ۲۰۰۰ تنها  تاکنون  اما  بوده اند؛   ۱۴۰۴ پایان  تا 

بهره برداری رسیده است.
طبق تاکید او، شبکه برق تنها نقش پشتیبان را ایفا می کند و 
در شرایط کمبود، اولویت با مصارف عمومی و خانگی است. 
صنایع  برقی  نیاز  درصد   ۷۰ از  بیش  که  افزوده  همچنین  او 
تأمین می شود و آن ها می توانند در ساعات کم باری، همچون 

نیمه شب، با ظرفیت کامل فعالیت کنند.
همچنین به گفته مذکوری صنایع بیشترین بدهی را به صنعت 

برق کشور دارند.
در همین راستا بر اساس برخی گزارش های منتشرشده، صنایع 
انرژی بر کشور از جمله فولاد، سیمان و صنایع معدنی، حدود 
۳۰ هزار میلیارد تومان به صنعت برق بدهکارند. این در حالی 
به مراتب  تعرفه ای  با  صنایع  این  به  تحویلی  برق  که  است 
در  می شود.  محاسبه  برق  تولید  تمام شده  بهای  از  پایین تر 
حال حاضر، متوسط قیمت فروش برق به این صنایع حدود 
۱,۷۰۰ تا ۱,۸۰۰ تومان به ازای هر کیلووات ساعت است، در 
حالی که هزینه واقعی تولید برق، با احتساب هزینه سوخت، 
تومان   ۴,۰۰۰ از  بیش  سرمایه گذاری،  و  انتقال  نگهداری، 

برآورد می شود.
به ویژه  صنایع،  این  از  بسیاری  که  آنجاست  قابل تأمل  نکته 
به  را  خود  تولیدات  از  قابل توجهی  بخش  فولاد،  حوزه  در 
بازارهای بین المللی و با نرخ های جهانی صادر می کنند. اما با 
وجود درآمد ارزی بالا، از سرمایه گذاری در زیرساخت های 

انرژی یا احداث نیروگاه های خودتأمین سر باز زده اند
به  را  تولیدات خود  از  قابل توجهی  از صنایع بخش  بسیاری 
بازارهای بین المللی و با نرخ های جهانی صادر می کنند، اما با 
وجود درآمد ارزی بالا، از سرمایه گذاری در زیرساخت های 

انرژی یا احداث نیروگاه های خودتأمین سر باز زده اند
. این در حالی است که طبق ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه 
موظف  بزرگ  صنایع   ،)۱۴۰۰ سال  )مصوب  برق  صنعت 
اختصاصی  برق  تولید  ظرفیت  مگاوات  هزار   ۱۰ تا  بوده اند 
تا پایان سال ۱۴۰۴ ایجاد کنند. با این حال، آمار رسمی نشان 
می دهد تنها حدود ۲,۰۰۰ مگاوات از این ظرفیت وارد مدار 

شده و بخش عمده تعهدات اجرایی نشده است.
انرژی کشور  ناترازی شدید در بخش  به  این وضعیت منجر 
با  برق  تولید  زیرساخت های  توسعه  نه تنها  به طوری که  شده؛ 
مانع مواجه شده، بلکه در زمان اوج مصرف، صنایع غیرمتعهد 
گفته  به  می گیرند.  قرار  محدودیت  اولویت  اولین  به عنوان 
به  صنایع  این  اتصال  قراردادهای  در  برق،  صنعت  مسئولان 
تأمین  و  دارد  پشتیبان  نقش  تنها  برق  شبکه  سراسری،  شبکه 
پایدار برق در شرایط کمبود انرژی، منوط به ایفای تعهدات 

سرمایه گذاری از سوی خود صنایع است.
انرژی  پنهان  یارانه  از  صنایع  این  بهره مندی  دیگر،  از سوی 
اقتصادی  بودن، نوعی عدم توازن  در شرایط صادرات محور 
و  برق  زیان صنعت  به  هم  که  کرده  ایجاد  انرژی  عدالت  و 
از جمله مشترکان خانگی  به ضرر سایر مصرف کنندگان  هم 
انرژی  کارشناسان  و  اقتصادی  تحلیلگران  است.  شده  تمام 
و  برق  قیمت گذاری  سازوکار  در  بازنگری  عدم  معتقدند، 
استمرار بی تعهدی صنایع در تأمین برق مصرفی خود، آینده 

پایداری انرژی کشور را تهدید خواهد کرد.
وزارت صمت در مقابل وزارت نیرو؟

وزارت صنعت،  می رفت  انتظار  که  شرایطی  در  بین  این  در 
به تعهداتشان حمایت  معدن و تجارت از صنایع برای عمل 
اعمال  برای  نیرو  وزارت  تصمیم  از  صمت  وزیر  کند، 
اتابک  محمد  سید  است.  کرده  انتقاد  به شدت  محدودیت ها 
برق  قطع  از  وزارتخانه،  دو  بین  هماهنگی  نبود  به  اشاره  با 
کرد  اعلام  و  انتقاد  روزه   ۱۵ بازه  یک  در  کارخانه ها  برخی 
اتخاذ شده  نماینده وزارت صمت  این تصمیم بدون حضور 
میان خود و وزیر  تفاهم نامه  را خلاف  اقدام  این  است. وی 

نیرو دانست.
فرصت های از دست رفته و لزوم تغییر رویکرد

برق  تأمین  در  اخیر  بحران  ریشه های  به  کارشناسی  نگاهی 
صنایع انرژی بر حاکی از آن است که عدم سرمایه گذاری مؤثر 
در تولید برق اختصاصی و بی توجهی به نوسازی فناوری های 
تولید، از عوامل اصلی شکل گیری وضعیت موجود به شمار 
صنایع  از  قابل توجهی  بخش  گذشته،  سال های  در  می رود. 
فولادی و معدنی کشور، به ویژه در حوزه تولید فولاد خام، 
بدون به روزرسانی فناوری های خود به فعالیت ادامه داده اند. 
انرژی  مصرف  قدیمی  فناوری های  که  است  حالی  در  این 

بسیار بالاتری نسبت به استانداردهای روز دنیا دارند.
از سوی دیگر، قیمت پایین و یارانه ای برق در سال های اخیر، 
بهینه سازی مصرف یا احداث  انگیزه سرمایه گذاری در  عملًا 

نیروگاه های خودتأمین را از میان برده است 
انگیزه  اخیر، عملًا  برق در سال های  یارانه ای  پایین و  قیمت 
نیروگاه های  احداث  یا  بهینه سازی مصرف  سرمایه گذاری در 

خودتأمین را از میان برده است
بر شبکه سراسری  نه تنها موجب فشار مضاعف  این مسئله   .
برق کشور شده، بلکه باعث شده صنایع بزرگ در زمان اوج 
از  ملی  تولید  و  گیرند  قرار  محدودیت  اولویت  در  مصرف، 
این ناحیه آسیب پذیر شود.در چنین شرایطی، چنانچه صنایع 
بزرگ کشور در سال های اخیر به تعهدات خود برای احداث 
تولید  از محل  برق مصرفی  تأمین  و  اختصاصی  نیروگاه های 
محدودیت های  دایره  از  نه تنها  امروز  بودند،  پایبند  خود 
مقاطع  در  می توانستند  بلکه  می شدند،  مستثنا  انرژی  تأمین 
دارای مازاد ظرفیت، برق تولیدی خود را به شبکه سراسری 
بفروشند و از این محل درآمد پایدار و حتی ارزی به دست 

آورند.
این در حالی است که همانگونه که ذکر شد طبق مفاد ماده ۴ 
قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، صنایع بزرگ موظف 
سال  پایان  تا  نیروگاه  مگاوات  هزار   ۱۰ حداقل  احداث  به 
محقق  هدف  این  درصد   ۲۰ تنها  تاکنون  اما  هستند،   ۱۴۰۴
شده و بخش عمده صنایع همچنان مصرف کننده صرف شبکه 

عمومی برق هستند.
به شبکه  فشار  تحمیل  این وضعیت ضمن  تداوم  نهایت،  در 
مشترکان،  سایر  به  خدمات دهی  امکان  کاهش  و  سراسری 
مواجه  چالش  با  نیز  را  کشور  صادرات  و  تولید  ظرفیت 

می سازد.
لزوم برنامه ریزی دقیق و پاسخ گویی متقابل

دارد  ضرورت  دیگر  زمان  هر  از  بیش  شرایطی،  چنین  در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در تعامل مستقیم و مستمر 
با وزارت نیرو، نسبت به تدوین و اجرای یک نقشه راه جامع 
و  انرژی،  مصرف  بهینه سازی  تولید،  خطوط  نوسازی  برای 
اقدام  انرژی بر  صنایع  توسط  اختصاصی  نیروگاه های  ایجاد 
اعلام  یا  مکاتبه  صرف  از  فراتر  باید  همکاری  این  کند. 
موضع باشد و در قالب برنامه ای شفاف، زمان مند و همراه با 

سازوکارهای نظارتی مشخص پیگیری شود.
از صنایع  توجهی  قابل  بخش  آن  در  که  کنونی،  روند  ادامه 
بلکه  نمی کنند،  عمل  خود  قانونی  تعهدات  به  تنها  نه  بزرگ 
در  اختلال  موجب  بهره مندند،  نیز  یارانه ای  برق  از  همچنان 
بر  مضاعف  بار  تحمیل  و  صادرات  کاهش  تولید،  زنجیره 

شبکه برق کشور خواهد شد.
 در عین حال، این وضعیت تأثیر مستقیمی بر خدمات رسانی 
به سایر بخش های جامعه، از جمله مصارف خانگی و عمومی 
و  اجتماعی  نارضایتی  افزایش  زمینه ساز  می تواند  که  دارد 

فشار مضاعف بر دولت باشد.
سایه  در  تنها  ساختاری،  بحران  این  به  پایان بخشی 
مسئولیت پذیری متقابل میان دولت و بخش خصوصی، اجرای 
نهادهای  میان  مقررات موجود، و هم افزایی  بی وقفه  کامل و 
این  به  بخشی  نگاه  یا  تعلل  هرگونه  بود.  خواهد  تصمیم گیر 
موضوع، در نهایت به زیان منافع ملی و تضعیف توان رقابتی 

کشور در بازارهای داخلی و خارجی خواهد انجامید.

چرا گوشت مرغ سفره مردم حفظ شد و گوشت قرمز نصف

تعهد فراموش شده ۱۰ هزار مگاواتی؛ پاسخ صنایع به بحران برق چیست؟

رییس انجمن زنبورداران ایران: 

صادرات مهم ترین چالش 
تولیدکنندگان عسل است

ایران،  عسل  تولیدکنندگان  و  زنبورداران  انجمن  رییس 
صادرات را مهم ترین چالش تولیدکنندگان عسل در کشور 
عنوان کرد و گفت: با ادامه روند کنونی، صنعت زنبورداری 

در کشور آسیب جدی می بیند.
عبدالرضا بیگناه افزود: به علت مشکلات در روند صادرات و 
نیز پیمان سپاری ارزی صادرکنندگان و لزوم بازگرداندن ارز 
حاصل از صادرات و فروش آن به نرخ تعیین شده از سوی 
دولت، صادرات عسل به کمتر از یک هزار تن رسیده است.

وی اظهار کرد: من که خودم زمانی صادر کننده عسل بودم، 
به خاطر همین مشکلات پنج سال است که دیگر عسل صادر 

نمی کنم و تولید محصول خود را نیز کاهش داده ام.
رییس انجمن زنبورداران و تولید کنندگان عسل ایران تاکید 
کرد: اگر مازاد عسل تولید شده در کشور صادر نشود، قیمت 
فروش محصول در داخل کشور پایین مانده و این صنعت به 
مرور از بین رفته و بازارهای بین المللی عسل مرغوب ایران 

هم از دست می رود.
وی میزان تولید عسل در ایران در سال گذشته را ۱۲۷ هزار 
و ۷۰۰ تن اعلام کرد و ادامه داد: از این میزان تولید، ۶۵ هزار 
تن در داخل مصرف می شود و مابقی محصول نیز بسته به 

میزان تولید سالانه باید به خارج از کشور صادر شود.
صورت  در  ایران  زنبورداری  صنعت  این  بیان  با  بیگناه 
کرد:  اظهار  است،  نابودی  محکوم  کنونی  روند  تدوام 
صنایع بسته بندی، واحدهای فروش، شغل تولیدکنندگان و 
تنها  و  تولید محصول خلاصه می شود  زنبورداران همه در 
راه گره گشایی از این صنعت، تسهیل در امر صادرات است.

وی بیان کرد: در سال های قبل محصولات کشاورزی و عسل 
از مالیات و پیمان سپاری ارزی معاف شده بود ولی از سال 
الزام به بازگرداندن ارز حاصل  با اجرای قانون  ۹۷ به بعد 
از صادرات و فروش به قیمت نیمایی، صادرکنندگان عسل 
دیگر رغبتی به صادرات ندارند چرا که فروش ارز حاصل از 
صادرات به قیمت دولتی، تکافوی هزینه  های آنها را نمی کند.

ایران  عسل  کنندگان  تولید  و  زنبورداران  انجمن  رییس 
همچنین گفت: این مشکل در صادرات در نهایت به زیان 
در  فروش محصول عسل  قیمت  و  تمام شده  کننده  تولید 
بازار پایین مانده است و امروز یک کیلو عسل به اندازه یک 

کیلو پنیر و یا سایر محصولات کشاورزی هم ارزش ندارد.
وی با انتقاد از سمپاشی باغات با سموم زنبورکش و نبود 
از تلفات در زنبورستان  ها  داروهای مکمل برای جلوگیری 
درختان  و  گیاهان  درصد   ۹۵ عسل،  زنبور  نبود  در  افزود: 
طوری  به  می گیرد  قرار  نابودی  جدی  معرض  در  طبیعت 
که کارشناسان معتقدند اگر زنبورعسل گرده افشانی نکند، 
حیات در کره زمین به طور جدی دچار مشکل شده و تامین 

محصولات و مواد غذایی دچار چالش اساسی می شود.
بیگناه، خواستار حمایت دولت و جهاد کشاوری از صنعت 
زنبورداری شد و اظهار کرد: این صنعت علاوه بر اشتغال 
پایدار، ارزآوری خوبی دارد و با توجه به کیفیت عسل ایران 

در دنیا، این صنعت نیازمند حمایت جدی است.
بعد  جهان  عسل  کننده  تولید  سومین  ایران  کرد:  بیان  وی 
نیز  کشور  داخل  در  و  می رود  شمار  به  ترکیه  و  چین  از 
اردبیل،  شرقی،  آذربایجان  غربی،  آذربایجان  استان های 
فارس، کردستان، اصفهان و مازندران استان  های عمده تولید 

کننده عسل هستند.
رییس انجمن زنبورداران و تولید کنندگان عسل ایران، تعداد 
تعداد  و  واحد   ۱۲۲ و  هزار   ۹۲ را  کشور  زنبورستان های 
کلنی های زنبور عسل ایران را ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار کندو 
ذکر کرد و گفت: در مجموع علاوه بر تولید ۱۲۷ هزار تن 
عسل، سالانه ۱۱ تن ژل رویال، ۸۶۲ تن گرده گل، ۲۱۱ تن 
بره موم، ۲ هزار و ۶۰۰ تن موم و ۹.۶ کیلوگرم زهر زنبور 

عسل در ایران تولید می شود.
وی استان اردبیل را مهد عسل ایران عنوان کرد و با اشاره 
به شهرت داخلی و بین المللی عسل سبلان گفت: متاسفانه 
صنعت زنبورداری در این استان به علت کاهش صادرات و 
افزایش هزینه تولید زیان جدی دیده به طور که تنها دو واحد 
کارخانه بسته بندی عسل در این استان فعال است در حالی 
که بیش از ۲۰ واحد مجوز گرفته و به علت نبود صادرات 

همه از چرخه تولید خارج شده اند.
این تولید کننده عسل خواستار توجه مردم به کیفیت محصول 
و خرید آن از مراکز و فروشندگان معتبر شد و بیان کرد: بر 
خلاف تصور عموم، رس بستن عسل دلیل بر کیفیت پایین 
آن نیست و اتفاقا، اگر عسل زود رس بیندد، نشانه مرغوبیت 

و کیفیت بالای آن است.

تاکید ایران و ترکمنستان بر افزایش 
حجم تجارت به ۲۰ میلیون تن در سال

ترانزیت،  توسعه  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون   
صادرات و واردات تا سقف ۲۰ میلیون تن، در سند یادداشت 
تفاهم اجلاس هجدهم همکاری های مشترک اقتصادی ایران 
و ترکمنستان مورد تاکید قرار گرفت که این هدف گذاری 

می تواند به توسعه اقتصادی دو کشور منجر شود.
حمل ونقل  مقامات  تخصصی  نشست  در  بازوند  هوشنگ   
ایران و ترکمنستان در حاشیه هجدهمین اجلاس کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور اظهار داشت: این 
اجلاس دو  روزه با هدف حمل ونقل و ترانزیت ۲۰ میلیون 
تن بار میان دو کشور برگزار می شود که برای دستیابی به این 
اهداف، راهکارها و ابزارهای مورد نیاز در این نشست ها و 

کمیته ها به صورت تخصصی بررسی می شود.
پیش بینی  افزود:  و  کرد  ارزیابی  مثبت  را  نشست  این  وی 
نهایی  سند  در  نشست  این  در  مطرح شده  مباحث  می شود 

اجلاس هجدهم تأثیرگذار باشد.
بازوند با تأکید بر همکاری نزدیک دو کشور اظهار کرد: این 
نشست ها می توانند به ارتقای روابط دو کشور کمک شایانی 

کنند و منشأ اثرات قابل توجهی باشند.
اولویت  در  همواره  ترانزیت  و  حمل ونقل  داد:  ادامه  وی 
ظرفیت های  از  باید  و  دارد  قرار  کشور  دو  همکاری های 
ترانزیتی موجود در راستای افزایش همکاری های تجاری در 

منطقه بهره برداری حداکثری صورت گیرد.
بازوند با اشاره به اجلاس هفدهم کمیسیون مشترک افزود: در 
حال حاضر، در سند یادداشت تفاهم اجلاس هجدهم، تأکید 
دو کشور بر توسعه ترانزیت، صادرات و واردات تا سقف 
۲۰ میلیون تن است که این هدف گذاری می تواند به توسعه 

اقتصادی دو کشور منجر شود.
با ترکمنستان را از دستورات  وی، گسترش روابط تجاری 
با  کرد:  امیدواری  ابراز  و  دانست  ایران  رئیس جمهور  ویژه 
همکاری این هیات و نشست های برگزارشده در این چند 

روز، بتوانیم این خواست دولت را محقق کنیم.

با  و تضامین حداقلی  امتیازات  اخذ  بدون  دیگر  بار  ایران 
پروژه یکی از کشورهای همسایه خود موافقت کرده است؛ 
درحالی که بدون رضایت ایران اجرای این پروژه غیرممکن 

است.
 در ماه های اخیر چند هیئت دیپلماتیک از ایران به ارمنستان 
سردار  ملی،  امنیت  عالی  شورای  دبیر  ابتدا  کرده اند؛  سفر 
از  هیئتی  کوتاهی،  فاصله  به  و  همراه  هیئت  و  احمدیان 
ارمنستان  و  ایران  دوستی  کمیته  عضو  مجلس  نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی. در اولین روزهای سال جدید نیز 
عباس عراقچی وزیر امور خارجه سفری به ایروان داشت. 
در این سه سفر مسائل متعددی در روابط دوجانبه و مسائل 
از  اما یک موضع گیری واحد  است  بررسی شده  منطقه ای 
هر سه هیئت ایرانی در این سفرها قابل تأمل است: اعلام 

موافقت ایران با طرح تقاطع صلح ارمنستان!
آتش بس  توافق  دنبال  به  که  است  طرحی  صلح  تقاطع 
پس از پایان جنگ دوم قره باغ به عنوان پیشنهاد ارمنستان 
اقتصادی  ارتباطات  و  حمل ونقل  مسیرهای  گشایش  برای 
آن،  ارمنستان مطرح شده و در  از خاک  قفقاز جنوبی  در 
مسیرهای متعدد ریلی و زمینی درنظر گرفته شده است. این 
مسیرها سرزمین اصلی جمهوری آذربایجان را به نخجوان 
که  دارد  تاکید  اما  می کند  متصل  ایران  به  را  و گرجستان 
مسیرها و زیرساخت های ارتباطی درخاک هرکشور تحت 

حاکمیت کامل همان کشور اداره شوند.
زنگه زور  کریدور  طرح  دربرابر  را  طرح  این  ارمنستان 
آن،  طی  که  است  داده  پیشنهاد  آذربایجان  جمهوری 
جنوبی  مناطق  از  نواری  در  حمل ونقل  زیرساخت های 
جمهوری  و  شده  ساخته  ایران  مرز  موازات  به  ارمنستان 
آذربایجان در این نوار اختیار و کنترل کامل داشته باشد تا 
اتصال این کشور با منطقه نخجوان و از آن طریق با ترکیه 
نوار  این  باکو جداسازی  اما  بطور غیررسمی  برقرار شود. 
از خاک ارمنستان و الحاق آن به آذربایجان را مدنظر دارد.

ایران در این میان، از یک سو نگرانی های مهمی از برقراری 
زنگه زور داشته و از سوی دیگر به توانمندی ارمنستان برای 
در  ایران  مرز  موازی  ریلی  مسیر  بر  خود  حاکمیت  حفظ 
برای  زنگزور  کریدور  ایجاد  ندارد.  اطمینانی  تقاطع صلح 
ایران به نوعی خط قرمز تبدیل شده است اما تقاطع صلح 
هیچ  عمل  در  و  نمی کند  مرتفع  را  ایران  نگرانی  تمام  نیز 
نخواهد  ثمر  به  ایران  همراهی  بدون  دو طرح  این  از  یک 
رسید. با این حال مقامات رسمی کشور در سفرهای اخیر به 
ارمنستان، از موافقت ایران با طرح تقاطع صلح خبر داده اند.

به رایگان و  باید  امتیازی  اینجاست که چرا چنین  پرسش 
بدون تلاش برای تأمین حداکثری منافع کشور ارائه شود؟ 
خود  موافقت  و  برده  بهره  موقعیت  این  از  می تواند  ایران 
ایروان  بیشتر  سرمایه گذاری  و  حمایت  به  را  طرح  این  با 
نظارت  امکان  و  به گرجستان  ایران  ارتباطی  در مسیرهای 
بر مسیر موازی مرز خود مشروط کند. بدین  ایران  امنیتی 
فعالیت های  از  کشور  امنیتی  نگرانی های  به  هم  طریق 
آذربایجان رسیدگی شده و هم فرصتی بزرگ برای گسترش 
شبکه ارتباطی ایران با روسیه و اروپا از مسیر ارمنستان و 

گرجستان فراهم می شود.
اخیر  تحولات  گرفتن  درنظر  با  بخصوص  مسئله  این 
اهمیتی  غرب،  متحدان  از  کشور  این  جدایی  و  گرجستان 
تازه  فرصتی  گرجستان  جدید  وضعیت  می یابد.  دوچندان 
ایران و  میان  بیشتر در مسیرهای تجاری  تنوع  ایجاد  برای 
روسیه و ایران و اروپا فراهم می کند که اهمیت جمهوری 
آذربایجان و ترکیه را در این مسئله کاهش داده و تجارت 
کشور با روسیه و اروپا را برابر تنش های سیاسی احتمالی 

یا مانع تراشی های باکو و آنکارا بیمه می کند.
ایران-ارمنستان  نقل جاده ای  و  مسیر حمل  درحال حاضر 
درحال ساخت و اصلاح است اما برآوردها حاکی از روند 
کند پیشرفت این پروژه است. به گفته مقامات ارمنستان، این 
پروژه در سال ۲۰۳۲ به بهره برداری خواهد رسید که زمان 
طویل  نه چندان  جاده سازی  پروژه  یک  برای  زیادی  بسیار 
با سرمایه گذاری  این درحالی است که  محسوب می شود. 
بیشتر و اهتمام جدی تر از سوی ایروان، این جاده می تواند 
در مدت زمان کوتاه تری به بهره برداری رسیده و ایران را 
از مواهب ارتباط زمینی با روسیه و اروپا، و ارمنستان را از 

سود حاصل از ترانزیت کالاها برخوردار کند.

رشد قیمت مسکن متوقف شد
کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه رشد قیمت مسکن در 
یک سال اخیر متوقف شده است، گفت: ثبات فعلی بازار 

بیشتر نتیجه سیاست های بانک مرکزی است.
فرهاد بیضایی کارشناس بازار مسکن با اشاره به تحولات 
وضعیت  داشت:  اظهار  چهاردهم،  دولت  در  مسکن  بازار 
یا  دولت  تغییر  از  ناشی  آنکه  از  بیش  مسکن  بازار  فعلی 
مرکزی  بانک  سیاست های  از  متأثر  باشد،  وزارت خانه ها 
است. در واقع، کنترل رشد نقدینگی که از دولت سیزدهم 
آغاز شد و مورد تأیید مقام معظم رهبری نیز قرار گرفت، 
بانک  افزود:  است.وی  یافته  ادامه  نیز  چهاردهم  دولت  در 
نقش  بانک ها،  ترازنامه  کنترل  نظیر  با سیاست هایی  مرکزی 
پررنگی در ثبات بازار ایفا کرده و این روند از سال ۱۴۰۲ به 
بعد محسوس تر شده است. برخلاف گذشته که بازار مسکن 
تحت تأثیر مستقیم وزارت راه و شهرسازی یا شهرداری ها 
اقتصادی  تأثیر سیاست های کلان  اکنون عمدتاً تحت  بود، 
قیمت  رشد  اینکه  بیان  با  دارد.بیضایی  قرار  مرکزی  بانک 
مسکن در یک سال اخیر متوقف شده است، تصریح کرد: 
اگرچه بازار ارز در این مدت دچار نوساناتی شد، اما قیمت 
مسکن با جهش همراه نبود و همین موضوع منجر به کاهش 
در  ثبات،  این  شد.  تهران  در  مسکن  دلاری  ارزش  نسبی 
بلندمدت می تواند منجر به افزایش استطاعت خانوارها شود.

وی در خصوص اثرگذاری وام های جدید بر بازار، گفت: از 
اجاره داری  حوزه  در  سیاست گذاری هایی  دوازدهم،  دولت 
آن،  مصادیق  از  یکی  دارد.  ادامه  تاکنون  که  شد  آغاز 
تسهیلات ودیعه مسکن است که در دولت سیزدهم نیز جزو 
اقلام آماری مهم به شمار می رفت و همچنان نیز ادامه دارد. 
البته بخش مسکن انتظار دارد که این تسهیلات از سوی شبکه 
بانکی به این بخش تخصیص یابد. بیضایی تأکید کرد: نکته 
مهم این است که در حال حاضر با اعمال سیاست کنترل 
ترازنامه بانک ها، تحولات مثبتی در بازار مسکن رخ داده و 
تا حدی شاهد کنترل قیمت ها بوده ایم. این مسئله به ارتقای 

توان خرید خانوارها منجر شده است.
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استان هااستان ها
۵G در گلستان، گرفتار

 ترس از دکل ها
گرگان- ایرنا- در حالی که بسیاری از شهروندان گلستانی 
از ضعف آنتن دهی تلفن همراه و قطعی اینترنت در مناطق 
از  نگرانی  با  دیگر  گروهی  همزمان  دارند،  گله   مختلف 
تشعشعات دکل های مخابراتی، مانع نصب یا ادامه فعالیت 

این زیرساخت های حیاتی می شوند.
شبکه های  توسعه  فرهنگی،  و  اجتماعی  دوگانگی  این   

ارتباطی را در گلستان با موانع جدی مواجه کرده است.
وزارت  اتمی،  انرژی  سازمان  مانند  معتبر  مراجع  گرچه 
این  ایمنی  ارتباطات،  مقررات  تنظیم  سازمان  و  بهداشت 
دکل ها را بارها تایید کرده اند اما دیوار بی اعتمادی عمومی 

همچنان پابرجاست.
شهرنشینی  رشد  که  می دهد  رخ  شرایطی  در  تناقض  این 
عمودی به ویژه در شهر گرگان، الگوی انتشار امواج را تغییر 

داده و دکل های مخابراتی موجود را ناکارآمد کرده است.
نصب  و  زیرساخت ها  بازطراحی  به  نیاز  موضوع  این 
دکل های جدید را بیش از پیش ضروری ساخته است با این 
حال، مقاومت های مردمی و نگرانی های غیرعلمی، سرعت 

پیشرفت این پروژه ها را کند کرده است.
این گونه  را  خود  نگرانی  گرگانی،  مادر  قاسمی،  زهرا 
محل  نزدیکی  در  مخابراتی  دکل های  نصب  می کند:  بیان 
زندگی مان باعث نگرانی جدی برای سلامت فرزندانم شده 
است. اخبار و شایعاتی درباره تأثیرات منفی تشعشعات این 
دکل ها شنیده ام. فکر می کنم پیش از نصب این تجهیزات، 
به صورت  آن  نتایج  و  شود  انجام  جامعی  تحقیقات  باید 

شفاف با مردم در میان گذاشته شود.
دولتی  ادارات  از  یکی  کارمند  سرایی،  مهدی  مقابل،  در 
تلفن  شبکه  پوشش  ضعف  دارد:  متفاوتی  دیدگاه  گرگان، 
همراه در محل کار و منزل، مشکلات زیادی برای ما ایجاد 

کرده است.
اینترنت  به  روزافزون  وابستگی  به  توجه  با  گفت:  وی 
تقویت  و  جدید  دکل های  نصب  سیار،  ارتباطات  و 
درباره  مردم  نگرانی های  البته  است.  زیرساخت ها ضروری 
در  که  می دانم  اما  شود،  گرفته  جدی  باید  هم  تشعشعات 
بسیاری از کشورهای پیشرفته، این دکل ها به صورت گسترده 

نصب شده اند و هیچ مشکل سلامتی گزارش نشده است.
توسعه  به  نیاز  میان  شکاف  نمایانگر  دیدگاه،  دو  این 
به  آن  حل  که  است  عمومی  نگرانی های  و  تکنولوژی 

اطلاع رسانی شفاف و اعتمادسازی نیاز دارد.
برابر  در  علمی  تاییدات  مخابراتی؛  دکل های  ایمنی 

باورهای نادرست
ایران،  اتمی  انرژی  سازمان  رسمی  مستندات  اساس  بر 
ارتباطات،  مقررات  تنظیم  سازمان  و  بهداشت  وزارت 
سلامت  برای  خطری  هیچ  مخابراتی  دکل های  تشعشعات 

انسان ندارند.
 ۱۶ گزارش  در  اتمی  انرژی  سازمان  هسته ای  ایمنی  مرکز 
صفحه ای خود که در وب سایت رسمی این سازمان منتشر 
شده، تاکید دارد که امواج ساطع شده از دکل های مخابراتی 
محدوده  در  آن ها  شدت  و  می شوند  پایش  مستمر  به طور 

استانداردهای ملی ایران قرار دارد.
مدیر مخابرات منطقه گلستان، در گفت وگو با ایرنا توضیح 
حد  از  کمتر  بسیار  مخابراتی  دکل های  امواج  شدت  داد: 
خطرناک )۴۴۰ میکرووات بر سانتی متر مربع( است و حتی 

از امواج مایکروویو خانگی نیز ضعیف تر است.
سراسر  در  تکنولوژی  این  کرد:  اظهار  شهمرادی  غلامعلی 
علمی  تحقیقات  و  می شود  استفاده  گسترده  به طور  جهان 

هیچ گونه خطر سلامتی را تأیید نکرده اند.
در  شایعات  و  نادرست  باورهای  مستندات،  این  وجود  با 
میان برخی شهروندان، مانع از پذیرش این فناوری شده و 

توسعه زیرساخت ها را با مشکل مواجه کرده است.
و  دستاوردها  گلستان:  در  ارتباطات  کنونی  وضعیت 

چالش ها
استان گلستان با حدود ۶۰۰ هزار مشترک تلفن ثابت و بیش 
بالایی در  نفوذ  از سه میلیون مشترک تلفن همراه، ضریب 

حوزه ارتباطات سیار دارد.
خدمات  به  مردم  گسترده  وابستگی  نشان دهنده  آمار  این 
مخابراتی است. با این حال، ضعف پوشش شبکه در برخی 
مانند گرگان،  با رشد عمودی  به ویژه در شهرهایی  مناطق، 

مشکلات متعددی برای شهروندان ایجاد کرده است.
شهمرادی گفت: بلندمرتبه سازی در گرگان و دیگر شهرها، 
را  موجود  دکل های  و  داده  تغییر  را  امواج  انتشار  الگوی 

ناکارآمد کرده است.
نقشه  بازطراحی  به  نیاز  مشکل،  این  رفع  برای  افزود:  وی 
سال  یک  در  داریم.  جدید  سایت های  نصب  و  دکل ها 
گذشته، ۲۰ تا ۳۰ سایت جدید در مناطق با پوشش ضعیف 
این روند را کند  اما ممانعت های مردمی،  راه اندازی شده، 

کرده است.
علاوه بر این، تامین تجهیزات مورد نیاز برای توسعه شبکه 
مخابرات  حال،  این  با  است.  مواجه  چالش هایی  با  نیز 
گلستان در تلاش است تا با نصب دکل های جدید و توسعه 

فناوری های نوین، کیفیت خدمات را ارتقا دهد.
گام های بلند به سوی آینده دیجیتال

ورود فناوری نسل پنجم )۵G( به گلستان، افق های جدیدی 
را برای خدمات دیجیتال، آموزش هوشمند و اینترنت اشیاء 

گشوده است.
فناوری  به  استان  در  نقطه   ۲۲ تاکنون  شهمرادی،  گفته  به 
کیفیت  بهبود  جهت  در  مهم  گامی  که  شده اند  مجهز   ۵G

ارتباطات سیار است.
از  یکی  به عنوان  نوری  فیبر  ملی  پروژه  دیگر،  سوی  از 

اولویت های اصلی مخابرات گلستان در حال اجراست.
در  مشترک  هزار   ۱۳ حدود  تاکنون  داد:  ادامه  شهمرادی 
متصل  نوری  فیبر  شبکه  به  شهرستان ها،  برخی  و  گرگان 
شده اند. این فناوری کیفیت و پایداری بسیار بالاتری نسبت 
سرقت  به دلیل  که  می دهد  ارائه  سنتی  مسی  شبکه های  به 
دیگر  کیفیت،  افت  و  نگهداری  بالای  هزینه های  کابل ها، 
کارایی لازم را ندارند.مدیر مخابرات منطقه گلستان تاکید 
کرد: پیشرفت این پروژه به استقبال و همکاری مردم وابسته 
رضایت  شده اند،  متصل  نوری  فیبر  به  که  کاربرانی  است. 
بالایی از کیفیت خدمات دارند و هدف ما، جایگزینی کامل 

شبکه های مسی با فیبر نوری است.
کمبود  تا  مردمی  مقاومت های  از  پیش رو؛  چالش های 

تجهیزات
مخابراتی  زیرساخت های  توسعه  موانع  بزرگ ترین  از  یکی 
دکل های  نصب  برابر  در  مردمی  مقاومت های  گلستان،  در 
این  که  است  موجود  سایت های  فعالیت  ادامه  یا  جدید 
درباره  غیرعلمی  نگرانی های  در  ریشه  اغلب  مقاومت ها، 
موارد،  از  بسیاری  در  گفت:  دارد.شهمرادی  تشعشعات 
شهروندان اجازه نصب دکل در مناطق مسکونی را نمی دهند 
این  هستند.  موجود  دکل های  یا حتی خواستار جمع آوری 
نمی توان  بدون نصب دکل های جدید،  که  است  در حالی 

پوشش شبکه را بهبود داد.

خرید تضمینی کلزا در 
مازندران چه روندی 

طی می کند؟
فصل  ابتدای  از  گفت:  مازندران  روستایی  تعاون  مدیر 
بیش  تاکنون،  جاری(  ماه  اردیبهشت  )اواسط  کلزا  خرید 
از ۶ هزار و ۹۲۰ تن کلزا از کشاورزان استان خریداری 

شده است.
 مسعود احمدی حاجی روز چهارشنبه در حاشیه شورای 
کشاورزی مازندران در ساری در گفت و گو با خبرنگاران 
کلزا  روغنی  دانه  برداشت  فصل  آغاز  پی  در  کرد:  اظهار 
مشارکت  با  روستایی  تعاون  شبکه  مازندران،  استان  در 
را  توجهی  قابل  عملکرد  مراکز خرید،  و  فعال کشاورزان 
ثبت رسانده  به  این محصول راهبردی  مباشرتی  در خرید 

است.
 ،۱۴۰۴ اردیبهشت   ۲۹ دوشنبه  روز  در  کرد:  تصریح  وی 
تعاون  پوشش  تحت  مراکز  در  کلزا  روزانه  خرید  میزان 
روستایی استان به هزار و ۶۹۴ تن رسیده و با این میزان 
خرید، مجموع خرید کلزا از آغاز فصل برداشت در استان 
تاکنون به۶ هزار و ۹۲۰ تن رسیده است. این آمار، نشانگر 
رشد چشمگیر و استقبال تولیدکنندگان از تحویل محصول 
خود به شبکه مطمئن و سازمان یافته تعاون روستایی است.

در حوزه  که،  این  بیان  با  مازندران  تعاون روستایی  مدیر 
گرفته  صورت  چشمگیری  فعالیت  نیز،  ارسال  و  حمل 
است. تاکنون پنج هزار و ۷۳۴ تن کلزا به شرکت صنعتی 
کوروش جهت روغن کشی ارسال شده و ۱۳۳ هزار تن به 
مجموع  همچنین  است.  یافته  انتقال  صنعت  زرین  شرکت 
کل کلزای حمل شده از مراکز خرید تاکنون ۵، ۸۶۷ تن 
گزارش شده است، که حاکی از روند مطلوب در زنجیره 

تأمین و جابه جایی محصول به صنایع فرآوری می باشد.
شبانه روزی  تلاش های  از  تقدیر  ضمن  حاجی  احمدی 
و عوامل  رانندگان، کشاورزان  مراکز خرید،  در  همکاران 
اجرایی، ابراز امیدواری کرد که با تداوم این روند، شاهد 
زراعی  سال  در  کلزا  خرید  کیفی  و  کمی  اهداف  تحقق 
به عنوان  کلزا  روغنی  دانه  ایرنا،  گزارش  باشیم.به  جاری 
در  بسزایی  نقش  نباتی،  روغن  تولید  مهم  منابع  از  یکی 
تأمین امنیت غذایی کشور ایفا می کند و خرید تضمینی و 
مباشرتی آن از طریق شبکه تعاون روستایی، تضمین کننده 

منافع تولیدکننده و صنعت فرآوری خواهد بود.
قیمت خرید تضمینی کلزا امسال در هر کیلو دانه روغنی با 
۲ درصد ناخالصی و ۱۰ درصد رطوبت از ۳۵۰ هزار ریال 
سال گذشته امسال به ۴۱۰ هزار ریال افزایش یافته است.

گیاه  فیزیولوژی  رسیدگی  زمان  که  معتقدند  کارشناسان 
های  غلاف  های  دانه  درصد   ۹۰ تا   ۸۰ که  زمانی  کلزا، 
تیره  و  ای  قهوه  رنگ  به  اولیه  های  شاخه  و  اصلی  ساقه 
زمان  در  کلزا  دانه  است.رطوبت  برداشت  موقع  برسند، 
برداشت باید حداکثر ۱۴ باشد. مناسب ترین زمان برداشت 
ساعت  حدود  یعنی  شامگاهی  شبنم  از  پیش  تا  صبح   ۱۰
را  رطوبت  باید حداقل  کلزا  دانه  چراکه  است.  ۱۷ عصر 
دانه جلوگیری شود.برداشت  زدگی  کپک  از  و  باشد  دارا 
لهیدگی آن  باعث  دانه  بالای  به علت رطوبت  زود هنگام 
در جریان برداشت با کمباین و در نتیجه سبب فساد بذر 
از  دانه  ریزش  سبب  نیز  هنگام  دیر  برداشت  شد.  خواهد 
کاهش  و  محصول  اتلاف  و  ها  باز شدن خورجین  طریق 
با  استانی  شد.مازندران  خواهد  سطح  واحد  در  عملکرد 
تمامی  کشت  تقریبا  که  است  کشاورزی  تولیدی  محور 
بستگی  آب  سازی  ذخیره  و  بارندگی  به  آن  محصولات 
بخش  برداران  بهره  تعداد  رسمی  آمارهای  طبق  دارد. 
کشاورزی مازندران حدود ۵۰۰ هزار نفر است و هرگونه 
تغییر در بارندگی به صورت مستقیم بر زندگی و معیشت 
مازندران  که  کشور  غذایی  امنیت  بر  نهایت  در  و  آنان 
نقش حدود ۱۲ درصدی در تولید ارزش افزوده آن دارد، 

اثرگذاری خواهد کرد.

نرخ ولادت در لرستان 
کاهش یافت

 مدیرکل ثبت احوال لرستان گفت: ۲۲ هزار و ۳۴۰ مورد 
ولادت پارسال در استان ثبت شد که نسبت به سال ماقبل 

آن کاهش ۶.۹ درصدی داشته است.
فریبرز امیری پرنیان ظهار کرد: به  ازای ولادت هر ۱۱۲ پسر، 
تولد ۱۰۰ دختر گزارش و ۹۸ درصد این ولادت  ها در کمتر 

از ۱۵ روز ثبت شده است.
وی با بیان اینکه سال گذشته ۴۷۶ مورد دو قلوزایی و ۱۱ 
مورد سه  قلوزایی در استان ثبت شده است افزود: لرستان 
بوده  که  ولادت  نرخ  نظر  از  کشور  استان  چهاردهمین 
رومشکان بالاترین نرخ خام ولادت را در استان داشته است 

و پس از آن دلفان، کوهدشت، ازنا و بروجرد قرار دارند.
امیری با اشاره به جایگاه ۱۵ لرستان در رشد جمعیت استان 
پایان سال  تا  استان  های کشور عنوان کرد: رشد جمعیت 

گذشته ۰.۶ درصد و برابر با میانگین کشوری بود.
مدیرکل ثبت احوال لرستان همچنین با اشاره به اینکه ۱۲ 
هزار و ۷۹۴ مورد ازدواج طی سال گذشته در استان ثبت 
شده است افزود: این آمار حدود هفت درصد نسبت به سال 
در صدر شهرستان  های  کوهدشت  و  داشته  کاهش  ماقبل 
و  پلدختر  الیگودرز،  همچنین  است  بوده  ازدواج  شاخص 

چگنی نیز در انتهای این آمار قرار دارند.
مورد   ۳۳۵ و  هزار   ۱۰ پارسال  اینکه  بیان  با  پرنیان  امیری 
مرگ و میر با رشد ۳.۶ درصدی در لرستان ثبت شده است 
افزود: بروجرد دارای بیشترین آمار فوتی بین شهرستان  های 

استان می باشد.
با  یادآور شد: پارسال چهار هزار و ۳۱۷ مورد طلاق  وی 
کاهش ۱۲ درصدی نسبت به سال ماقبل آن در لرستان ثبت 
شد که سن طلاق برای مردان ۳۸.۶ سال و برای زنان ۳۳.۵ 

سال بوده است.
وی اضافه کرد: رومشکان با میزان ۱.۶ درصد طلاق به  ازای 
هر یکهزار نفر از معدود شهرستان  هایی است که وضعیت 
بهتری را در این زمینه دارد اما خرم آباد، دورود و بروجرد 

دارای بیشترین مورد ثبت شده هستند.

همدان؛ مقصد بیماران خارجی برای پیوند عضو

تلخی گرانی زیر پوست میوه های نوبرانه خراسان شمالی
غرفه های میوه فروشی با رنگ های فریبنده نوبرانه ها در میدان 
رنگ ها  این  اما  می نوازند،  را  رهگذران  بجنورد چشم  کارگر 
به  نگاه ها  و  تماشاگرند  بیشتر  مردم  و  نمی آیند  خوش  دیگر 
قیمت ها خیره می ماند و دست ها بی حرکت از کنار سبدهای 

زردآلو و گیلاس رد می شوند.
بوی  دهد،  می   تازگی  بوی  همیشه  اردیبهشت،  هوای   
شکوفه هایی که حالا دیگر به میوه نشسته اند؛ بوی گوجه سبز 
و گیلاس های سرخ و  توت فرنگی  تازه، چغاله بادام، زردآلو، 

رسیده را می دهد.
میوه هایی که قرار بود نویدبخش آغاز تابستان و رونق دوباره 
سفره های مردم باشند، اما امسال، این میوه ها نه لبخند می آورند 
و نه طراوت و تنها چیزی که با خودشان به بازار آورده اند، 
نگاه  در  میوه فروشی ها  ویترین  پشت  از  که  است  حسرتی 

مردمی موج می زند که تنها می توانند تماشا کنند.
امسال هم مانند سال های قبل، بازار نوبرانه ها زودتر از فصل 
نیاورده اند  با خود  اما برخلاف همیشه، شادی را  آمده است، 
و قیمت ها آنقدر بالا رفته اند که بسیاری از مردم، دیگر حتی 

جرات نمی کنند از کنار غرفه ها رد شوند.
کشاورزخیز  استانی  عنوان  به  حالیکه  در  شمالی  خراسان 
محصولات  حسرت،  چشمان  با  باید  مردمانش  می شناسند، 

زمین های خودشان را تنها از دور نگاه کنند.
لوکس برای ثروتمندان

خیابان طالقانی بجنورد در میان دود ماشین ها و گرمای آفتاب، 
غرفه دار جوانی بی حوصله روی صندلی نشسته است و جلوی 
او، سینی هایی پر از گیلاس های درشت و زردآلوهای مخملی  
رخ نمایی می کند در حالی که روز به نیمه رسیده اما هنوز 

هیچ خریداری سراغشان را نگرفته است.
می پرسند،  مردم  و  است  آور  قیمت ها سرسام  می گوید:  علی 
شب  تا  ها  میوه  این  از  بسیاری  و  می روند  و  می کنند  نگاه 
دورریز می شوند.او تنها نیست؛ صدها فروشنده دیگر در بازار 
کیلو  هر  قیمت  و  می زنند  را  حرف  همین  نیز  بجنورد  میوه 
گیلاس تا پنج میلیون ریال نوسان دارد، زردآلوها یک میلیون 
میلیون  تا ۲  قیمت خورده اند و گوجه سبز  و ۳۰۰ هزار ریال 
ریال رسیده است.اعدادی که برای قشر متوسط و پایین، دیگر 

نه گران، بلکه غیرممکن شده اند.
میوه فروشان نظاره گر

رییس اتحادیه میوه فروشان و گل فروشان خراسان شمالی در 
گفت وگو با ایرنا با لحنی تلخ می گوید: ۱۵۰ واحد میوه فروشی 
در شهر بجنورد فعال و حقیقت این است که بسیاری از آن ها 
روزهای خلوتی را تجربه می کنند و هزینه های تولید بسیار بالا 

رفته و در مقابل، قدرت خرید مردم کاهش یافته است.
یک  زردآلوها  ریال،  میلیون  پنج  تا  گیلاس  کیلو  هر  قیمت 
میلیون و ۳۰۰ هزار ریال و گوجه سبز تا ۲ میلیون ریال رسیده 

است.
به  هنوز  کشاورزی  بخش  در  می کند:  اضافه  فیروزه  امید 

روش های سنتی کار می کنیم، بنابراین ضایعات زیادی داریم 
و محصولات زود فاسد می شوند، از طرف دیگر، نبود سیستم 
توزیع کارآمد، ضعف در نظارت و ورود دلال ها به بازار باعث 

شده قیمت ها جهشی بالا برود.
خرید  می گوید:  بجنوردی  شهروندان  از  یکی  رحمانی  مریم 
باقی  در حد هوس  تنها  و  است  رویا شده  یک  نوبرانه  میوه 
میوه فروشی ها رد  از جلوی  بچه ها که  از  بسیاری  ماند و  می 
این  در  گیلاس  و  زردآلو  و  هستند  گر  نظاره  فقط  می شوند، 
در  فقط  که  شده  گران قیمتی  اسباب بازی  مثل  برایشان  فصل 
ویترین است.این روایت، تنها داستان یک خانواده نیست؛ در 
گوشه وکنار شهر، در خانه هایی که نان هنوز حرف اول سفره 

را می زند، میوه های نوبرانه سهمی ندارند.
شیرین  مزه   از  کودکان  رویای  رویاست؛  فقط  هست،  آنچه 
توت فرنگی یا ترشی دل چسب گوجه سبز، رویای مادرانی که 
دیگر نمی توانند فرزندشان را با ظرفی میوه به مدرسه بفرستند.

حال و هوای بازار
خبرنگار  با  گفت وگو  در  بجنورد  تره بار  و  میوه  میدان  رییس 
ایرنا به دلایل اصلی گرانی میوه اشاره و می گوید: بیشترین 

علت گرانی، افزایش هزینه های تولید است.
کشاورزان سموم، کودهای شیمیایی، سبد، نیروی کارگری و 

حمل ونقل را با قیمت های بالا تامین می کنند

کودهای  سموم،  باید  کشاورزان  افزاید:  می  متین فرد  محمد 
با قیمت های  نیروی کارگری و حمل ونقل را  شیمیایی، سبد، 
محدود  به طور  نوبرانه  محصولات  طرفی  از  کنند،  تامین  بالا 

وارد بازار می شوند و همین باعث افزایش قیمت می شود.
وی ادامه می دهد: سرمازدگی نیز سهم بزرگی در کاهش تولید 
دارد و محصولات هلو، زردآلو، گیلاس و گوجه سبز خراسان 
شمالی اغلب درگیر خسارات طبیعی هستند و وقتی تولید کم 

شود، قیمت بالا می رود چرا که این این قانون بازار است.
استان،  کشاورزان  از  بسیاری  که  می کند  تاکید  البته  متین فرد 
محصولات خود را مستقیم به میدان می آورند و بدون واسطه 
ماندن،  سرپا  برای  نیز  خرده فروشان  همین  اما  می فروشند، 
که  سودی  کنند؛  اضافه  قیمت ها  به  سود  درصدی  ناچارند 

گاهی به ۳۰ درصد می رسد.
چاره چیست؟

کاهش بارش ها، خشکسالی شدید، سرمازدگی های ناگهانی، و 
نبود حمایت جدی از تولیدکننده، حلقه ای از مشکلات است 

که دست آخر، محصول را از دسترس مردم بیرون می برد.
اگر  می گویند  بازار  کارشناسان  و  میوه  میدان  فروشندگان 
تکنولوژی  نگیرد و  از کشاورزان صورت  حمایت های جدی 
شدن  گرانتر  شاهد  باید  سال  هر  نشود،  تولید  چرخه  وارد 

محصولات و ضایع شدن بخشی از آن باشیم.

علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول   
پزشکی همدان گفت: همدان؛ به مقصد بیماران خارجی برای 
پیوند کلیه سال گذشته  تبدیل شده و ۱۸ مورد  پیوند عضو 
مربوط به بیماران نیازمند عضو خارجی در بیمارستان همدان 

انجام شده است.
دانشگاه  افتخارات  از  یکی  کرد:  اظهار  سمیعی   ویدا  دکتر 
در  خارجی  بیماران  کلیه  پیوند  انجام  همدان  پزشکی  علوم 
این استان است که تجربه خوبی برای دانشگاه علوم پزشکی 
 ۱۴۰۳ ماه سال  آذر  کار  این  بار  اولین  برای  بود که  همدان 

صورت گرفت و در ادامه تا اسفند تداوم یافت.
علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
پزشکی همدان اضافه کرد: اهدا کننده عضو و دریافت کننده 
آن هر ۲ خارجی و از کشور عراق آمدند و در این باره با 

یک شرکت در بصره قرارداد منعقد شده است.
سمیعی یادآوری کرد: خانواده ۱۷ بیمار مرگ مغزی پارسال 
به اهدای عضو عزیزانشان رضایت دادند که شامل ۱۰ مرد و 
هفت زن می شود البته یک نفر از اهدا کنندگان پیش از اعزام 

به تهران برای برداشت عضو جان باخت.
تا   ۲ بیمار مرگ مغزی  میانگین هر  به طور  اضافه کرد:  وی 
هشت عضو اصلی شامل قلب، کلیه ها، ریه، کبد، لوزالمعده، 
بخشی از روده کوچک معرف به دوازدهه و ۵۳ نسج شامل 
قرنیه، استخوان، رباط پا، دریچه قلب، تاندون ها را می تواند 

اهدا کند.
شاخص اهدای عضو سال ۱۴۰۱ در همدان ۵.۵ به ازای هر 
یک میلیون جمعیت بود که این آمار در سال ۱۴۰۲ به هشت 

و پارسال به عدد ۹.۶ رسید.
علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
پزشکی همدان بیان کرد: شاخص اهدای عضو )پی .ام.پی( 
میلیون  یک  هر  ازای  به   ۵.۵ همدان  استان  در   ۱۴۰۱ سال 
جمعیت بود که این آمار در سال ۱۴۰۲ به هشت اهدای عضو 

و پارسال به عدد ۹.۶ رسید.
سمیعی اضافه کرد: هر چند میانگین کشوری این آمار ۱۴.۱ 
علوم  دانشگاه  اما  دارد  فاصله  عدد  این  از  همدان  و  است 
در  رشدی  به  رو  روند  گذشته  سال  سه  در  همدان  پزشکی 
اهدای  برای  مغزی  مرگ  بیماران  خانواده  از  گیری  رضایت 

عضو داشته است.
اظهار  عضو  اهدای  فرهنگسازی  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
کرد: علاوه بر این موضوع آموزش تیم ها در سه بخش اصلی 
شامل شناسایی بیمار مرگ مغزی، رضایت گیری از خانواده 

ها و نگهداری، بسیار پر اهمیت و ضروری است.
علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
پزشکی همدان افزود: پرستارها در گام نخست باید بیماران 
مرگ مغزی را شناسایی کنند و افراد با هوشیاری پایین را به 

تیم اهدای عضو معرفی کنند.
سمیعی ادامه داد: سپس شرایط افرادی که سطح هوشیاری یا 
به اطلاع  باید  و  بررسی  آنها سه است  همان »جی.سی.اس« 
و تایید تیم تایید مرگ مغزی متشکل از پنج متخصص شامل 
متخصص  تیم،  این  عنوان سرپرست  به  بیهوشی  متخصص   «
پزشکی  و  داخلی  اعصاب،  و  مغز  جراح  اعصاب،  و  مغز 

قانونی برسد.
وی تاکید کرد: در صورت تایید سه نفر از پنج عضو اصلی 
تیم تایید مرگ مغزی فرایندهای بعدی آغاز می شود که در 
پیوند  تیم  از  مجزا  مغزی  مرگ  تایید  تیم  اعضای  راستا  این 

عضو هستند تا در تصمیم گیری ها تاثیری نگذارد.

علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 

تیم، موضوع  این  تایید  به دنبال  پزشکی همدان اضافه کرد: 
مرگ مغزی بیمار به خانواده او اطلاع رسانی شده و پس از 
اطلاع و اطمینان خانواده از این موضوع، تیم رضایت گیری 

متشکل از پرستاران »آی.سی.یو« وارد عمل می شوند.
در  با حضور  گیری  رضایت  تیم  اعضای  کرد:  بیان  سمیعی 
با ۸۳ تکنیک نحوه رضایت گیری آشنا  دوره های آموزشی 
این خانواده ها  با  بدانند چگونه  باید  افراد  این  می شوند و 
چه  ها  خانواده  منفی  واکنش  صورت  در  و  کنند  صحبت 
عملی انجام دهند تا رضایت گیری از روی اجبار نباشد بلکه 
خانواده بیمار با رضایت کامل و قلبی تن به این کار بدهند.

وی ادامه داد: ۱۲ تا ۲۴ ساعت به خانواده بیمار مرگ مغزی 
تا پس  داده می شود  باره وقت  این  در  گیری  برای تصمیم 
علوم  دانشگاه  گیر  رضایت  تیم  به  را  خود  رضایت  آن،  از 

پزشکی اعلام کنند.
علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
موضوع  رضایت،  اعلام  از  پس  کرد:  بیان  همدان  پزشکی 
به تهران اطلاع رسانی شده تا آمبولانس )کُد دار( مجهز به 
پیشرفته  اتاق آی.سی.یو و دارای  مثابه  به  تجهیزات پزشکی 
اعزام  تهران،  به  بیمار  انتقال  برای  به همدان  تجهیزات  ترین 

می شود.
اندام  برخی خانواده ها به علت حرف مردم مبنی بر فروش 
تمامی  حالیکه  در  کنند  می  صرفنظر  عضو  اهدای  از  بیمار، 
از سوی  پولی  هیچ  و  است  رایگان  اهدای عضو  فرایندهای 
دولت، دانشگاه علوم پزشکی و خانواده بیمار دریافت نمی 

شود.
ماندن  امان  در  برای  خانواده  از  برخی  کرد:  تاکید  سمیعی 
از حرف مردم مبنی بر »فروش اندام بیمار«، از اهدای عضو 
صرفنظر می کنند در حالیکه تمامی فرایندهای اهدای عضو 
علوم  دانشگاه  دولت،  سوی  از  پولی  هیچ  و  است  رایگان 

پزشکی و خانواده بیمار دریافت نمی شود.
فرهنگسازی  برای  پزشکی  علوم  دانشگاه  کرد:  اضافه  وی 
بر  مبنی  باورها  و  ادعاها  از  برخی  حذف  و  عضو  اهدای 

اهدای  ازای  به  مغزی  مرگ  بیمار  خانواده  به  پول  پرداخت 
عضو، از ظرفیت افراد ذی نفوذ، تریبون داران به ویژه ائمه 

جمعه استفاده کرده است.
همدان از نظر اهدای عضو در رتبه ۳۲ قرار دارد

علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
پزشکی همدان گفت: البته پول در جایی رد و بدل می شود 
که خانواده بیمار نیازمند عضو از فرد زنده، عضو مورد نیاز 

را خارج از نوبت دریافت کند.
سمیعی بیان کرد: جایگاه همدان از نظر اهدای عضو در بین 

۶۳ دانشگاه علوم پزشکی کشور در رتبه ۳۲ قرار دارد.
وی افزود: امسال تا به امروز نیز هشت نفر شامل چهار مرد 
و چهار زن نسبت به اهدای عضو اقدام کردند که ۶ نفر در 
درون استان بوده و ۲ نفر از همدانی های ساکن در مازندران 
به  همدان  در  پیکرشان  اهدا،  از  پس  که  بودند  کرمانشاه  و 

خاک سپرده شد.
علوم  دانشگاه  اعضا  پیوند  و  عضو  اهدای  دفتر  مسوول 
مرگ  بیمار   ۲۰ گذشته  سال  کرد:  یادآوری  همدان  پزشکی 
مغزی امکان اهدای عضو داشتند اما خانواده های آنان نسبت 
افراد زیر خاک  به این موضوع رضایت ندادند و جسم این 
مدفون شد در حالیکه این افراد با اهدای اعضای بدنشان می 
توانستند به ۸۰ نفر زندگی دوباره ببخشند و آنها را از مرگ 

نجات دهند.
انجام می شود  کلیه  پیوند  تنها  در همدان  اینکه  بیان  با  وی 
اهدا کنندگان رها نمی  از اهدای عضو، خانواده  گفت: پس 
پیگیر  همواره  پزشکی  علوم  دانشگاه  مدیران  بلکه  شوند 
آنها را اجابت می  بوده و خواسته های پزشکی  آنها  احوال 

کنند و در کارهای اداری نیز یاور و حامی آنها هستند.
سمیعی ابراز امیدواری کرد: هیچ عضو پیوندی از بیمار مرگ 
مغزی به خاک سپرده نشود و هیچ فردی در صف و لیست 

انتظار برای دریافت عضو معطل نماند.
۳۱ اردیبهشت در تقویم جمهوری اسلامی ایران به نام روز 

اهدای عضو نامگذاری شده است.
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پیشنهاد ۱۵۰ میلیارد تومانی
 به بازیکن استقلال

 افشای رقم های سرسام آور

زرینچه: 
مدیران استقلال به هواداران دروغ 

نگویند؛ جباری را از بین نبریم
مشخص  زنان  فوتسال  ملی  تیم  هدایت  اصلی  گزینه های   
شده اند و باید دید کدام یک از این گزینه ها شانس حضور 

در جام جهانی را پیدا می کند.
 تیم ملی فوتسال زنان در حالی با فروزان سلیمانی به مقام 
دو  سابقه  این  از  پیش  که  رسید  آسیا  ملت های  جام  سوم 
خود  کارنامه  در  را   ۲۰۱۸ و   ۲۰۱۵ سال های  در  قهرمانی 

داشته است.
جام ملت های این دوره با حواشی زیادی روبرو شد. 
با ویتنام در  بازی  حواشی ای که دامن تیم ملی را در 
مرحله گروهی گرفت. سلیمانی و شاگردانش به دنبال 
این بودند تا در مرحله حذفی با ژاپن روبرو نشوند و 
به همین دلیل تن به این نمایش زشت دادند. آنها در 
نهایت هم در نیمه نهایی به ژاپن خوردند و با شکست 
مقابل این تیم، در دیدار رده بندی به مصاف چین تایپه 
جام  به  صعود  برای  را  خود  واقعی  نمایش  تا  رفتند 

جهانی به همه نشان دهند.
سرمربی  یاری  شهناز  تند  واکنش  ویتنام  مقابل  بازی 
او  داشت.  دنبال  به  را  زنان  فوتسال  ملی  تیم  پیشین 
در گفت وگو با ایرنا، نمایش تیم ملی فوتسال زنان در 
بازی مقابل ویتنام در جام ملت های آسیا را تحقیرآمیز 
مخاطب  شعور  به  آنها  که  کرد  عنوان  و  دانست 
توهین کرداند و در این بازی روح ورزش پهلوانی و 

جوانمردی مُرده بود.
سلیمانی که در سال ۱۴۰۱ به عنوان سرمربی تیم ملی فوتسال 
را  زیادی  حواشی  گذشته  سال  شد،  یاری  جایگزین  زنان 
سپری کرد. مجید جلالی رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال 
به  رای  فنی  کمیته  در  ما  کرد:  عنوان   ۱۴۰۳ آذر  هشتم  در 
برکناری فروزان سلیمانی داده ایم و یک گزینه برای جانشینی 
باید  ابتدا  برکناری سلیمانی  اما موضوع  انتخاب کرده ایم  او 
فوتبال  توسط هیات رییسه و سپس توسط رئیس فدراسیون 

به امضا برسد تا این اتفاق عملی شود.
این موضوع واکنش سلیمانی را به همراه داشت و او به ایرنا 
گفت: این خبرهای کذب فقط آرامش تیم ملی فوتسال زنان 
را به هم می زند و ما شنبه اردو داریم و اینکه جلالی تصمیم 

گیرنده نیست.
جام  در  زنان  فوتسال  ملی  تیم  ضعیف  عملکرد  به  توجه  با 
تاج  مهدی  که  است  این  از  حاکی  شنیده ها  آسیا  ملت های 
و  است  سلیمانی  فروزان  برکناری  دنبال  به  که  مدت هاست 
دو گزینه را برای هدایت تیم ملی فوتسال زنان مدنظر دارد. 
شهناز یاری و شهرزاد مظفر که از مربیان مطرح فوسال ایران 

محسوب می شوند گزینه های هدایت این تیم هستند.
 ۲۰۱۵ و   ۲۰۱۴ های  سال  در  یعنی  سال  دو  مدت  به  یاری 
هدایت تیم ملی فوتسال زنان را برعهده داشت. یک ماه مانده 
تیم ملی در جام ملت های آسیا و کسب نخستین  به حضور 
فدراسیون  زنان  رئیس  نایب  عامری  عرب  الهه  قهرمانی، 
سلیمانی  فروزان  عامری،  عرب  کرد.  برکنار  را  وی  فوتبال 
که دستیار یاری بود را به جای وی برگزید اما بلافاصله از 

این تصمیم منصرف شد و او را به عنوان مربی در کنار علی 
اعزام  آسیا  ملت های  جام  مسابقات  به  تیم  همراه  به  صانعی 
ثبت  یاری  نام  به  باید  که  تیم  این  قهرمانی  نهایت  در  کرد. 

می شد، به نام صانعی خورد.
عنوان سرمربی  به   ۲۰۱۸ تا   ۲۰۱۶ از سال  آن  از  یاری پس 
که  بود  قرار  و  می کرد  فعالیت  دختران  فوتسال  جوانان  تیم 
این تیم به المپیک جوانان آرژانتین برود. عباس ترابیان رئیس 
اعزام  بازی ها  این  به  دختران  تا  نداد  اجازه  فوتسال  کمیته 
شوند و اعلام کرد که اولویت اعزام پسران است و این تیم 

هم عملکرد ضعیفی در این رقابت ها داشت.
بابایی  زیور  و  یاری  شهناز  به  فوتبال  فدراسیون   ۱۳۹۸ در 
کنار  در  فوتسال  ملی  تیم  مربیان  عنوان  به  که  کرد  اعلام 
علی رعدی مشاور فنی تیم ملی باشند اما یاری نپذیرفت و 
اعلام کرد که تیم ملی هویت ندارد و سرمربی آن مشخص 
به  یاری  نهایت  در  کند.  نمی  کار  مربی  عنوان  به  و  نیست 
عنوان سرمربی تیم ملی از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ فعالیت کرد 
اما در این مدت تیم ملی هیچ بازی انجام نداد و در نهایت 
در دوران شهاب الدین عزیزی خادم، شهره موسوی وی را 

برکنار کرد.
این  ملی  تیم  هدایت  عراق  پیشنهاد  با   ۱۴۰۱ سال  از  یاری 
تدارکاتی  اردوهای  برگزاری  با  و  گرفت  برعهده  را  کشور 
عراق در ایران در عرض ۴۰ روز توانست این تیم را قهرمان 
این  در  که  اینجاست  جالب  کند.  آسیا  غرب  مسابقات 
به  مظفر  شهرزاد  و  یاری  یعنی  ایرانی  سرمربی  دو  مسابقات 
عنوان سرمربیان تیم های عراق و کویت به مصاف هم رفتند تا 
این مسابقه دوئل دو مربی ایرانی باشد و تیم مظفر ۱۲ 
یاری  قهرمانی  خورد.  شکست  عراق  مقابل  صفر  بر 
با عراق سبب شد تا او در سال ۲۰۲۲ به عنوان ۱۰ 

مربی برتر جهان انتخاب شود.
اما شهرزاد مظفر خودش تیم ملی فوتسال کویت را 
تشکیل داده بود و حتی برخی از ستاره های ایران را 
با خود به لیگ کویت برد تا ملی پوشان این کشور 
تقویت شوند و ۶ سال روی تیم ملی کویت کار کرد 
و هدایت آن را برعهده داشت اما نتوانست برابر تیم 

نوپای عراق به برتری برسد.

قهرمانی،   ۶ ایران  زنان  فوتسال  برتر  لیگ  در  مظفر 
یک نایب قهرمانی و ۴ عنوان سومی را کسب کرده 
بود. او در سال ۲۰۱۳ به عنوان سرمربی تیم فوتسال 
داخل  مسابقات  در  تیم  این  با  توانست  ایران  زنان 
سالن آسیا به عنوان نایب قهرمانی برسد و پس از آن به دلیل 

مشکلات مالی از سمت خود کناره گیری کرد.
به جام ملت های آسیا در سال  مانده  از یکسال  مظفر کمتر 
باز هم در کنار  پذیرفت که  را در حالی  تیم  ۲۰۱۸ هدایت 

علی صانعی عنوان قهرمانی تکرار شد.
مدیره  هیات  عضو  عنوان  به  شجاعی  فریده  گذشته  سال 
باشگاه استقلال مظفر را به عنوان سرمربی تیم فوتسال زنان 
فدراسیون  اینکه  به  توجه  با  همچنین  کرد.  انتخاب  استقلال 
فوتبال به سرمربیان تیم های ملی اجازه نمی دهد تا همزمان 
در  مظفر  کنند،  سرمبیگری  ملی  تیم های  و  برتر  لیگ  در 
صورت دریافت این پیشنهاد باید یک گزینه را انتخاب کند.

زنان  فوتسال  ملی  تیم  سرمربی  انتخاب  برای  تاج  مهدی 
فیلیپین  جام جهانی  تا  ملی پوشان  زیرا  ندارد  زیادی  فرصت 
تاج  ماه فرصت دارند.  پنج  تنها  برگزار خواهد شد  آبان  که 
هم با این زمان کم باید هرچه سریع تر گزینه مورد نظر خود 
را انتخاب کند و دیدارهای تدارکاتی خوبی را برای حضور 
موفق تیم ملی فوتسال زنان در جام جهانی با تیم های مطرح 

آسیایی و اروپایی برگزار کند.

رونمایی از گزینه های هدایت تیم ملی فوتسال زنان؛ 
دوئل ۲ مربی مطرح برای حضور در جام جهانی

 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: من به عنوان یک استقلالی هرگز 
به استقلال خیانت نکردم و نخواهم کرد، قرار نیست برای حفظ 
صندلی مدیریتی ام در استقلال زیر بار هر شرط و شروطی بروم و 

اسیر توطئه های دلالان شوم.
سایت  با  گفت وگو  در  چهارشنبه  امروز  نظری جویباری  علی   
باشگاه استقلال با اشاره به بازی حساس این تیم در مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی اظهار داشت: تغییر زمان بازی با نفت آبادان 
یک ظلم مضاعف در حق هواداران استقلال بود. در حالی که 
هیچ منعی برای برگزاری بازی در روز دوم خرداد وجود نداشت، 
با این حال مجموعه مدیریتی استقلال با وجود ارسال اعتراض 
برگزاری مسابقه،  زمان  تغییر  به  نسبت  لیگ  به سازمان  رسمی 
ناچاریم  بازی در روز دوم خرداد نشدیم و  برگزاری  به  موفق 
در روز سوم خرداد با نفت بازی کنیم. در شرایطی که به خوبی 
می دانیم بسیاری از هواداران استقلال به دلیل ترافیک و حضور 
در محل کار خود امکان حضور در ورزشگاه را ندارند اما برای 
رفاه حال هواداران محترم باشگاه هزینه خرید بلیت را تا بیش از 
پنجاه درصد کاهش دادیم تا هواداران در ورزشگاه حضور پیدا 
کنند و با حمایت از تیم در ورزشگاه خانگی زمینه صعود استقلال 
را فراهم آورند تا غلبه بر تیم نفت آبادان شاهد حضور در فینال 

رقابت های حذفی باشیم.
وی افزود: شاگردان مجتبی جباری با همدلی و اتحاد هم قسم 
برای  را  شیرین  مسابقه، خاطره ای  این  در  موفقیت  با  تا  شدند 
با  نیز  هواداران  قطعا  زنند.  رقم  آزادی  ورزشگاه  در  هواداران 
حضور در ورزشگاه آزادی تا دقیقه ۹۰ از تیم حمایت خواهند 
کرد تا در کنار هم شاهد حضور در فینال رقابت های حذفی باشیم.

به منظور تقویت  به دغدغه هواداران  اشاره  با  نظری جویباری 
انتقالات برای حضور موفق در لیگ آتی  تیم در فصل نقل و 
عنوان کرد: به هواداران اطمینان می دهم همانطور که وعده دادیم 

بهترین ها را بر اساس منطق و استانداردهای فنی جذب می کنیم تا 
بتوانیم عملکرد مطلوبی در نقل و انتقالات داشته باشیم اما هرگز 
در این مسیر اسیر توطئه ها و فضاسازی جریان دلالی قرار نخواهیم 
گرفت. من به عنوان یک استقلالی هرگز به استقلال خیانت نکردم 
در  مدیریتی ام  برای حفظ صندلی  نیست  قرار  کرد،  نخواهم  و 

استقلال زیر بار هر شرط و شروطی بروم. این روزها برخی افراد 
با ریخت و پاش های نجومی به دنبال برهم زدن نرخ بازار نقل 
و انتقالات هستند اما ما نه درگیر این مسائل می شویم نه تن به 

خواسته جریان های دلالی می دهیم.
مدیرعامل باشگاه استقلال ادامه داد: ما با یک بازیکن برای حضور 
استقلال  در  برای حضور وی  مذاکره شدیم،  وارد  استقلال  در 
کردیم  ارائه  به وی  را  باشگاه  قرارداد  پرداخت سقف  پیشنهاد 
که مورد موافقت این بازیکن قرار گرفت اما باشگاه قبلی او با 
پرداخت حدود ۴۰ میلیارد تومان بیشتر از رقم پیشنهادی ما با او 
تمدید کرد. یعنی مبلغی بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان، اتفاقات این 

چنینی اصلا منطقی نیست!
وی یادآور شد: شنیده ام باشگاهی با بازیکن تازه وارد خود ۱۴۰ 
میلیارد تومان قرارداد بسته است، بازیکنی دیگر با ۱۲۰ میلیارد 
تومان قرارداد بسته است، باشگاهی به بازیکن فعلی استقلال مبلغ 
۱۵۰ میلیارد تومان پیشنهاد داده است. این عدد و رقم ها چگونه 
در فوتبال ما باب شده است؟ ما در باشگاه استقلال مخالف اجرای 
قانون سقف بودجه بودیم اما اگر قرار است با این عدد و رقم ها 
بازیکن  سهمیه  می خواهیم  فدراسیون  از  برود  بالا  فوتبال  نرخ 
خارجی را آزاد کند تا ما به جای پرداخت این رقم های عجیب 

بازیکن با کیفیت خارجی استخدام کنیم.
این مقطع که  نیست در  قرار  نظری جویباری خاطرنشان کرد: 
مدیریت استقلال را برعهده گرفتم با عملکردم باشگاه را زیر بار 
بدهی سنگین ببرم که مدیر بعدی با آوار سنگین بدهی ها روبه رو 
شود. در این مسیر با عقلانیت رفتار خواهیم کرد، به هواداران 
استقلال اطمینان می دهم که در آرامش بهترین اتفاقات را برای 
آنها رقم خواهیم زد. تا به امروز برای حفظ تمرکز تیم تلاش 
کردیم رفتاری مرتکب نشویم که به تیم استرس و حاشیه وارد 
کنیم اما بیکار هم نبودیم و مذاکرات خوبی را با برخی بازیکنان 
با نقل و  انجام دادیم که به زودی اخبار خوشی را در ارتباط 
انتقالات خواهید شنید.وی خطاب به مدیران فدراسیون فوتبال و 
دستگاه های نظارتی گفت: قطعا دوستان در فدراسیون فوتبال بهتر 
از ما در جریان عدد و ارقامی هستند که این روزها بین باشگاه ها، 
بازیکنان و مدیر برنامه ها رد و بدل می شود. بالارفتن غیراستاندارد 
نرخ فوتبال ایران به سود فوتبال نیست به همین دلیل آن ها باید 
برای کنترل وضعیت موجود وارد عمل شوند. این مسیر فوتبال را 
به سمت نابودی و ورشکستگی محض سوق می دهد و به نفع هیچ 
کسی نیست. فوتبال تنها دلخوشی هواداران است با این ریخت و 

پاش ها زمینه نابودی فوتبال به شدت فراهم می شود.

در  بازیکنان  جابجایی  برای  استقلال  مدیرعامل  که  رقم هایی 
نقل و انتقالات مطرح کرده با کیفیت فنی بازیکنان همخوانی 
ندارد اما در فوتبال بی در و پیکر ایران این دلال ها هستند که 

تعیین تکلیف می کنند!
انتقالات فوتبال ایران رقم   هر ساله و با شروع فصل نقل و 
های قرارداد بازیکنان بالا می رود و دلالان هم با بازار گرمی 
و شگردهای خود این بازیکنان را »باد« می کنند تا به مدیران 

باشگاه ها بیندازند و سود خودشان را ببرند.
در این میان نهادهای نظارتی، نمایندگان مجلس و همه آنهایی 
که در طول فصل از بداخلاقی و هنجارشکنی های فوتبالیست 
باید  که  حالا  می گشایند،  انتقاد  به  لبه  و  کنند  می  گلایه  ها 
نظارتی داشته باشند و اجازه پرداخت رقم های سرسام آور به 
یک بازیکن برای ۹ ماه را ندهند همه خواب هستند و مثل یک 

تماشاگر عمل می کنند.
رقم هایی که علی نظری جویباری مدیرعامل باشگاه استقلال 
بازیکنان افشا کرد دود از کله هر فردی که  برای یک فصل 
در این شرایط سخت اقتصادی با حقوق ماهیانه اندک زندگی 
برای  ظاهرا  اما  پراند  می  کند،  می  تامین  سختی  به  را  اش 
هیچکس مهم نیست که این رقم های سنگین از جیب تیم های 

مثلا خصوصی )اما در واقعیت همه دولتی( برای این بازیکنان 
پرداخت می شود.

و  داشت  زیادی  اشتباهات  گذشته  فصل  در  که  فوتبالیستی 
دهد  انجام  متمول  تیم  در  را  خود  ابتدایی  وظایف  نتوانست 
حالا بالای ۱۰۰ میلیارد تومان خواسته و بازیکن دیگری که 
بخشی از فصل را هم مصدوم بود و کارایی لازم را هم برای 

تیمش نداشت ۱۲۰ میلیارد تومان قرارداد مطالبه کرده است.
برتر  لیگ  های  رقابت  دوره  چهارمین  و  بیست  فنی  بررسی 

فصل گذشته نشان می هد که هیچ فوتبالیستی در ایران کیفیت 
فنی بالایی نداشته که حتی بخواهد ۵۰ میلیارد تومان هم بگیرد 
اما جولان دلال ها و بی کفایتی مدیران و بی تفاوتی نهادهای 
نظارتی و البته تماشاگر بودن فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
 ۳۰ بالای  هم  سوم  و  دوم  درجه  بازیکنان  است  شده  باعث 
میلیارد تومان برای ۹ ماه نیمکت نشینی در تیم شان دریافت 
کنند.اگر این بازیکنان در طول فصل می توانستند با عملکرد 
فنی خود به تیم شان کمک کنند یا باعث جذب تماشاگران و 
رضایت آنها از دیدن یک فوتبال زیبا شوند بازهم ایرادی به 
پرداخت چنین رقم هایی نبود اما واقعیت این است که همین 
بازیکنان که در حال بازار گرمی هستند در طول فصل بارها 
اشک تماشاگران را با عملکرد ضعیف شان و حاشیه هایی که 
فوتبال  در سطح  را  و حالا خودشان  درآوردند  ایجاد کردند 

اروپا جا می زنند تا قرارداد جدید ببندند.
سال هاست رسانه ها از نهادهای نظارتی و فدراسیون فوتبال 
و سایر افراد و نهادهای مرتبط می خواهند که به جولان دلال 
ها و افزایش بی رویه قیمت فوتبالیست ها ورود کنند اما هیچ 
ورودی صورت نگرفته تا شائبه دخالت آنها هم در این بازار 

آشفته و سهم بردن از پول بی حساب و کتاب مطرح شود.

نظری جویباری:

 هرگز به استقلال خیانت نکردم
 اسیر توطئه های دلالان نمی شویم

کدام فوتبالیست ایرانی ۱۰۰ میلیارد می ارزد
 نهادهای نظارتی تماشاگرند؟

مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید کرد که یک تیم با بازیکن خود 
۱۲۰ میلیارد تومان قرارداد بسته و به یک بازیکن استقلال هم 

۱۵۰ میلیارد تومان پیشنهاد داده است!
علی نظری جویباری با اشاره به بازی حساس استقلال در مرحله 
آبادان  نفت  صنعت  فوتبال  تیم  مقابل  حذفی  جام  نهایی  نیمه 
اظهار داشت: تغییر زمان بازی با نفت آبادان یک ظلم مضاعف 
برای  منعی  هیچ  که  حالی  در  بود.  استقلال  هواداران  حق  در 
برگزاری بازی در روز دوم خرداد وجود نداشت، با این حال 
به  رسمی  اعتراض  ارسال  وجود  با  استقلال  مدیریتی  مجموعه 
به  موفق  مسابقه،  برگزاری  زمان  تغییر  به  نسبت  لیگ  سازمان 
روز  در  ناچاریم  و  نشدیم  دوم خرداد  روز  در  بازی  برگزاری 
سوم خرداد با نفت بازی کنیم. در شرایطی که به خوبی می دانیم 
بسیاری از هواداران استقلال به دلیل ترافیک و حضور در محل 
کار خود امکان حضور در ورزشگاه را ندارند اما برای رفاه حال 
پنجاه  از  بیش  تا  را  بلیت  باشگاه هزینه خرید  هواداران محترم 
درصد کاهش دادیم تا هواداران در ورزشگاه حضور پیدا کنند 
و با حمایت از تیم در ورزشگاه خانگی زمینه صعود استقلال را 
فراهم آورند تا غلبه بر تیم نفت آبادان شاهد حضور در فینال 

رقابت های حذفی باشیم.
وی در ادامه توضیح داد: شاگردان مجتبی جباری با همدلی و 
خاطره ای  مسابقه،  این  در  موفقیت  با  تا  شدند  قسم  هم  اتحاد 
قطعاً  زنند.  رقم  آزادی  ورزشگاه  در  هواداران  برای  را  شیرین 
هواداران نیز با حضور در ورزشگاه آزادی تا دقیقه ۹۰ از تیم 
فینال  در  حضور  شاهد  هم  کنار  در  تا  کرد  خواهند  حمایت 

رقابت های حذفی باشیم.
منظور  به  هواداران  دغدغه  به  اشاره  با  جویباری  نظری  علی 
تقویت تیم در فصل نقل و انتقالات برای حضور موفق در لیگ 
آتی گفت: به هواداران اطمینان می دهم همانطور که وعده دادیم 
بهترین ها را بر اساس منطق و استانداردهای فنی جذب می کنیم 
اما  باشیم  انتقالات داشته  و  نقل  بتوانیم عملکرد مطلوبی در  تا 
هرگز در این مسیر اسیر توطئه ها و فضاسازی جریان دلالی قرار 
استقلال  به  هرگز  استقلالی  یک  عنوان  به  من  گرفت.  نخواهیم 
برای حفظ صندلی  نیست  قرار  کرد،  نخواهم  و  نکردم  خیانت 
این  بروم.  و شروطی  هر شرط  بار  زیر  استقلال  در  مدیریتی ام 
روزها برخی افراد با ریخت و پاش های نجومی به دنبال برهم 
زدن نرخ بازار نقل و انتقالات هستند اما ما نه درگیر این مسائل 

می شویم نه تن به خواسته جریان های دلالی می دهیم.
مدیرعامل باشگاه استقلال در ادامه توضیح داد: ما با یک بازیکن 
حضور  برای  شدیم،  مذاکره  وارد  استقلال  در  حضور  برای 
به  را  باشگاه  قرارداد  سقف  پرداخت  پیشنهاد  استقلال  در  وی 
اما  بازیکن قرار گرفت  این  ارائه کردیم که مورد موافقت  وی 
باشگاه قبلی او با پرداخت حدود ۴۰ میلیارد تومان بیشتر از رقم 
پیشنهادی ما با او تمدید کرد. یعنی مبلغی بیش از ۱۰۰ میلیارد 

تومان، اتفاقات این چنینی اصلًا منطقی نیست!
وی در ادامه گفت: شنیده ام باشگاهی با بازیکن تازه وارد خود 
 ۱۲۰ با  دیگر  بازیکنی  است،  بسته  قرارداد  تومان  میلیارد   ۱۴۰
فعلی  بازیکن  به  باشگاهی  است،  بسته  قرارداد  تومان  میلیارد 
این عدد  است.  داده  پیشنهاد  تومان  میلیارد  مبلغ ۱۵۰  استقلال 
باشگاه  در  ما  است؟  شده  باب  ما  فوتبال  در  چگونه  رقم ها  و 
استقلال مخالف اجرای قانون سقف بودجه بودیم اما اگر قرار 
فدراسیون  از  برود  بالا  فوتبال  نرخ  رقم ها  و  این عدد  با  است 
جای  به  ما  تا  کند  آزاد  را  خارجی  بازیکن  سهمیه  می خواهیم 
پرداخت این رقم های عجیب بازیکن با کیفیت خارجی استخدام 

کنیم.
وی در ادامه توضیح داد: قرار نیست در این مقطع که مدیریت 
استقلال را برعهده گرفتم با عملکردم باشگاه را زیر بار بدهی 
سنگین ببرم که مدیر بعدی با آوار سنگین بدهی ها روبه رو شود. 
در این مسیر با عقلانیت رفتار خواهیم کرد، به هواداران استقلال 
اطمینان می دهم که در آرامش بهترین اتفاقات را برای آنها رقم 
کردیم  تلاش  تیم  تمرکز  حفظ  برای  امروز  به  تا  زد.  خواهیم 
رفتاری مرتکب نشویم که به تیم استرس و حاشیه وارد کنیم اما 
بیکار هم نبودیم و مذاکرات خوبی را با برخی بازیکنان انجام 
دادیم که به زودی اخبار خوشی را در ارتباط با نقل و انتقالات 

خواهید شنید.
و  فوتبال  فدراسیون  مدیران  به  خطاب  جویباری  نظری  علی 
فوتبال  فدراسیون  در  دوستان  قطعاً  گفت:  نظارتی  دستگاه های 
بین  این روزها  ارقامی هستند که  ما در جریان عدد و  از  بهتر 
باشگاه ها، بازیکنان و مدیر برنامه ها رد و بدل می شوند هستند، 
بالا رفتن غیر استاندارد نرخ فوتبال ایران به سود فوتبال نیست 
به همین دلیل آن ها باید برای کنترل وضعیت موجود وارد عمل 
ورشکستگی  و  نابودی  سمت  به  را  فوتبال  مسیر  این  شوند، 
تنها  فوتبال  نیست.  کسی  هیچ  نفع  به  و  می دهد  سوق  محض 
دلخوشی هواداران است با این ریخت و پاش ها زمینه نابودی 

فوتبال به شدت فراهم می شود.

هواداران  اینکه  بیان  با  استقلال  فوتبال  تیم  پیشین  کاپیتان 
حرف مدیران را باور ندارند گفت : باید یک مربی خارجی 
بزرگ به خدمت گرفته شود تا مجتبی جباری که یک پتانسیل 

برای آینده است از بین نرود.
جواد زرینچه  در خصوص وضعیت استقلال در لیگ بیست 
و چهارم گفت: هیچکس انتظار نداشت که استقلال لیگ را با 
این شرایط به پایان برساند. جایگاه استقلال نهم جدول نبوده 
و نیست اما اتفاقاتی که از ابتدای فصل برای استقلال شکل 
گرفت باعث شد تا این تیم نتایج ضعیفی را کسب کند که 
در تاریخ استقلال بی سابقه بود. رفتن نکونام، اختلاف نظر او 
با مدیریت وقت. جذب نشدن بازیکنان مد نظر کادر فنی و 
تغییرات پی در پی استقلال را هرروز وارد یک حاشیه جدید 

کرد تا این تیم روز به روز ضعیف تر شود.
مدیریت استقلال مقصر اصلی مشکلات بود

مدیریت  که  نکنید  شک  کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  وی 
استقلال دلیل اصلی مشکلات آبی پوشان بود و هرگز تا پایان 
فصل هم مشکلات برطرف نشد که هیچ بلکه بدتر هم شد. 
مگر می شود تیم استقلال چند مدیر عامل در طول یک فصل 
را  مشکلاتشان  کسی  چه  با  ندانند  بازیکنان  و  کند  عوض 
بازگو کنند. مدیریتی که مدیریت بلد نبود در کار سرمربی 
می خواست دخالت کند و اشتباهات مدیریتی ضربه های بدی 
نکونام  با  استقلال  وقت  مدیران  اگر  شاید  زد.  استقلال  به 
تعامل می کردند و اختلافات را کنار می گذاشتند هرگز کار 
به اینجا کشیده نمی شد که آبی پوشان در پایان فصل در رده 

نهم قرار بگیرد.
خواسته ها از سیدورف مشخص شود

مشاور  عنوان  به  سیدورف  حضور  خصوص  در  زرینچه 
چهره  یک  سیدورف  کلارنس  کرد:  تاکید  استقلال  باشگاه 
شناخته شده در فوتبال دنیا است اما باید ببینیم چه خواسته ای 
از او در استقلال وجود دارد آیا برای او شرح وظایف در نظر 
گرفته شده است و قرار است از تجربیات سیدورف چکونه 
در  آیا  و  چیست  باشگاه  قبال  در  او  وظیفه  شود.  استفاده 
بحث فنی و جذب بازیکن هم کمک خواهد کرد. به اعتقاد 
من مدیر عامل استقلال باید در این خصوص بیشتر توضیح 
دهد تا مشخص شود وظایف سیدورف در استقلال چیست.

فقط مربی خارجی باید جذب شود
کاپیتان پیشین استقلال در پاسخ به این سوال که اگر جباری 
تیم را قهرمان جام حذفی کند احتمال اینکه سرمربی فصل 
آینده آبی پوشان شود گفت: نباید مجتبی جباری را با دست 
تمام وجود کار  با  این چند وقت  او در  بسوزانیم  خودمان 
کرده و امیدواریم بتواند استقلال را قهرمان جام حذفی کند 
آینده یک مربی بزرگ  برای فصل  باید  استقلال  اما مدیران 
به  بگیرند  خدمت  به  را  استراماچونی  مثل  خوب  خارجی 
شرطی که به تعهدات خود عمل کنند تا اتفاقاتی که برای 
بین  از  هم  را  جباری  مجتبی  ندهد.  رخ  افتاد  استراماچونی 
نبریم تو توانایی بالایی در امر مربیگری دارد و می تواند در 
کنار یک مربی خارجی خوب تجربه اندوزی کرده و دانش 
خود را بیشتر کند. بنابراین جباری را اذیت نکنیم و به راحتی 

او را نابود نکنیم.
مشکل استراماچونی بیشتر پول بود

وی در پاسخ به این پرسش که آیا استراماچونی فقط به خاطر 
پول استقلال را ترک کرد گفت: در آن زمان سرپرست تیم 
استقلال بودم و ارتباط نزدیکی با استراماچونی داشتم. به جز 
بحث مطالبات مشکلات دیگری هم در جدایی استراماچونی 
بود  مطالبات  دریافت  عدم  اصلی  مشکل  اما  داشت  وجود 
که باعث شد استقلالی که همه او را قهرمان می دانستند به 
یکباره با رفتن استرا دچار بحران شده و قهرمانی را از دست 
بدهد. ضعف مدیریتی در آن مقطع هم ضربه جبران ناپذیری 
به استقلال زد و این تیم نتوانست به قهرمانی دست پیدا کند.

حضور ۶ سرمربی بی سابقه بود
زرینچه در خصوص حضور ۶ مربی در یک فصل آن هم 
در استقلال گفت: این تغییرات نشانه ضعف و بی تجربگی 
سرمربی  شش  تیم  یک  می شود  مگر  بود.  استقلال  مدیران 
بقا  برای  وقت  مدیریت  که  می دهد  نشان  این  کند.  عوض 
کردند.  بازی  استقلال  اعتبار  با  و  زده  کاری  هر  به  دست 
بازیکنان تا می خواستند با تفکرات سرمربی جدید آشنا شوند 
سرمربی بعدی هدایت تیم را بعهده می گرفت و باز بازیکنان 
در یک سردرگمی قرار می گرفتند و نتیجه این همه تغییرات 

رده نهم جدول در پایان لیگ بود.
مدیران استقلال دروغ نگویند

وی در ادامه خاطر نشان کرد: یکی از دلایلی که هواداران 
نمی توانند حرف های مدیران استقلال را در خصوص نقل و 
صادقانه  استقلال  مدیران  که  است  این  کنند  باور  انتقالات 
یا  جدایی  در خصوص  عامل  مدیر  باید  نمی کنند.  صحبت 
جذب بازیکن و انتخاب سرمربی جدید با هواداران صحبت 
کند. پنهان کاری و دروغ را کنار بگذارند. آنچلوتی سرمربی 
مدیران  شد.  معرفی  برزیل  سرمربی  عنوان  به  اما  بود  رئال 
نه  اخبار درست هواداران را دل گرم کنند  با  باید  استقلال 

اینکه با گفته های غیر واقعی آنها را از خود دور کنند.
آینده استقلال به مدیران تیم مربوط می شود

زرینچه در پایان و در پاسخ به این سوال که آینده استقلال 
بود  استقلال روشن خواهد  آینده  را چگونه می بینید گفت: 
به شرط آنکه صداقت و تلاش و راستگوئی در بین مدیران 

وجود داشته باشد.
 مدیران استقلال نباید فرصت را از دست بدهند و به جای 
سکوت و وعده های توخالی حقیقت را به هواداران بگویند 
اگر صداقتی در کار نباشد اتفاقاتی که در لیگ بیست و سوم 
برای استقلال رخ داد ادامه خواهد داشت و باز باید شاهد 

ناراحتی و سرخوردگی هواداران باشیم.

است.  قهرمانی  مدعی  تیم های  موفقیت  ستون  آرام  رختکن 
حال باید دید مدیریت باشگاه چه تدبیری برای کنترل این 

تلاطم بالقوه خواهد اندیشید.
با  تابستانی  انتقالات  و  نقل  در  پرسپولیس  طوفانی  شروع   
مجتبی  کاظمیان،  امین  بیفوما،  تیوی  نظیر  بازیکنانی  جذب 
فخریان، رضا شکاری و پیام نیازمند، نوید یک فصل پرفشار 
و پرامید را می دهد اما بدون شک مدیریت و کادرفنی این 
تیم باید تمام تمرکز خود را به پچ پچ های پشت در رختکن 
 ۵۰ قرارداد  عقد  شود.شایعه  دردسرساز  می تواند  که  بدهد 
میلیارد تومانی پرسپولیس با یکی از خریدها در حالی مطرح 
می شود که بعضی از بازیکنان اصلی فصل گذشته این تیم 
بین ۱۵ تا ۲۰ میلیارد تومان دریافتی داشته اند.در حال حاضر 
تیم  قدیمی  بازیکنان  سوی  از  نارضایتی  یا  علنی  اعتراض 
اما  است  نشده  مطرح  تازه واردها  قرارداد  مبالغ  به  نسبت 
فضایی که به شکل آرام و خزنده در حال شکل گیری است، 
نشان می دهد اگر شفافیت و مدیریت درستی در خصوص 
سیاست های مالی باشگاه صورت نگیرد، ممکن است صدای 
اعتراض ها را در آینده ای نه چندان دور در رختکن تیم بلند 
کند.در ظاهر همه چیز آرام است، اما این سکوت اگر جدی 
گرفته نشود، ممکن است به مرور زمان به نارضایتی پنهان، 
شکل گیری دودستگی و حتی شکاف در اتحاد رختکن ختم 
مثل  بالا  انتظارات  سطح  با  تیم هایی  در  که  چیزی  شود. 
و  بازی ها  کیفیت  بر  مستقیمی  تأثیر  می تواند  پرسپولیس، 
عملکرد تیمی داشته باشد.پرسپولیس به خوبی می داند که در 
مسیر بازسازی و بازگشت به کورس رقابت با تیم های مدعی 
مثل تراکتور و سپاهان، بیش از هر چیز به اتحاد درونی و 

رختکن منسجم نیاز دارد.

خطر نگران کننده زیر پوست پرسپولیس؛ 

تدبیر مدیران برای قطع »پچ پچ«ها



دبه های آمریکا و خطر بی حاصلی مذاکرات 

فرجی راد :

آمریکایی ها با اظهارات ضد و نقیض، اعتماد در مذاکرات را از بین برده اند

جانب  از  غیرواقعی  مطالبات  از  اجتناب  به  مذاکرات  آینده 
همان طور  صورت،  این  غیر  در  دارد،  بستگی  مقابل  طرف 
که رهبر معظم انقلاب اشاره کردند، مذاکرات احتمالًا بدون 

نتیجه باقی خواهد ماند. 
مراسم  در  ایران  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  اخیر  اظهارات 
بزرگداشت شهید ابراهیم رئیسی و شهدای پرواز اردیبهشت 
1404، که بر عدم نتیجه بخش بودن مذاکرات با آمریکا تأکید 
داشت، نشان دهنده عمق بی اعتمادی به رویکردهای متناقض 

و خصمانه طرف مقابل است.
مکانیسم  تهدید  با  همراه  اروپا،  و  آمریکا  ضدایرانی  مواضع 
ماشه، بخشی از استراتژی فشار حداکثری برای کسب امتیاز 
در مذاکرات هسته ای است. ناهماهنگی ها در تیم مذاکره کننده 
پاسخ های  و  آمریکا  و  اروپا  بین  منافع  تعارض  آمریکایی، 
قاطع ایران نشان دهنده پیچیدگی های این پرونده است. ایران 
در  دیپلماتیک،  استقلال  حفظ  و  غنی سازی  حق  بر  تأکید  با 
خود  آمادگی  همزمان  و  می کند  مقاومت  فشارها  این  برابر 
است.  داده  نشان  ملی  منافع  چارچوب  در  مذاکره  برای  را 
جانب  از  غیرواقعی  مطالبات  از  اجتناب  به  مذاکرات  آینده 
همان طور  صورت،  این  غیر  در  دارد.  بستگی  مقابل  طرف 
که رهبر انقلاب اشاره کردند، مذاکرات احتمالًا بدون نتیجه 

باقی خواهد ماند.
فشار حداکثری و عملیات روانی

به  بازگشت  زمان  از  آمریکا،  رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد 
ایران  علیه  حداکثری  فشار  سیاست   ،2025 سال  در  قدرت 
خود  سخنرانی  در  او  است.  کرده  دنبال  بیشتری  شدت  با  را 
ایران  آمریکا،  و  سعودی  عربستان  سرمایه گذاری  نشست  در 
و  کرد  توصیف  خاورمیانه«  مخرب  نیروی  »بزرگ ترین  را 
عراق،  یمن،  در  ناآرامی ها  مسئول  را  تهران  سیاست های 

سوریه و لبنان دانست.
اول  دوره  تحریم های  که  شد  مدعی  همچنین  ترامپ 
نیابتی  گروه های  مالی  تأمین  از  مانع  ریاست جمهوری اش 
ایران شده و دولت جو بایدن با لغو تحریم ها، میلیاردها دلار 
در اختیار ایران قرار داده که به ادعای او برای حمله 7 اکتبر 
اظهارات  این  است.  شده  استفاده  اسرائیل  به  حماس   2023
تضعیف  برای  آمریکا  روانی  عملیات  استراتژی  از  بخشی 
در  عمومی  نارضایتی  تشدید  و  ایران  حکمرانی  مشروعیت 
داخل این کشور است. با این حال، او در رویکردی دوگانه، 
داد  هشدار  اما  گفت،  سخن  ایران  با  توافق  برای  آمادگی  از 
صفر  به  را  ایران  نفت  صادرات  پیشنهاد،  رد  صورت  در  که 

خواهد رساند.
فشار  و  تهدید  بر  سو  یک  از  که  اظهارات،  در  تناقض  این 
نگه  باز  را  دیپلماسی  درهای  دیگر  سوی  از  و  دارد  تأکید 
می دارد، نشان دهنده تلاش آمریکا برای حفظ فشار حداکثری 

و همزمان کسب امتیاز در مذاکرات است. به گفته سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران، اسماعیل بقایی، مذاکره با طرفی 

که به روندهای دیپلماتیک پایبند نیست، دشوار است. 
مذاکره کننده  ویتکاف،  استیو  اظهارات  در  پایبندی  عدم  این 
است.  مشهود  نیز  هسته ای،  گفت وگوهای  در  آمریکا  ارشد 
ویتکاف در مصاحبه با شبکه ABC موضعی حداکثری اتخاذ 
غنی سازی  از  سطحی  هیچ  آمریکا  که  نمود  اعلام  و  کرد 
او  که  است  حالی  در  این  نمی پذیرد.  را  ایران  در  اورانیوم 
درصد   3.6 سطح  تا  غنی سازی  عمان،  مذاکرات  در  پیش تر 
با  این موضع  اما  بود،  را قابل قبول دانسته  برجام(  با  )مطابق 
شد  امور خارجه آمریکا، مواجه  وزیر  روبیو،  واکنش مارکو 
که ادعا کرد منظور ویتکاف تولید غنی سازی در ایران نبوده، 

بلکه ایران باید مواد غنی شده را وارد کند.
به  که  آمریکایی،  مذاکره کننده  تیم  در  ناهماهنگی ها  این 
لابی های  و  تندرو  گروه های  سوی  از  داخلی  فشارهای 
استراتژی  فقدان  نشان دهنده  می شود،  داده  نسبت  ضدایرانی 

منسجم در سیاست خارجی آمریکا است.
تهدید مکانیسم ماشه و هماهنگی اروپا با آمریکا

فرانسه،  اروپا:  )تروئیکای  برجام  عضو  اروپایی  کشورهای 
ایفا  مهمی  نقش  هسته ای  مذاکرات  در  نیز  بریتانیا(  و  آلمان 
آمریکا  با  متعارض  گاها  منافع  با  آن ها  رویکرد  اما  می کنند، 
اهرم   ،2018 سال  در  برجام  از  آمریکا  خروج  است.  همراه 
فعال سازی مکانیسم ماشه را به اروپا سپرد، که طبق بندهای 
36 و 37 برجام، امکان بازگشت خودکار تحریم های شورای 
امنیت علیه ایران را در صورت نقض تعهدات هسته ای فراهم 
منقضی   2025 اکتبر  در  بود  قرار  که  مکانیسم،  این  می کند. 
شود، به ابزاری برای چانه زنی دیپلماتیک تبدیل شده است.

ژان نوئل بارو، وزیر امور خارجه فرانسه، در کنفرانس خبری 
مشترک با رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، تهدید کرد که در صورت شکست مذاکرات، فرانسه 
لحنی  با  نیز  گروسی  است.  ماشه  مکانیسم  فعال سازی  آماده 
به  رسیدن  برای  هفته  چند  تنها  که  کرد  اعلام  آمیز  هشدار 
با  می رسد  نظر  به  که  اظهاراتی  است،  باقی  فرصت  توافق 
دوگانه  رویکرد  این  است.  شده  هماهنگ  اروپا  تهدیدات 
سوی  از  و  دارد  تأکید  دیپلماسی  بر  سو  یک  از  که  اروپا، 
برای  تلاش  دهنده  نشان   می کند،  تحریم  به  تهدید  دیگر 
حفظ نقش در مذاکراتی است که پس از کنار گذاشته شدن 
اروپا از گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا، به حاشیه 
اتهامات  اروپا  ماشه،  مکانیسم  تهدید  بر  شده اند.علاوه  رانده 
موشکی و بازداشت اتباع ایرانی را به عنوان ابزارهای فشار 
در  ایرانی  اتباع  بازداشت  است.  گرفته  کار  به  تهران  علیه 
علیه  طرح هایی  با  ارتباط  مانند  اتهاماتی  به  فرانسه  و  بریتانیا 
سناریوی  از  بخشی  فلسطین،  از  حمایت  یا  اسرائیل  سفارت 

هماهنگ برای فشار سیاسی بر ایران تلقی می شود.
اینکه  بر  مبنی  بارو  اظهارات  با  همراه  اقدامات،  این   
موشک های ایرانی می توانند شهر مارسی را هدف قرار دهند، 
و  ترامپ  دولت  توجه  جلب  برای  اروپا  تلاش  نشان دهنده 

ایفای نقش »پلیس بد« در مذاکرات است.
با این حال، تعارض منافع بین اروپا و آمریکا مشهود است. 
گذاشته  کنار  آمریکا  و  ایران  مستقیم  مذاکرات  از  که  اروپا، 
نقش  بازتعریف  دنبال  به  ماشه  مکانیسم  به  تهدید  با  شده، 
خود است. اما همان طور که بقایی اشاره کرد، مکانیسم ماشه 
اروپا  منافع  ضرر  به  می تواند  که  است  لبه«  دو  »شمشیر  یک 

نیز تمام شود.
تأکید بر حق غنی سازی و دیپلماسی قاطع

دیپلماتیک  اما  قاطع  رویکردی  فشارها،  این  برابر  در  ایران 
خارجه  امور  وزیر  عراقچی،  عباس  است.  کرده  اتخاذ 
که  کرد  اعلام  اروپا،  و  آمریکا  تهدیدات  به  پاسخ  در  ایران، 
غنی سازی در ایران ادامه خواهد یافت و مطالبات غیرواقعی 

به نتیجه نخواهد رسید. 
او با اشاره به ناهماهنگی در مواضع تیم آمریکایی، ویتکاف 
هشدار  و  کرد  توصیف  »دور«  مذاکراتی  واقعیت های  از  را 
بن بست  به  را  مذاکرات  می تواند  غیرواقعی  مطالبات  که  داد 

بکشاند.
گسترش  منع  پیمان  تحت  خود  حقوق  بر  همچنین  ایران 
غنی سازی  و  کرده  تأکید   )NPT( هسته ای  سلاح های 
سعید  است.  دانسته  مذاکره  غیرقابل  و  ملی  دستاورد  را 
خطیب زاده، معاون وزیر امور خارجه، و مجید تخت روانچی، 
هیچ  که  کردند  اعلام  نیز  خارجه،  وزارت  سیاسی  معاون 
کند  محروم  غنی سازی  حق  از  را  ایران  نمی تواند  کشوری 
شکست  به  محکوم  ابتدا  از  صفر«  »غنی سازی  رویکرد  و 
بوده است. بقایی نیز اتهامات مربوط به ارتباط غنی سازی با 
کرد  تأکید  و  خواند  آشکار«  »سفسطه  را  هسته ای  تسلیحات 
کشورها  از  بسیاری  غنی سازی  تأسیسات  منطق،  این  با  که 

باید تعطیل شود.
در  خود  اخیر  سخنرانی  در  نیز  اسلامی  انقلاب  رهبر 
قاطع  موضع  به  اشاره  با  رئیسی،  شهید  بزرگداشت  مراسم 
با  مستقیم  مذاکره  عدم  بر  مبنی  ایران  فقید  رئیس جمهور 
آمریکا، اظهار داشتند که مذاکرات غیرمستقیم در دوره شهید 
رئیسی و اکنون نیز بدون نتیجه بوده و گمان نمی رود در این 

دوره نیز به نتیجه برسد.
مذاکره  بر  غربی  طرف های  اصرار  که  کردند  تأکید  ایشان   
مستقیم، به دلیل ناتوانی در کشاندن ایران به پای میز مذاکره 
ایران  عزم  نشان دهنده  موضع  این  است.  تطمیع  یا  تهدید  با 
و  دیپلماتیک  تصمیم گیری های  در  استقلال  حفظ  برای 

مقاومت در برابر فشارهای خارجی است.
چشم انداز مذاکرات

مذاکرات هسته ای ایران در سایه تهدیدات مکانیسم ماشه و 
مواجه  جدی  چالش های  با  اروپا  و  آمریکا  متناقض  مواضع 
 60 از  غنی سازی  کاهش  پیشنهاد  ایران  سو،  یک  از  است. 
درصد به 3.67 درصد در ازای لغو تحریم ها و دسترسی به 
دارایی های بلوکه  شده را مطرح کرده است، که نشان  دهنده 
به  مذاکرات  شکنندگی  اما  است.  تهران  دیپلماتیک  انعطاف 
همچنان  آمریکا  سینوسی  رویکرد  و  اسرائیل  فشارهای  دلیل 

ادامه دارد.
می تواند  آمریکا  و  اروپا  بین  منافع  تعارض  دیگر،  سوی  از 
برای ایران هم فرصت و هم تهدید باشد. اروپا، که به دنبال 
ایفای نقش مستقل تر در مذاکرات است، ممکن است با فعال  
بر  دیپلماتیک  و  اقتصادی  فشارهای  ماشه  مکانیسم  سازی 
بازارهای  ثبات  به  اروپا  وابستگی  اما  دهد.  افزایش  را  ایران 
و  عربستان  مانند  عربی  کشورهای  برخی  تمایل  و  انرژی 
تهران  برای  فرصتی  می تواند  ایران،  با  تنش زدایی  به  امارات 
فراهم کند تا از شکاف های موجود به نفع خود استفاده کند.
هزینه های  از  آگاهی  و  یمن  در  آمریکا  نظامی  شکست های 
بالای تقابل مستقیم با ایران نیز رویکرد واشنگتن را از تهدید 
است.  داده  تغییر  روانی  عملیات  و  اقتصادی  فشار  به  نظامی 
فراهم  دیپلماتیک  مذاکرات  برای  فضایی  می تواند  تغییر  این 
مطالبات  از  اروپا  و  آمریکا  که  صورتی  در  تنها  اما  کند، 

غیرواقعی دست بکشند.

با  »آمریکایی ها  این که  بر  تاکید  با  کشورمان  پیشین  دیپلمات 
حرف های ضد و نقیضی که مطرح کرده اند، اعتماد در مذاکرات 
را از بین برده اند«، گفت: ایران به آمریکایی ها اعتماد ندارد ؛ 
را  آن ها  که خواسته  در صورتی  کند  اطمینان حاصل  چطور 
بپذیرد خواسته های دیگری را مطرح نکنند. به گزارش ایسنا، 
برگزار شده  آمریکا  و  ایران  غیر مستقیم  مذاکرات  چهار دور 
و طرفین مشخص کردند در دور پنجم گفت وگوها، مذاکرات 
اخیر  روزهای  طی  اما  می دهند،  قرار  کار  دستور  در  را  فنی 
غنی سازی  مساله حق  در  نقیضی  و  مواضع ضد  آمریکایی ها 
ایران مطرح کردند که با واکنش و موضع قاطع و محکم ایران 
نیز مواجه شدند. حضرت  آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در صحبت های اخیر خود در مراسم نخستین سالگرد 
شهادت آیت الله رئیسی و دیگر شهدای خدمت بیان داشتند که 
صحبت مذاکرات شد، من یک تذکری به طرف مقابل بدهم. 
طرف آمریکایی که در این مذاکراتِ غیرمستقیم وارد صحبت 

می شوند، گفت وگو می کنند، سعی کنند یاوه گویی نکنند.
اجازه   ایران  به  ما  بگویند  اینکه  کردند  خاطرنشان  ایشان 
غنی سازی نمی دهیم، این غلط زیادی است. کسی منتظر اجازه  
روشی  دارد،  سیاستی  اسلامی  جمهوری  نیست.  آن  و  این 
انقلاب  معظم  می کند.رهبر  تعقیب  را  خودش  سیاست  دارد، 
ایران  ملت  به  دیگری  مناسبت  یک  در  البته  که  کردند  تاکید 
توضیح خواهم داد که علت اینکه اینها روی غنی سازی تکیه 
و  آمریکایی  و  غربی  طرف های  اینقدر  چرا  چیست،  می کنند 
دیگران اصرار دارند که باید در ایران غنی سازی نباشد. اینها 
را ان شاءالله در یک مناسبت دیگری باز می کنم برای ملت ایران 
که بدانند طرف، نیتش چیست.همچنین »سید عباس عراقچی« 
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به بیانات رهبر انقلاب در 
نیست  موضوعی  اصلا  غنی سازی  بحث  این خصوص گفت: 
که از نظر ما قابل مذاکره باشد و من پاسخ صریح را در چند 

روز گذشته دادم. امروز هم مقام معظم رهبری تکلیف را کاملا 
روشن کردند.وی در پاسخ به سوالی درباره تاریخ دور پنجم 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا گفت: یک تاریخی برای 

مذاکرات پیشنهاد شده اما ما هنوز قبول نکرده ایم.
احتمالا یکی از دلایل تغییر نظر آمریکایی ها سفر ترامپ 

به منطقه باشد
»عبدالرضا فرجی راد« در گفت وگو با ایسنا در تحلیل خود از 
داشت:  اظهار  مذاکرات  ادامه  برای  آمریکایی ها  اخیر  مواضع 
آمریکایی ها در دور چهارم مذاکرات به گونه ای صحبت کردند 
فنی  مبنای مذاکرات  بر  بیش تر  پنجم گفت وگوها  که در دور 
خواهد بود، لذا وقتی از صحبت از مذاکرات فنی می شود به 
این معنی است که تا حدی غنی سازی را پیذرفته اند، اما وقتی 

به واشنگتن برگشتند گویا نظرشان تغییر کرد. 
وی افزود: احتمالا یکی از دلایل تغییر نظر آمریکایی ها سفر 
ترامپ به منطقه باشد،  به هر حال برخی از کشورهای عربی 
منطقه هیچ کدام دنبال تنش و درگیری نیستند، اما خواهان این 
هم نیستند که در ایران غنی سازی انجام شود، به همین دلیل وقتی 
ترامپ به کاخ سفید برگشت احتمالا این مساله مجددا مورد 
پیشین کشورمان همچنین  دیپلمات  قرار گرفته است.  بررسی 
بیان کرد: انتخابات کنگره و فشارهای داخلی، نظر اسرائیل و 
برخی از کشورهای عربی همه در نظر آمریکایی ها تاثیر دارد، 
زیرا هیچ کدام از این ها غنی سازی را در ایران نمی خواهند و 
ترامپ به جای این که آن ها را قانع کند، فشار را بر روی ایران 
گذاشته است، از این رو احتمال این که مذاکرات به بن بست 
کشیده شود وجود دارد، گرچه اگر هم دور پنجم برگزار شود 
با توجه به حرف های ضد و نقیضی که آمریکایی ها به عنوان 
یک قدرت جهانی مطرح کرده اند، اعتماد در مذاکرات را از 
بین برده اند. فرجی راد با بیان این که »آن ها تصور می کنند ایران 
یک کشور کوچک است که هر چه خواستند بگویند و ایران هم 

بپذیرد«،  گفت: طرف مقابل می گوید نگران هسته ای شدن ایران 
ایران هم اعلام کرده که ما اطمینان می دهیم  است، از طرفی 
هسته ای نمی شویم حتی آژانس بازرسی کامل را خواهد داشت، 
اما با شرایطی که ایجاد کرده اند ایران نیز به  آن ها اعتماد ندارد، 
حتی اگر ایران بخواهد بپذیرد باید هم در داخل کشور پاسخگو 
باشد ضمن این که چطور اطمینان حاصل کند که پس از آن 
خواسته های دیگری مانند مسائل موشکی و ... را مطرح نکنند، 
لذا با توجه به موضع محکم ایران در چند روز اخیر باید دید آیا 
موضع ویتکاف همانند دور چهارم مذاکرات خواهد بود یا خیر؟

اروپا وجود دارد که غنی سازی  بین آمریکا و  هماهنگی هایی 
نقش  درباره  دانشگاه  ژئوپلیتیک  استاد  نباشداین  ایران  در 
اروپایی ها در روند گفت وگوهای غیر مستقیم ایران و آمریکا 
اظهار داشت: البته برخی از کشورهای اروپایی مانند فرانسه قبلا 
هم گفته بودند ایران نباید غنی سازی داشته باشد، در مجموع 
از  نباشد.  ایران  در  غنی سازی  که  دارد  وجود  هماهنگی هایی 
سوی دیگر اسرائیل هم که جای خود را دارد و به هر دری 

می زند که این اتفاق نیفتد. 
وی خاطرنشان کرد: به هر حال موضع ایران مشخص است، 
اما سیاستی که ترامپ اتخاذ کرده به عنوان این که مرد صلح و 
آرامش و یا جایزه صلح نوبل است، با این سیاست های ضد 
می خواهد  صلح  واقعا  ترامپ  اگر  ندارد،  همخوانی  نقیض  و 
با  حتی  می تواند  گفته  که  ایران  کند  توجه  هم  مساله  این  به 
آمریکا کار اقتصادی انجام دهد. لیکن مساله اصلی این است 
که اطمینانی وجود ندارد حتی اگر غنی سازی پذیرفته شود آن ها 
خواسته های دیگری را مطرح می کنند یا خیر.فرجی تاکید کرد: 
بنابراین اطمینانی به آمریکایی ها وجود ندارد، اما تصور می کنیم 
آمریکایی ها دور پنجم گفت وگوها را مانند دور اول و دوم آغاز 
کنند یعنی مذاکرات فنی شروع شود تا ببینیم حداقل غنی سازی 

گفته شده ۳.۶۷ را می پذیرند. 

پزشکیان: 

پاکی،صداقت و سادگی گویاتر از همه
 حرف ها و تهمت هاست

عراقچی: 

هرگز دیپلماسی را ترک نکرده ایم

معاون سیاسی وزیر خارجه : 

پیش بینی آینده سخت است 

غریب آبادی: 

اروپایی ها در صورت فعال کردن مکانیزم ماشه فضای دیپلماسی را تخریب می کنند 

رئیس جمهور گفت: ترامپ در عربستان گفت، این ها می برند 
و می چاپند و می دزدند، در حالی که آنان خودشان در برابر 

دیدگان جهان غارت گری می کنند و چپاول می کنند. 
شهدای  پاسداشت  مراسم  در  حضور  با  پزشکیان  مسعود 
در مجلس  لشکری کشوری  مقامات  با حضور  که  خدمت 
شورای اسلامی برگزار شد، با اشاره به این که به جز شهید 
داشته  دیدار  خدمت  شهدای  بقیه  خانواده  با  دریانوش 
غیرمنتظره  و  عجیب  برایم  که  چیزی  کرد:  اظهار  است، 
رییسی  شهید  مادر  خانه  بود.  آنان  اقتصادی  وضعیت  بود 
ایشان  خانه  به  نیز  تهران  در  بود.  معمول  حد  از  پایین تر 
رفتم. خانه ایشان در قسمت معمولی شهر بود. بقیه عزیزان 
نیز در خانه های سازمانی دولتی با زندگی معمولی زندگی 
می کردند. خانه استاندار آذربایجان شرقی نیز یک آپارتمان 
ایران بروند به خانه های این عزیزان  معمولی بود. معاندان 
و زندگی شان را ببینند. پاکی، صداقت و سادگی گویاتر از 

همه حرف ها و تهمت هاست.
وی ادامه داد: مردم عزیز کشورمان علی رغم همه توطئه ها 
در کنار عزیزان شان ایستاده اند چون آنان تمام خودشان را 
به میدان آورده اند و نمی شود برای این کار قیمت گذاشت. 
بسیاری از این عزیزان می توانستند خود و خانواده های شان 

طور دیگری زندگی کنند اما این کار را نکردند.

وی گفت: بعضی افراد برخی حرف ها را می زنند به نحوی 
که آدم شرمش می آید آن ها را بگوید . ترامپ در عربستان 
گفت این ها می برند و می چاپند و می دزدند، در حالی که 
می کنند  غارت گری  جهان  دیدگان  برابر  در  آنان خودشان 
که  عزیزان  این  به  داد:  ادامه  می کنند.پزشکیان  چپاول  و 
را  ما  خدا  می کنم.  افتخار  هستند  ایران  مردم  خدمتگزار 
شرمنده این عزیزان نکند. بنده هر کاری از دستم برمی آید 
برای خانواده های شهدای خدمت انجام می دهم. خدا به ما 
توان و قدرتی بدهد تا در مسیری که قدم برداشتیم و این 

عزیزان قدم برداشتند، ادامه دهیم.

نخستین  بزرگداشت  مراسم  حاشیه  در  خارجه  امور  وزیر 
به  پاسخ  در  امیرعبداللهیان«  »حسین  شهادت  سالگرد 
میان  جاری  غیرمستقیم  مذاکرات  وضعیت  درباره  پرسشی 
پاسخ  ما  گفت:  متحده  ایالات  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
این  و  داده ایم  پیش تر  را  غیرمنطقی  درخواست های  به 
گفت وگوها  پیشبرد  به  کمکی  غیرمعمول  صحبت های 
در  خارجه  امور  وزیر  عراقچی«  »سیدعباس  نمی کند. 
حاشیه مراسم بزرگداشت نخستین سالگرد شهادت »حسین 
»شهدای  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  و  امیرعبداللهیان« 
محل  در  اردیبهشت   ۳۱ چهارشنبه  امروز  که  خدمت« 
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  شد،  برگزار  خارجه  وزارت 
وضعیت مذاکرات غیرمستقیم جاری میان جمهوری اسلامی 
درخواست های  به  پاسخ  ما  گفت:  متحده  ایالات  و  ایران 
غیرمنطقی را پیش تر داده ایم و این صحبت های غیرمعمول 
ادامه  خارجه  نمی کند.وزیر  گفت وگوها  پیشبرد  به  کمکی 
داد: موضع ما کاملًا روشن است؛ غنی سازی، چه با توافق و 
چه بدون توافق، ادامه خواهد داشت. اما اگر طرف ها تمایل 
دارند نسبت به برنامه صلح آمیز ایران شفافیت وجود داشته 
مقابل، گفت وگو  این حال، در  با  داریم.  آمادگی  ما  باشد، 
درباره رفع تحریم های ظالمانه ای که به دلیل ادعاها درباره 
این  باید صورت گیرد و  ما وضع شده اند،  برنامه هسته ای 

تحریم ها برداشته شوند.رئیس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: 
اگر درخواست های بیشتری مطرح شود و بخواهند ما را از 
پذیرشی  جای  هیچ گونه  کنند،  محروم  خود  مسلم  حقوق 
ایران  امکان حضور  درباره  ندارد.عراقچی  آن وجود  برای 
این  بررسی  حال  در  ما  گفت:  مذاکرات  بعدی  دور  در 
موضوع هستیم که آیا در دور بعدی مذاکرات شرکت کنیم 
مقابله  مذاکره  میز  زیاده خواهی ها در پشت  برابر  در  نه.  یا 
خواهیم کرد، اما هرگز دیپلماسی را ترک نکرده ایم. ما هنوز 
در حال بررسی این موضوع هستیم که آیا در آن تاریخ و 
برگزار  می تواند  سودمند  و  مفید  مذاکراتی  مکان،  آن  در 

شود یا خیر.

معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: ما اعتقاد نداریم که 
بگیرد،  مذاکره صورت  اتاق های  از  خارج  در  باید  مذاکره 
کار  این  شود،  انجام  مذاکره  رسانه ها  طریق  از  اینکه  یعنی 
درستی نیست و آمریکایی ها این کار را کرده اند. بنابراین ما 
باید ببینیم که آیا در محل مذاکرات هم همین روش را دنبال 
می کنند یا خیر. مجید تخت روانچی معاون سیاسی وزیر امور 
نماینده  ویتکاف  استیو  که  سوال  این  به  پاسخ  در  خارجه 
رئیس جمهور آمریکا در مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا 
اورانیوم  غنی سازی  از  میزانی  هیچ  که  است  کرده  اظهار 
امور  وزیر  دیگر  سوی  از  و  نمی داند  قابل  ایران  برای  را 
خارجه مان نیز گفته است که ایران به غنی سازی خود ادامه 
خواهد داد، به نظر می رسد این اظهارات به معنای بن بست 
آن در جریان  با  واقعیتی که  است، تصریح کرد:  مذاکرات 
مذاکرات رو به رو هستیم این است که آمریکایی ها مواضع 
از  متضاد و گاه متناقضی داشته اند. برخی مواقع در خارج 
مذاکرات، یک چیزی می گفتند و در داخل مذاکرات، سخن 
دیگری مطرح می کردند. یک مقام آن ها یک حرفی می زد و 
مقام دیگری سخن متفاوتی را بیان می کرد.وی ادامه داد: به 
هر حال، چیزی که مهم است این است که ما اعتقاد نداریم 
که مذاکره باید در خارج از اتاق های مذاکره صورت بگیرد، 
کار  این  شود،  انجام  مذاکره  رسانه ها  طریق  از  اینکه  یعنی 

درستی نیست و آمریکایی ها این کار را کرده اند. بنابراین ما 
باید ببینیم که آیا در محل مذاکرات هم همین روش را دنبال 
می کنند یا خیر.تخت روانجی تصریح کرد: ما اعلام کرده ایم 
که خطوط قرمزی داریم و این خطوط قرمز هم خودمان به 
وجود نیاورده ایم، حق غنی سازی مسأله ای است که در دل 
نمی تواند  کشوری  هیچ  و  دارد  وجود  اشاعه  عدم  معاهده 
حقوقشان  و  حق  که  کند  تعیین  معاهده  یک  اعضای  برای 
چیست. یعنی اصلًا یک کشور این حق را ندارد بیاید بگوید 
تعلق  چیزهایی  چه  و  می گیرد  تعلق  شما  به  چیزهایی  چه 

نمی گیرد.
با  ما  اینکه  بر  تاکید  با  خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون 
کس  هیچ  و  می رسیم  مزایایی  به  ان پی تی  در  عضویت مان 
نمی تواند درباره این مزایا بگوید که شما این حق را دارید 
یا ندارید، اظهار کرد: این حرف آن ها از اساس بی پایه است 
آن  بر  و  گفت  خواهیم  را  موضوع  این  مذاکرات  در  ما  و 
واقعاً  آینده  پیش بینی  اینکه  بیان  با  کرد.وی  خواهیم  تأکید 
شد،  خواهد  چگونه  که  بگوییم  نمی توانیم  و  است  سخت 
گفت: ولی چیزی که با قطعیت می توانیم بگوییم این است 
که ما هزینه های زیادی، چه معنوی و چه مادی، برای این 
برنامه مان )برنامه هسته ای ایران( پرداخت کرده ایم و بنابراین 
مهم است که بتوانیم به طور کامل از حقوق مان استفاده کنیم.

گفت:  خارجه  امور  وزارت  بین الملل  و  حقوقی  معاون 
اروپایی ها خودشان می دانند که اگر بخواهند اقدام به فعال 
برای  اکنون  که  فضایی  طبیعتاً  کنند،  ماشه  مکانیزم  کردن 
اسلامی  و جمهوری  می شود  تخریب  است،  باز  دیپلماسی 
ایران هم واکنش متناسبی را در این زمینه انجام خواهد داد. 
وزارت  بین الملل  و  حقوقی  معاون  غریب آبادی،  کاظم   
در  حاضر  حال  در  که  مذاکراتی  گفت:  خارجه،  امور 
می باشد.  آمریکا  و  ایران  بین  مذاکرات  است،  جریان 
طبیعتاً اگر طرف های دیگر بخواهند وارد مذاکرات شوند، 
آمریکا،  و  ایران  یعنی  موافقت کامل هر دو طرف،  با  باید 
ترکیب  به  اضافه کردن  هرگونه  اینکه  ضمن  شود.  مواجه 
گفت وگوها باید مورد بررسی قرار گیرد که تا چه حد مؤثر 
آن  مذاکرات،  هدف  مذاکرات؛  هدف  به  رسیدن  در  است 
چیزی است که مربوط به جمهوری اسلامی ایران می باشد 
رفع  از  ایران  که  باشد  گونه ای  به  باید  مؤثر  به طور  و 
برای  واقع  در  موضوع  این  ببرد.  اقتصادی  انتفاع  تحریم ها 
آیا طرف های دیگری  بود که  ما یک شاخص مهم خواهد 

طرف  اینکه  ضمن  خیر.  یا  شوند  اضافه  گفت وگوها  به 
دیگر  طرف های  اضافه کردن  به  نسبت  باید  نیز  آمریکایی 
به مذاکرات، نظر مساعد داشته باشد.وی افزود: نکته دوم 
اروپایی ها  که  است  »اسنپ بک«  از  صحبت  که  است  این 
خودشان می دانند اگر بخواهند دست به چنین اقدامی بزنند، 
طبیعتاً فضایی که اکنون برای دیپلماسی باز است، تخریب 
خواهد شد و جمهوری اسلامی ایران هم واکنش متناسبی 
را در این زمینه انجام خواهد داد.غریب آبادی گفت: طبیعی 
و  هستند  منفی  و  مخرب  بسیار  اقدامات،  چنین  که  است 
بیندیشند  اقدام  این  عواقب  به  واقع  در  که  امیدواریم  ما 
و به جای آنکه بیشتر بر نکات منفی و مخرب تأکید کنند، 
برنامه خود را تشریح کنند که چگونه می خواهند به صورت 
سازنده و مثبت به این فرآیند دیپلماتیک کمک کنند. یعنی 
در  اروپایی ها  که  است  این  داریم،  نیاز  اکنون  ما  آنچه 
به  تنها  اینکه  نه  کنند،  تشریح  را  خود  برنامه   عرصه  این 
تهدید بپردازند. طبیعتاً جمهوری اسلامی ایران نیز اقدامات 

متناسبی را در مقابل انجام خواهد داد.
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